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In 1987 opnieuw drie ton 
voor wervingscampagne

zevende jaargang, nummer 18 
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:h

dan
P
•ver

?o 
chzelf
id
. Dan 
haar.

net 
haar 
aars.
ppunt 
jilt

MAASTRICHT WINT SLAG 
OM STUDENT

ihirtje 
loedig 
a haar

uigste

ie!
’P . en, en 
ie
. Suus 
Ie arm 
ik, en 
ven. 
in, en 
et die 
dere 
dt. 
ed de 
an

De wervingscampagne voor studenten van de 
Rijksuniversiteit Limburg lijkt de eerste tastbare 
resultaten op te leveren. Volgens het Centraal 
Bureau voor Aanmelding en Plaatsing (CBAP) in 
Groningen is de belangstelling voor een studie in 
Maastricht in vergelijking met vorig jaar met bijna 
dertig procent gestegen. Ook andere universiteiten 
kunnen meer studenten verwachten. De meest 
recente telling van 6 januari geeft een stijging van 
zo'n duizend vooraanmeldingen (drie procent) 
voor het wetenschappelijk onderwijs in 
vergelijking met 6 januari '86. Daarvan komt bijna 
een derde (304) voor rekening van de 
Rijksuniversiteit Limburg. De universiteitsraad 
heeft inmiddels besloten om in 1987 opnieuw 
ƒ 300.000 ter beschikking te stellen voor extra 
wervingsactiviteiten.
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alle universiteiten zijn er vol
ons de meest recente telling dit stu- 

,’ejaar méér aanmeldingen dan vo- 
r,g jaar (bij de telling van eind de- 
Cember waren dat er 4000, op 6 ja- 
nuari bleek de voorsprong tot 1000 
^slonken te zijn). Vooral Maas- 
richt, Rotterdam en Tilburg zien 

F®.11 grotere toeloop. In Leiden en 
'mmegen blijft de groei aanzienlijk 
^hter bij het algemene beeld.
Ue voorspelde groei komt vooral 
v°or rekening van de studierichtin- 
®en Bedrijfskunde, Economie en 
Kechten. Opvallend is ook de nog 
steeds groeiende belangstelling 
v°°r Letteren en een hernieuwde 
Andacht voor de Sociale Weten- 
chappen. Een terugloop valt waar 
e nemen bij Geneeskunde. Schre
in zich vorig jaar nog 3163 middel- 

scholieren in voor de studie 
eneeskunde, dit jaar zijn dat er 

J1 °g maar 3080. Toch kan de Maas- 
'ditse medische faculteit nog een 

3(vJ?’ng noteren (348, vorig jaar 
. . )■ Ook aan de andere Maas- 
J’lchtse faculteiten hebben zich 
v eer studenten ingeschreven dan 

r'g jaar: gezondheidswetenschap- 
5'3 (vorig jaar 394), economie 

t (202) en rechten 263 (202). Een 
toename van bijna dertig pro- 

fnt. die daarmee duidelijk gunstig 
d steekt tegen het landelijk gemid- 
H'ae ■
d 'eruit kan voorzichtig geconclu- 

erd worden dat de wervingscam- 
gne die vorig jaar in gang is gezet 

e naamsbekendheid van de RL 
'groot heeft. Ook in 1987 zal er 
'e ton beschikbaar zijn voor extra 

j ^'vingsactiviteiten en volgens 
dieP Offermans, hoofd van de 

Voorlichting, is het de be- 
tell 'n® dat er 'n de komende jaren 
ellens opnieuw een dergelijk be- 
|j a| vrijkomt. De universiteitsraad 
adv Vastgesteld dat er naast dure 
rj ertentiecampagnes (die van vo- 
a^jaar kostte ruim twee ton) ook 

ere wervingsactiviteiten moeten Worden ontplooid.

In een samenvattende nota van het 
reclameburo Blauw en Blank, dat 
nauw bij de wervingsactiviteiten is 
betrokken, zijn hiertoe een aantal 
aanbevelingen gedaan. Genoemd 
worden onder andere de scholing 
van medewerkers die die direct be
trokken zijn bij de externe presen
tatie van de RL en het voortvarend 
uitbreiden van het gevoerde wer
vingsbeleid. Ook zal het overleg 
tussen de dienst voorlichting, de fa
culteitsbesturen en de commissie 
studentvoorzieningen worden geïn
tensiveerd. Uit dit alles moet het 
beeld van ”een unieke, eigentijdse 
en doelbewuste universiteit” oprij
zen. De concrete plannen worden 
vooralsnog zorgvuldig afge
schermd. Wel is duidelijk dat het 
wervingsbeleid zich niet alleen zal 
concentreren rondom de voorlich
tingsdagen, maar ook een opleving 
krijgt na de eindexamens in mei. 
Dan maken veel middelbare scho
lieren hun definitieve keuze.
De inschrijving voor het WO is tot 
augustus mogelijk. De telling van 
het CBAP is voorlopig en wordt we
kelijks aangepast. In februari zal er 
een officiële raming worden ge
maakt van de te verwachten studen
tentoeloop.

De toegenomen belangstelling voor 
een studie aan de RL impliceert niet 
automatisch een evenredige toena
me van het aantal studenten in 
Maastricht. De uiteindelijke groei 
kan aanzienlijk worden beperkt 
door de studentenstops. Voor de 
studie Geneeskunde geldt een nu
merus fixus en in de afgelopen jaren 
was dat ook het geval voor de studie 
Gezondheidswetenschappen. Juist 
bij deze richting is de groei opmer
kelijk. Het is nog niet duidelijk of er 
voor Gezondheidswetenschappen 
dit jaar opnieuw een studentenstop 
wordt vastgesteld.

Emely Nobis

U-RAAD SUKT 
VREDEVOOGD
Met enige gelatenheid heeft de uni
versiteitsraad op 18 december inge
stemd met de benoeming van drs. 
L.E.H. Vredevoogd tot nieuwe 
voorzitter van het College van Be
stuur. Zo althans wordt de sfeer 
door betrokkenen getypeerd.
Niet dat men Vredevoogd een 
slechte keus vindt, maar de indruk 
overheerste dat er deze keer über
haupt geen sprake was van kiezen. 
En dat niet alleen omdat een andere 
kandidaat ontbrak, maar ook om
dat zolangzamerhand het besef 
gloorde dat de RL zich niet met 
goed fatsoen nogmaals een afwij
zing zou kunnen permitteren. De 
huidige Collegevoorzitter mr. 
R.B.van den Biggelaar had al in een 
eerder stadium verklaard dat naar 
zijn mening de minister deze benoe
ming zou doorzetten, ook al zou de 
universiteitsraad negatief oordelen. 
Dat nu is niet gebeurd. De vertrou
wenscommissie die de U-raad 
moest adviseren gaf Vredevoogd 
het groene licht, zij het dat er twij
fels waren over zijn vermogen om in 
politiek Den Haag effectief te ope
reren. Dit omdat hij niet of nauwe
lijks beschikt over politieke connec
ties, een punt waarop de vorige 
kandidaat, Van der Reijden, veel 
beter scoorde. Positief voor Vrede
voogd achtte men zijn bestuurlijke- 
en managementervaring, die onder 
meer gebleken zou zijn in de manier 
waarop hij de reorganisatie van het 
Hoger Beroepsonderwijs, de STC- 
operatie, heeft geleid. Tevens 
wordt hem een redelijke daad
kracht toegeschreven.
Dat de kandidatuur van Vrede
voogd, zoals alle stappen in het op- 
volgingsproces van Van den Bigge
laar, voortijdig was uitgelekt, werd 
door de universiteitsraad voor de 
goede orde nog eens betreurd. Erg 
druk maken de meeste leden zich er 
niet om; veeleer wordt de publici
teit als onvermijdelijk bijverschijn
sel gezien.
Een serieuzer probleem is de poli
tieke lading die aan de functie van 
Collegevoorzitter van de RL schijnt 
te kleven. Beweerd wordt dat op 
het ministerie van Onderwijs en 
Wetenschappen deze plaats als een 
CDA-post wordt gezien, en daar 
had de U-raad enige moeite mee. 
Het betekent namelijk dat de kring 
van kandidaten nogal wordt be
perkt. Het College van Bestuur 
moet dit bezwaar van de raad aan 
de minister overbrengen, met het 
verzoek in de toekomst de politieke 
kleur minder te laten domineren.
De voorlichtingsdienst van het mi
nisterie kan geen uitsluitsel geven 
over de vraag waarom het voorzit
terschap van het CvB gepolitiseerd 
is. Officieel worden er over de pro
cedures rond benoemingen geen 
mededelingen gedaan. Op zichzelf 
beschouwt men het echter als een 
volstrekt ingeburgerde gewoonte, 
die zich niet tot het departement 
van onderwijs uitstrekt, en die als 
zodanig al veel langer bestaat.

Wammes Bos

Inhoud
Pagina 3

Pagina 5

Pagina 6

Pagina 7

Pagina 8

En verder

Benoemingen

Met de benoeming van Vredevoogd zijn de 
speculaties over de nieuwe voorzitter van het 
College van Bestuur voorbij. Maar een nieuwe 
opvolgings-story kan beginnen. Op 1 januari 1988 
zit de ambtstermijn van de rector erop. Nieuwe 
kandidaten -waaronder de scheidende rector- 
dienen zich nu al aan.

Biologica

Het nationaal centrum voor wetenschap en 
technologie wordt waarschijnlijk in Rotterdam 
gevestigd. De plannen voor de Maastrichtse 
variant, een biowetenschappelijk 
expositiecentrum, zijn hierdoor niet van de baan. 
In april valt het definitieve besluit.

Is Nederland slim genoeg?

De rector magnificus heeft zo zijn twijfels over de 
plannen van minister Deetman om minder geld uit 
te trekken voor het hoger onderwijs en toch te 
roepen dat het aantal hoger opgeleiden sterk moet 
groeien. Geld is ;;n ding, intelligentie een ander. 
Heeft Nederland intellect genoeg in huis? •

Knipschild

Epidemioloog Paul Knipschild is weer eens in de 
publiciteit gekomen. Eerst waren borrels goed om 
het hart gezond te houden, toen waren borrels 
goed om overeind te blijven op de ski’s en nu zou 
ginseng goed zijn om vitaal te blijven. Deze keer 
geloofden de redacties van Medisch Contact en 
het NTvG de tegendraadse bewering niet. 
Knipschild dus boos.

Kaasschaaf

Een interview met de schrik van onderwijsland, 
minister Deetman. Hijzelf vindt zijn voorstellen 
-die zoveel emoties hebben losgemaakt- rationeel 
goed verdedigbaar. Maar ook minister Deetman 
heeft de wijsheid niet in pacht.

Universiteit vraagt 8,4 miljoen uit 
vernieuwingsfonds, vrouwenstudies aan de RL 
blijven achter bij landelijke ontwikkeling, 
bezuinigingen door privatiseren, eerste 
beenmergtransplantatie in Maastricht, afscheid 
van afstand en schatgraven in Maastricht.
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Homo in 
Maastricht

Het is toch godgeklaagd en 
in-en-in-triest dat alle goede 
bedoelingen die achter het stuk 
over homo’s in Maastricht zitten 
teniet worden gedaan door een 
serie stereotypen die mijn 
angstigste dromen overstijgen. 
Nu hoeft de redactie van dit blad 
haar lezers natuurlijk niet bij 
voorbaat in bescherming te nemen 
tegen boude uitspraken. We 
kunnen er toch vanuit gaan dat de 
meeste mensen die dit blad lezen 
over een zekere intelligentie 
beschikken. Ook verwacht ik niet 
dat Uw verslaggevers koste wat kost 
de homosexuele leefwijze 
promoten, hoewel ik dat nog best 
op prijs zou stellen.
Waar wil ik nu naar toe? Correcties, 
conclusies en aanbevelingen!
Als meneer Recker in het stuk zegt 
dat er vrouwen zijn die óndanks 
hun homosexuele geaardheid 
vrouw willen blijven, lopen de 
rillingeh me over de rug. Wat zegt 
die man!? Gelooft-ie nu werkelijk 
dat alle lesbiennes liever een man 
waren geweest? Ondanks dat willen 
ze toch vrouw blijven!! Jaja, want 
anders worden ze dankzij hun. 
geaardheid zeker allemaal man. 
Meneer Recker, meneer Recker! 
Als U dat werkelijk gelooft moet U 
Uw gezicht nog maar eens poederen 
en de lippen bijverven en in de 
spiegel kijken. Daar staat dan toch 
ook nog steeds een man? Het is al 
vaker gezegd, en U -noch wellicht 
de verantwoordelijke 
Observantjournalisten- heeft het 
nog steeds niet echt begrepen: 
nogal wat potten en flikkers, 
lesbiennes en homoseksuelen 
durven en kunnen de traditionele 
conventies van onze samenleving te 
doorbreken en creatief en ludiek 
met al die conventies te spelen: of 
een vrouw nu als ’urban guerilla’ of 
als Marlene Dietrich rondstapt, het 
blijft verdikkie een vrouw! 
Tenslotte nog een portie hopelijk 
opbouwende kritiek. Observant 
laat de pot of flikker die nu nog ’in 
de kast’ zit, goed in de kou staan. 
Waar moeten die nu naar toe, na 
lezing van het stuk? In horden naar 
Richard Toeange of Ger Brouns? 
Op de fiets naar Chris' 
vrouwendisco in Hasselt (B)?
Kan U niet, onder deze brief, een 
lijstje met informatieve adressen, 
telefoonnummers en publicaties 
(tijdschriften en zo) zetten? Zou 'k 
leuk vinden.
Dag!

Evelyne de Leeuw

Hier zijn 
die homo’s!

Naar aanleiding van het artikel in 
de Observant van 18-12 1986: ”Die 
homo’s: waar zitten ze eigenlijk” 
willen wij ons als zojuist opgerichte 
pottengroep van de universiteit

Ingezonden brieven voor deze rubriek mogen een 
lengte van maximaal een A4 kantje hebben. De 
redactie behoudt zich het recht voor brieven in te 
korten.

kenbaar maken. De onherbaarheid 
van homosexualiteit binnen de 
universiteit heeft een paar vrouwen 
doen besluiten initiatief te nemen 
om een pottenoverleg op poten te 
zetten. Doel van dit overleg is de 
behoefte te peilen aan een dergelijk 
overleg. Het resultaat van dit 
initiatief is een groep vrouwen die 
om de tafel is gaan zitten om met 
elkaar de positie van lesbisch zijn 
binnen de universiteit bespreekbaar 
te maken. Ons eerste doel is op te 
treden als een referentiegroep 
waarbij gezelligheid centraal staat. 
Mogelijkerwijs gaan we nog verder 
met het organiseren van andere 
activiteiten zoals bijvoorbeeld 
lezingen. Vooreerst richten wij ons 
op het eerste doel. Voor meer 
informatie zijn wij bereikbaar via 
de volgende postvakjes:

Joke Ellenkamp AF 86068 
Agaath Been 2MF
Ariane Matthijsen 3MF

600.000 
nieuwe 
klanten

Blij verrast werden wij onlangs 
door de PTT. Een, cadmium vrij 
kerstgeschenk kwam de brievenbus 
inrollen. ”Het koffertje” van Deet. 
In stemmig grijs, wegens de vele 
retourzendingen van het gele 
basisschool-koffertje. De inhoud 
werd meegestuurd in een plastic 
zakje. Klant werden we daarmee. 
Om dat uit te leggen waren, 
gelukkig maar, enkele 
gedragsregels bijgevoegd. Klant is 
Koning, is hier kennelijk niet van 
toepassing. Volgens begeleidend 
schrijven waren deze regels gevolg 
van afspraken tussen 
Studiefinanciering en de nieuwe 
klant. Helaas, wij zijn ons nergens 
van bewust.
Maar goed, al lezend komen wij tot 
de ontdekking dat dit cadmium-vrij 
"koffertje" bedoeld is als map voor 
de immer zoekgeraakte papieren 
van de chaotische klant.
Een welgemeend compliment. 
Verder bevatte het plastic zakje een 
info-brochure over de WSF 18+. 
Eindelijk dan toch! Een handige 
folder, leeswijzer bijgesloten: "Als 
U deze folder leest, ontdekt U zelf 
welke pagina’s U over kunt slaan". 
Wij stellen voor om deze 
ordentelijke "koffertjes" zo snel 
mogelijk terug te zenden. Gezien 
onze ervaringen het laatste jaar 
heeft men er bij de afzender meer 
behoefte aan.
Ter vervanging stellen wij een 
bruikbaarder kado op prijs: 
fietswielreflectie.
Het koffertje kan gestuurd worden 
aan:
Dhr. Deetman, 
p/a Postbus 30006, 
9700 RH Groningen. (Zonder 
Postzegel).

Agnes Meershoek 
Hans Blaauwbroek

Oud-student Raymond Bouwmans 
overleden
Tijdens een skiweekend in de Ar
dennen is op zondag 28 december 
Raymond Bouwmans plotseling 
overleden.
Hij was oud-student van de RL. On
langs had hij aan de Faculteit der 
Geneeskunde het artsenexamen be
haald.
Op zaterdag 3 januari heeft in Maas
tricht de zeer druk bezochte uitvaart 
plaats gevonden.

I Te koop aange
boden: 2 grootbeeld zwart-wittele- 
visies (Saba 61 cm, Philips 56 cm); 1 
paar Akai luidprekërboxen, zwart, 
30 watt continu. Tel. (04490)-11022.

Hoi, ik ben Luc, 
een pychologie-student uit Nijme
gen. In verband met mijn stage 
zoek ik een kamer (liefst in vrij 
huis, max. huur ƒ 320,00), weet je 
iets bel dan even. Tel. 080-221883.

I Te koop: peu- 
geot 504 GL met gasinstallatie ’78. 
APK gekeurd. Technisch en caros- 
serie oké. Prijs ƒ 2250,00. Tel. 
888692 of 215398 (na 18.00 uur).

I "Charmante 
oudere jongere genaamd Rob Stul- 
tiëns, zoekt leuke meid om zijn ka
mer te komen poetsen. Wie durft? 
Tel. 633444, tst 2146.

I Te koop: gre
nen bank met veel bergruimte (los
se kussens). Prijs nader overeen te 
komen. Tel. 043-435864 (18.00- 
19.00 uur).

I Trapezium-zit- 
kussens 125/80 x 50 x 30, harde 
kunststof-vulling aan één stuk, 
nieuwe sterke rib-bekleding, don- 
ker-groen, f35,00 p/st. inclusief be
zorging, Tel. 04459-2177.

I Te koop ge
vraagd: draadloze babyfoon. Mag 
niet veel kosten. Laura Winkelman. 
887777, tst. 307 of 09-3212453754.

Te koop: 2 CV, 
Citroen, november '82, km. 65000. 
Fel rood. In zeer goede staat. Prijs 
nader overeen te komen. Tel. 043- 
216684.

I Weet je dat dui
ken fascinerend is? De duikersvere- 
niging brengt je alles bij? Contact
persoon: Menh, tel. 612026.

I Aangeboden in 
onderhuur van 1 februari 1987 tot 1 
april 1987, gezellig huisje voor 1x2 
of 2x1 personen. Kosten ƒ 225,00. 
inclusief per persoon per maand. 
Tel. 043-435399.

I In de zomer 
duiken! De duikersvereniging helpt 
U in het zwembad met oefenen. 
Contactpersoon: Menh, tel.
612026.

I Eerstejaars op
gelet! 23 januari is de magische dag, 
maar waar zijn dan de sleuteltjes en 
de ventieldopjes? Ma Wouters.

I Gevraagd: in
wonende oppas voor 3 kinderen 
(8,6 en 1= jaar), periode 8 t/m 20 
februari, in Maastricht. G. Beu- 
man, tel. 472701.

Te koop: 2 gre
nenhouten kontiki-fauteuils met na- 
turelkleurige kussens (IKEA). Ver
vanging bekleding een stoel nood
zakelijk. Zeer geschikt voor studen
tenkamer. Tel. ma/di/wo tst 211 J. 
of 04493-3195.

I Te koop: Gas
haard (aardgas) in zeer goede staat 
tegen elk aannemelijk bod. Te be
vragen: Hub van Kan, DIV, (el. 
(888)507 (kantoor) of 043-620172 
(privé).

I In verband met 
afstudeervak hier zoekt Wage- 
ningse studente per 1 februari (6 
maanden) kamer, liefst in studen
tenhuis. Bel Harriet, tel. 08370- 
23434.

Spoed: studente 
Geneeskunde, 5e jaars, net terug 
van buitenlandse stage, in februari 
begin co-schappen, zoekt kamer of 
etage, max f 350,00 incl. Tel. 
252625.

I Te koop: dames 
skipak, maat 36-38, bestaande uit 
zwarte rennhose en parelgrijs ski- 
jack. Vraagprijs ƒ 50,00. Tel. 
888109 (hoofdgebouw).

I Te koop: ski
schoenen, maat 42, merk Lowa. 
Prijs nader overeen te komen, tel. 
888 109 (hoofdgebouw).

I Te koop ge
vraagd: noren maat 38. Bel 888468.

I Te koop: 1. VW 
Golf Diesel bouwjaar 1979 145.000 
km, kleur beige ƒ 6700,00. 2. BMW 
316 bouwjaar 1978, 110.000 km, 
kleur wit ƒ 4500,00. Beide auto's 
zijn in goede staat. Tel. 614878.

I Te koop: 2 (ver
schillende) stoffen tweezitsbankjes, 
kleur écru/beige. Tel. 888108.

I Skiën in Tirol, 
prima skigebied! Verblijf in Int. 
Boerderij. Halfpension, per week 
van ƒ 212,00 tot 259,00. Voor meer 
informatie van maandag tot vrijdag 
tussen 7 en 8 uur. Tel. 030-732894, 
Lucie.

I "Wie heeft er 
werk voor mij? Ik beschik over een 
PC met een prima tekstverwer
kingsprogramma. Wellicht zijn er 
(deeltijd)studenten die hun scrip
ties e.d. willen laten typen. Bel dan 
even (liefst ’s avonds) 04405-2761, 
Elly Daamen, Hulsberg.”

I Gevonden: 
rode paraplu met draagband, na de 
voortgangstoets (medische facul
teit) van 17 december 1986, in 
sporthal De Heeg. Af te halen op 
kamernummer 3036 of 3034 (Rand- 
wijck).

Boekhandel Ä 
------

I DE TRIBUNE
Kapoenstraat 8

16211 KW Maastricht \
I Telefoon (043) 251978

I Wie kan mij aan 
2e hands archiefmappen foliofor- 
maat/A4 helpen. Franco tel. 
250346.

I Verloren: lin- 
nen tas met „Wang computers’ 
erop. Inhoud o.a. agenda, blok
boek en blokaantekeningen. Wil de 
vinder deze tas afgeven bij de re
ceptie in het Hoofdgebouw. B.v.d..

I Student econo
mie zoekt kamer. Bel 050-130119
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RL VRAAGT 8,4 MILJOEN 
VIT VERNIEUWINGSFONDS

Paniek

Het College van Bestuur heeft na een bliksemsnelle consultatieronde besloten om een 
drietal projecten bij het ministerie voor te dragen voor financiering uit het 
Vernieuwingsfonds van de krimp- en groeioperatie. Van de totale RL-claim van 8,4 
miljoen zal het grootste gedeelte ten behoeve van het technologisch 
onderzoekscentrum MERIT worden aangevraagd. Voor de start van Kunst- en 
Cultuurwetenschappen en Milieuwetenschappen meent men voor elk met ongeveer 
een half miljoen uit te kunnen komen.

De zaak is in een stroomversnelling 
Seraakt na het zogenaamde bilate
ral overleg tussen College en mi- 
n,sterie dat op maandag 5 januari 
Plaatsvond. Bij die gelegenheid 
kwam de directeur-generaal Hoger 
onderwijs en wetenschappelijk on
derzoek dr. R.J. in 't Veld (de 
DG”) onverwacht met het verzoek 

ont de vrijdag daarop wat voorstel
en in te leveren voor de besteding 
*an vernieuwingsgelden. Een week 
later, donderdag de vijftiende, zou 
net College de voorstellen dan met 
de minister kunnen bespreken. Col- 
'egevoorzitter Van den Biggelaar 
Protesteerde zwakjes tegen de over
rompelende tactiek van de DG. 
Een dergelijk onderwerp moet im
kers in de universiteitsraad behan
deld worden. Of het niet wat later 
kon, in februari bijvoorbeeld. "Dat 
kan zeker”, zou In 't Veld gezegd 
nebben, "maar dan is wel het geld 
op”.
Daags daarop werd binnen de RL 
koortsachtig geïnventariseerd wel
ke plannen rijp genoeg waren om in 
aanmerking te komen voor een bij
drage uit het vernieuwingsfonds, 
'et voorstel van de econoom prof. 
•uc Soete voor een technologisch 

'jnderzoekscentrum (MERIT) on- 
Uer leiding van Christopher Free- 
tJlar> (zie Observant nr.16) bleek de 
grootste kanshebber. Conform de 
''atwijzingen die In 't Veld zelf 
Jongstleden november had gegeven 
°°r de financiering van dit project, 
l°rdt hiervoor nu een jaarlijks be
jag yan anderhalf miljoen gulden 

keclaimd: grotendeels vernieu- 
"dngsgeld, maar ook geld uit een 
Potje voor AIO-plaatsen. In vijf 
vaar komt dat neer op een bedrag 
an ^,5 miljoen. Kunst- en Cultuur
wetenschappen (Observant nr. 4), 

plan uit de boezem van Alge- 
tliene wetenschappen, vraagt voor 

jaar in totaal 5,2 ton, en voor 
llr uwetenschappen (Observant 
. • 13) wordt eveneens voor twee 
|aar een bijdrage van 400.000 ver-

■wee
Milie

S(. de universiteitsraad niet gecon- 
kon worden, behielp het 

de e8e zæh vorige week maar met 
l^^adscommissie OW&MD. Aan 
(Jerr Werden de plannen ter beoor- 
ziiln® vo°rgelegd. Veel nieuws had 

echter, mede door gebrek aan 
befeVens’ n’et toe te voegen; bij het 
1^ dngrijkste onderdeel, MERIT, 
sisnden de leden uitsluitend op ba- 
vr„Van het artikel in Observant be- 

eden waar het om ging.

^an de universiteit heerst er weinig 
sti^rdering voor de voortvarende 
nist Van besluitvorming bij het mi- 
ke.er,e' I*1 hoog tempo worden ta- 

^'Of-leave-it-veorstellen gedaan 
'j alle geëigende procedures 

i’nv rt Worden- Het beleid wordt als 
af ;°orspelbaar en onberekenbaar 
komSchilderd- Ook over de uit- 

st van het overleg dat vandaag 

met de minister wordt gevoerd be
staat slechts onzekerheid. Het Col
lege zegt geen' enkele aanwijzing te 
hebben over de bedragen die uitein
delijk uit de bus zullen komen rol
len. Als andere universiteiten even

BONKE WIL BLIJVEN
Op 1 januari 1988 heeft prof. dr. F.I.M. Bonke zijn 
zittingstermijn als rector magnificus erop zitten. 
Hij heeft echter al laten weten een tweede termijn 
te ambiëren, naar zijn zeggen omdat er zaken zijn 
die hij graag wil afmaken.

Door het College van Decanen, on
der voorzitterschap van de rector, is 
volgens de in 1985 vastgestelde pro
cedure vlak voor de kerstvakantie 
een vertrouwelijk schrijven aan alle 
gewone hoogleraren gestuurd. 
Daarin werd het einde van de huidi
ge zittingsperiode aangekondigd en 
werd men uitgenodigd voor 1 fe
bruari namen van mogelijke kandi
daten te noemen. Tevens echter 
kondigde het College aan dat Bon
ke zich beschikbaar stelt voor een 
volgende termijn van drie jaar. 
Daarbij spraken de decanen de me
ning uit dat Bonke voorshands hun 
steun geniet. Bonke beweert dat die 
mening unaniem was. Van de deca
nen is op dit punt geen bevestiging 
te krijgen.
De rector is zelf bij deze vergade
ring als voorzitter aanwezig ge
weest. Tevoren had hij al in per
soonlijke contacten met de decanen 
zijn kandidatuur gemeld.
Bij sommige hoogleraren bestaat 
enige twijfel of de uitspraak ten 
gunste van de zittende rector de 
kansen van mogelijke andere kan
didaten niet teveel zal belemmeren. 
Het College van Decanen is immers 
de instantie die de uiteindelijke 
voordracht opstelt, nadat College 
van Bestuur, universiteitsraad, vak
groep en faculteit hun mening heb
ben gegeven. Die voordracht (aan 
de Kroon) omvat "bij voorkeur ten
minste twee" kandidaten. Een a 
priori uitgesproken voorkeur zal het 
voor de decanen moeilijk maken 
om daar op terug te komen. Ander
zijds waardeert bijvoorbeeld de 
hoogleraar staatsrecht en ex-decaan 
van de juridische faculteit prof. 
Cees Flinterman de openheid waar
mee de procedure van start gaat. 
Heimelijke steun die zich pas later 
manifesteert acht hij schadelijker.
In de brief van het College van De
canen is de steun voor Bonke overi
gens wel geclausuleerd met het 
woordje "voorshands". Dat schept 
op zijn minst formeel ruimte in een 

eens met flinke aanspraken komen 
is het totale te vergeven bedrag van 
70 miljoen voor vijf jaar snel op.

Wammes Bos

Greep: Er zijn slagen verloren.
Daar moet wat aan gedaan 
worden (foto Traject)

later stadium toch een andere kan
didaat als eerste op de lijst te zetten.

Afmaken

Bonke zelf verklaart de periode van 
drie jaar eigenlijk te kort te vinden 
om het bestuurlijke werk naar be
horen te verrichten. Hij noemt een 
aantal zaken waar hij zich zeer voor 
heeft ingespannen en die hij graag 
wil afmaken: de studentenwerving, 
het RIKS, het instituut van O’Han- 
lon; kortom, de uitbouw van deze 
universiteit in het algemeen. Of
schoon zijn wetenschappelijke werk 
in deze periode gereduceerd is tot 
één dag per week verwacht hij ook 
na een eventueel zesjarig rectoraat 
aan één sabbatical year genoeg te 
hebben om de achterstand in te ha
len. De rectorsfunctie geeft recht op 
zo’n jaar; een dubbele termijn leidt 
echter niet tot twee jaar 'opfrisver
lof’.

Management zorgelijk

Inmiddels heeft zich al een tweede 
kandidaat gemeld, zij het nog niet 
formeel bij het College van Deca
nen. "Maar de brief verstuur ik 
deze week”, verklaart prof. Co 

Greep, momenteel bouwgemach- 
tigde voor het nieuwe Academisch 
Ziekenhuis en het faculteitenge
bouw. Hij zegt zich grote zorgen te 
maken over het huidige manage
ment en de problemen met de uit
bouw van de universiteit. "Er zijn 
slagen verloren; Kunst- en Cultuur
wetenschappen en Besliskunde 
gaan al naar Rotterdam, en er zijn 
nog meer voorbeelden. Daar moet 
wat aan gedaan worden", vindt 
Greep.

Ofschoon de sluitingsdatum voor 
het noemen van namen nog niet is 
verstreken, betekent deze tweede 
kandidatuur vooralsnog dat op

Hoe zou U zich gevoeld hebben als men U zo’n twee 
decennia geleden in driedelig grijs of in een 
deux-pièce bij 't Amsterdamse Paradiso naar binen 
gestuurd had? Of, om het naar 't huidig tijdsgewicht 
te verplaatsen, als U voor een weddenschap in 
slobbertrui en op sandalen Châreau Neercanne zou 
moeten betreden en er een portie frieten-mèt zou 
bestellen? Onplezierig lijkt me een te eufemistische 
omschrijving. Voor velen van ons zou het een 
shockerende ervaring zijn waarbij zelfs het gevaar 
bestaat dat men in paniek raakt.
Af en toe heb ik associaties met dergelijke beelden 
als ik eerstejaars studenten ontmoet. Zij hadden 
zich er kennelijk op verheugd bij voorbeeld 
Geneeskunde in Leiden. Economie in Rotterdam of 
Rechten in Amsterdam te gaan volgen doch zijn tot 
hun ontzetting in Maastricht geplaatst. "Made in 
Maastricht", jammert hij of zij. "Ik ben geruïneerd. 
Hier zijn de stafleden zo lui dat ze je zelf maar een 
beetje laten aanstuderen. O lieve Gouverneer, waar 
heb ik dat aan verdiend?" En ook hun 
shocktoestand lijkt tot een bewustzijnsvernauwing 
te leiden waardoor het hun haast onmogelijk is het 
paniekgevoel te relativeren en eens rustig na te gaan 
of het wel op z'n plaats is.
Voor bijna alle studenten die aan de RL beginnen 
geldt natuurlijk dat zij zich moet adapteren aan een 
onderwijsmethode die geheel nieuw voor ze is. Het 
is inherent aan die methode dat studenten 
aanvankelijk het bange gevoel hebben maar wat 
kris-kras door de leerstof te zwalken, zonder enige 
indikatie omtrent de "vereiste" (?) diepgang. Dat 
gevoel blijkt echter bij vrijwel allen na ongeveer een 
jaar te zijn gesleten waarna ten volle geprofiteerd 
kan worden van één van de positieve kanten van het 
systeem: het leren vergaren en integreren van kennis 
uit verschillende disciplines die relevant zijn voor 
het bestuderen of oplossen van een gegeven 
probleem.
Terecht mogen de twijfelaars ons vragen of een 
dergelijke benadering uiteindelijk tot een 
kennisniveau leidt dat vergelijkbaar is met dat van 
elders afgestudeerden. Voor studenten van de 
Medische Fakulteit is een rapport over dergelijk 
vergelijkend warenonderzoek beschikbaar: in 1984 
publiceerde Bender* uit Groningen een studie 
waarin het kennisniveau van Maastrichtse studenten 
werd vergeleken met dat van Groningers en 
Leienaren. De konklusies van deze studie waren 
zonder meer geruststellend voor Maastricht: er 
bleken geen signifikante verschillen in kennisniveau 
aantoonbaar tussen studenten van de genoemde 
Medische Fakulteiten. Eens te meer geruststellend 
als men zich realiseert dat een aantal potentiële 
extra's van ons onderwijssysteem zoals het 
ontwikkelen van probleem-oplossend vermogen, 
vaardigheidstraining en attitudevorming niet 
werden meegewogen.
Er zullen ongetwijfeld studenten bestaan voor wie 
probleemgestuurd onderwijs of het studeren vanuit 
onderwijsgroepen niet de beste Studiemethode is. Ik 
hoop dat die kans zien in Maastricht een gulden 
middenweg te vinden of naar een instelling met een 
voor hen meer geschikt onderwijssysteem over te 
stappen. Er zijn echter ook studenten die volgens 
mij te vroeg door paniek bevangen in geweeklaag 
vervallen: vooral zij mogen zich dit hart onder de 
riem steken.
Speciaal voor hen, maar ook voor alle anderen, een 
leerzaam 1987!
Gerard Majoor

*Bender, W., e.a.: Medische kennis bij studenten 
uit verschillende medische fakulteiten. Nederlands 
Tijdschrift voor Geneeskunde. 128 (1984)917.

nieuw slechts medici voor de rector- 
spost beschikbaar zijn. Het is onbe
kend of (en ook onwaarschijnlijk 
dat) uit de andere faculteiten nog 
namen naar voren zullen komen: bij 
de economische faculteit is men 
druk doende met de opbouw, en de 
juridische faculteit zou volgens 
Flinterman een tweede Collegelid 
uit haar gelederen naast Dittrich als 
een ernstige aderlating beschou
wen. Uit de faculteit der gezond
heidswetenschappen tenslotte lijkt 
evenmin een kandidaat naar voren 
te zullen treden.

Wammes Bos
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bladeren
Binnen een half jaar uitsluitsel over 
ontbureaucratiseringskorting

PRIVATISEREN MOGEUJKE 
OPLOSSING

Over de zogenaamde ontbureaucratiseringskorting is het laatste woord nog niet 
gevallen. Het oorspronkelijke voorstel van het College van Bestuur vond vooral in de 
ogen van de faculteiten geen genade. Daarin was al van te voren het jaarlijkse bedrag 
van 1,2 miljoen over diensten en faculteiten verdeeld, waarbij de beieids- en 
beheersdiensten de ene helft, de interfacultaire diensten en het facultaire beheer de 
andere helft voor hun rekening zouden nemen. De universiteitsraad heeft het 
afwijzende standpunt en het alternatieve voorstel van de faculteiten overgenomen.

Er worden dus geen werkgroepen 
ingesteld om de bezuiniging van 
twee keer zes ton in te vullen. Daar
voor in de plaats komt een advies
groep, die zal bestaan uit vier leden 
van de faculteitsbesturen, de secre
taris van het CvB, drs. Ben Niessen, 
en een Collegelid, waarschijnlijk 
dr. Karl Dittrich. Deze adviesgroep 
zal fundamenteler te werk moeten 
gaan dan de werkgroepen: niet zo
maar her en der wat schrappen tot 
de bedragen zijn gehaald, maar het 
voorbereiden van strategische be
leidskeuzes. "Concreet betekent 
het dat er nagedacht moet worden 
over de taken waarmee deze univer- 
siteit de jaren negentig in wil gaan”, 
zegt Karl Dittrich. De adviesgroep 
zal uitdrukkelijk ook het verband 
met andere ontwikkelingen in het 
oog moeten houden. Vooral het be
oogde proces van deconcentratie, 
waarbij taken en bevoegdheden van 
centrale diensten naar het facultaire 
niveau worden overgeheveld, kan 
maar beter gezamenlijk met de ont- 
bureaucratisering behandeld wor
den, zo vonden faculteiten en uni
versiteitsraad. Daarnaast speelt ook 
het coördinatievraagstuk, waarvan 
de oplossing in de toekomst de con
tacten tussen College en diensten 
moet stroomlijnen, een rol.

Ontslagen

In de decembervergadering van het 
georganiseerd overleg kreeg Dit
trich ook van de vakbondsvertegen- 
woordigers kritiek op zijn plannen 
te horen. De bonden zijn bijvoor
beeld niet overtuigd van de nood
zaak om het ontbureaucratiserings- 
bedrag dat in 1987 gekort wordt, zes 
ton, uitsluitend ten laste van de 
diensten te laten komen. De bedoe
ling is dat deze bezuiniging wordt 
gerealiseerd door minder mensen 
dan gepland te laten instromen. 
Maar vooral de uitlatingen van Dit
trich in Observant nr. 12 (13 no
vember), waarin hij zei ontslagen 
niet uit te kunnen sluiten, vielen in 
slechte aarde. Coen van der Gug- 
ten, lid van het georganiseerd over
leg: "Ontslagen kunnen absoluut 
niet, daar valt niet aan te denken. 
Als zelfs een bedrijf als IBM kan re
organiseren en een vestiging in Am
sterdam kan sluiten zonder dat er 
ook maar iemand de laan uitvliegt, 
moet dat bij ons toch zeker kunnen. 
Via her- of overplaatsing moet het 
een en änderte bereiken zijn. Daar
om denken we ook niet dat het op 
ontslagen uit zal draaien."
Toch neemt Dittrich zijn woorden 
niet terug, hoewel hij wel bena
drukt dat alles in het werk zal wor
den gesteld om gedwongen ontsla
gen te vermijden. "Als er gereorga
niseerd gaat worden treedt de reor-

Dittrich : “je gedragen als een goede werkgever" (foto Franco Gori)

ganisatiecode in werking, en dat be
tekent dat het hele overlegcircuit 
wordt doorlopen. We zullen dan be
kijken of het mogelijk is om mensen 
om- of bij te scholen, of ze op een 
andere plek in te zetten. Pas als al 
die mogelijkheden uitgeput zijn zou 
je aan ontslag moeten denken. 
Maar in de tussentijd vindt er na
tuurlijk altijd natuurlijk verloop 
plaats, dus ik hoop dat het niet 
zover hoeft te komen." Dittrich 
voegt daaraan toe dat tevens ge
bruik kan worden gemaakt van de 
mogelijkheden die het sociaal be
leidskader van de krimp- en groei- 
operatie biedt. Daarover is op 7 ja
nuari overeenstemming bereikt tus
sen minister Deetman en de bonden 
van overheidspersoneel. Het be
langrijkste resultaat is dat de huidi
ge wachtgeldregeling zal blijven 
gelden, ook als die veranderd (lees: 
verslechterd; WB) mocht zijn op 
het moment van ontslag. Het 
wachtgeld zal ook afgekocht mogen 
worden. Daarnaast verplichten de 
instellingen zich om bij- en omscho
ling te bevorderen, dan wel te be
middelen om medewerkers bij an
dere instellingen geplaatst te krij
gen.

Privatiseren

De adviesgroep moet binnen een 
half jaar een rapport op tafel leggen 
met voorstellen hoe jaarlijks 1,2 
miljoen gulden kan worden bezui

nigd. Dittrich: "Er zijn verschillen
de wegen denkbaar waarlangs je de 
ontbureaucratisering kunt realise
ren. Een daarvan is gewoon de 
kaasschaafmethode, hier en daar de 
formatie inkrimpen. Ik vind dat een 
domme methode die niets oplost. 
Veel beter is het om te bezien of er 
taken zijn die je als universiteit niet 
in eigen beheer hoeft uit voeren; 
met andere woorden, of je die af 
kunt stoten, eventueel in de vorm 
van privatisering. Bij vrijwel alle in
stellingen zijn ze nu met dit pro
bleem bezig. Dan zie je dat bepaal
de diensten, of onderdelen daarvan, 
voor privatisering in aanmerking 
komen; bijvoorbeeld de drukkerij, 
of de kantine. Bij een AV-dienst 
kun je ook in die richting denken. 
In Groningen hebben ze de AV- 
dienst geprivatiseerd. In Delft had
den ze dat ook gedaan, maar daar 
zijn ze erop terug gekomen. In het 
geval dat de RL zelf ook de weg van 
de privatisering inslaat en er even
tueel mensen bij 'geprivatiseerde' 
werkgevers worden geplaatst, zou
den we kunnen garanderen dat er 
voor een bepaalde periode op
drachten aan dat bedrijf worden ge
gund. Of dat wettelijk mogelijk is 
weet ik overigens niet.
Het is trouwens beslist geen uitge
maakte zaak dat privatisering geld 
oplevert. Uiteindelijk moet je voor 
de taken die door commerciële be
drijven worden uitgevoerd, ook 
weer betalen. In het komende half

Samengesteld door Bart Brouwers

De Dominopraktijk
Het bedenken van een goed onder
werp voor een artikeltje kost me
nige redactie nog wel eens het nodi
ge hoofdbreken. De bladen van 
's lands technische universiteiten 
hadden voor hun eerste nummer na 
‘rampdag’ 27 december echter geen 
enkel probleem. Waar was het toch 
foutgegaan? Wie is de schuldige? 
Een dominotheorie is leuk, maar de 
praktijk valt soms tegen.
En het was allemaal zo mooi bere
kend door de academische afgezan
ten uit Delft, Eindhoven en Twen
te. De steentjes hadden, zoals afge
sproken, een h=48mm en een 
d=6,8mm. De voortplantingssnel
heid (in m/sec) was heel nauwkeurig 
bepaald op V=l,10 indien alfa - 
2delta, op V=l,19 als alfa = 3/2 
delta en zelfs op V=l,33 als alfa = 
delta. Maar ja, alfa is nu eenmaal 
geen delta, dat zou zelfs een beta 
met een blik op zijn omega moeten 
weten. Maar hij begreep er geen 
iota van, net zoals trouwens enkele 
tienduizenden steentjes, die botweg 
weigerden de simpele taak waar
voor ze waren ingehuurd ook daad
werkelijk uit te voeren. Maar zij 
hadden dan ook geen ogen gekre
gen van de organisatie. Echte domi
nostenen hebben ogen, waarmee ze 
hun buurman nauwkeurig in de ga
ten kunnen houden; de ramp- 
steentjes waren allemaal egaal in 
een kleur geverfd. Misschien lag het 
daar wel aan, dat het allemaal niet 
zo naar wens verliep. De studenten 
zelf houden het trouwens op een ge
brek aan training. Het moest van de 
geldschietende Orlandini en de spo
radisch meekijkende TROS came
ra’s in een klap raak zijn en dat was 
kennelijk wat te veel gevraagd. Net 
genoeg echter voor een prachtig 
half uurtje ’Holland Promotion’.

Erfenis
De Leidse universiteit heeft een be
drag van acht miljoen gulden geerfd 
van de Duitse Gisela Thier. Vol
gens het testament moet het geld 
besteed worden aan medisch onder
zoek. Twee jaar geleden al stierf 
mevrouw Thier, maar de erfenis 
kan pas nu op de rekening van de 
Universiteit van Leiden worden bij
geschreven, omdat verwanten de 
geldigheid van het testament in 
twijfel trokken. Onlangs bepaalde 
de rechter dat niets de overdracht 
van de acht miljoen naar Leiden 
meer in de weg stond. In de statuten 
van de inmiddels opgerichte Gisela 
Thier Stichting, die het vermogen 
gaat beheren, is te lezen dat het geld 
bedoeld is ’ter bevordering van de 
geneeskunde, mede met aandacht 

jaar moeten we dat allemaal gaan 
onderzoeken. Die periode is met 
opzet kort gehouden om zo min mo
gelijk ruimte te geven aan het ont
staan van geruchten. Wij willen dat 
de adviesgroep snel met goed gemo
tiveerde voorstellen komt.”

Werkgever

Dat de adviesgroep die de ontbu
reaucratisering ’strategisch’ gaat 
voorbereiden geen leden uit het 
dienstenapparaat telt, ofschoon 
daar toch de grootste klappen zul
len vallen, vindt vakbondsafgevaar
digde Coen van der Gugten onjuist. 
Hij meent dat er wel een vertegen
woordiger van het personeel in de 
adviesgroep zou moeten zitten. "In 

voor de kindergeneeskunde’. Het 
vermogen zelf zal niet aangetast 
worden. Projecten worden gefinan
cierd met de opbrengst van het 
geld, zo’n 400.000 gulden per jaar. 
(Mare)

Ondc

n

Horror
’The Wasp Ampulex Compressa' |S 
een wetenschappelijke horrorfiln1 
van Nederlandse makelij, die 'The 
Shining’ en 'The Texas Chainsa* 
Massacre' tot onschuldige Disney- 
producten doet vervagen. De film >s 
gemaakt door twee medewerkers 
van de Universiteit van Amsterdam 
en béhandelt de wijze waarop een 
tropische wesp een kakkerlak bena
dert. Op een zeer levendige manier 
wordt het publiek getoond hoe de 
wesp zijn slachtoffer door een steek 
in het achterhoofd verdooft. Ver
volgens wordt de prooi mee naar 
het nest gesleurd -de kakkerlak 1S 
volledig verlamd- alwaar op een van 
zijn poten een wespeëitje wordt ge- 
legd. Na een paar dagen komt het 
eitje uit en begint de film pas ech* 
spannend te worden. Want wat, on 
horror, doet de larve? Ze dring' 
langzaam maar heel behoedzaam 
het lichaam van de -nog levende- 
kakkerlak binnen en doet zich te
goed aan het sappige vlees als be
trof het een heerlijk kerstmaal. He' 
einde van de rolprent valt samen 
met het heengaan van de betreurde 
kakkerlak, zo ongeveer een week 
na de geboorte van het larfje. Bin
nenkort in dit theater.
(Folia)

Ziekte
De Eindhovense studentenpastor 
Wim de Leeuw heeft van de 'pr°' 
vinciale student’ niet zo'n hoge pe* 
op. Hij spreekt in dat verband gran? 
over de 'Limburgse Ziekte’, het z 
snel mogelijk naar het "met kranten 
dichtgeplakte gat” teruggaan 
vrijdagmiddag. Volgens De Leen' 
komen maar sommigen daar los va 
en worden iets ruimhartigere * 
reldburgers. "Maar de meeste 
gaan ook als ze afgestudeerd zijn t 
rug naar het zuiden. Nee, de Eum. 
pese ingenieur zal geen Limburg 
spreken. Ze willen best, als & 
maar bij de DSM is.” De studente 
pastor spreekt uit ervaring, want m 
was meer dan zes jaar dominee 
Maasbracht. Hij herinnert zich 
de in het 'westen’ ontheem 
dorpsbewoners, met trieste u!< 
schieters zoals pogingen tot ze 
moord. Volgens De Leeuw heeft 
Technische Universiteit Eindhovm 
danig te lijden onder dit provint' 
lisme.
(Cursor) 

het georganiseerd overleg zullen 
daar nog wel op terug komen," z^. 
Van der Gugten. Dittrich daaren 
gen steunt de huidige opzet. "He 
een kwestie van bestuurlijke v 
antwoordelijkheid. Er moeten . 
leidskeuzes worden gemaakt. 
moeten de bestuurders dan ook z 
doen. Dat we vooraf met de bett 
ken diensten overleg zullen P*eLn 
staat buiten kijf, en als er ingreP,1| 
worden gepleegd, zal er een s°c'ù 
plan worden opgesteld. Je moet n 
vergeten dat we op dit vlak b£ 
zijn als werkgever. En dan moe 
je ook gedragen als een ë°e 
werkgever."
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Ondanks keuze voor nationaal park in Rotterdam
Het 

getast 
finan- 
1 het 
jaar. MAASTRICHT WIL EIGEN

WETENSCHAPSCENTRUM
Voor een nationaal centrum voor wetenschap en technologie heeft Rotterdam de 
voorkeur als vestigingsplaats. Dat staat in het advies, dat de Commissie van Goede 
Diensten de ministers Deetman van Onderwijs en De Korte van Economische Zaken 
heeft aangeboden. Voor de Stichting International Biological Science Center (IBSC) 
Maastricht blijven echter voldoende mogelijkheden over om een eigen 
expositiecentrum voor biowetenschappen van de grond te krijgen. De financiële 
haalbaarheid van het centrum, dat onder de naam 'Biologica' naast het MECC op het 
Randwyck-terrein moet verrijzen, wordt momenteel door een Nijmeegs 
onderzoeksbureau bekeken. Rond de maand april zal dan het definitieve besluit 
omtrent de bouw van het biowetenschappelijk expositiecentrum genomen worden. De 
gemeente Maastricht en de provincie Limburg draaien samen op voor de kosten van 
het haalbaarheidsonderzoek (250.000 gulden).
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Pe medewerkers van het IBSC heb- 
,en er het volste vertrouwen in, dat 
net resultaat van het onderzoek 
P°r hen positief zal uitvallen. In 
Iat geval gooit ’Biologica’ op zijn 
aatst over drie jaar de poorten 

“Pen. Het is dan vijf jaar geleden 
Qat de eerste plannen voor een per
manente expositie van de moderne 

’owetenschappen in Maastricht 
“"tstonden. Het selecte groepje en- 
"°usiaste biologen van toen is in

middels uitgebreid tot een in- 
mkwekkende lijst vari medewer- 
ers. Veel biologen en biochemici 
.’uurlijk, maar ook de nodige ju- 

|ySten en medische specialisten uit 
."'nen- en buitenland. Onder hen 
"ten vele bekende RL-gezichten: 
e bioloog Lever en jurist Flinter- 
an zijn respectievelijk waarne- 

en v’ce voorz'tter van c'e 
^"mtingsraad. Ten Hoor en Flen- 
I 'g zitten als medisch specialisten

de Wetenschappelijke Advies- 
h ad, de bioloog Boshouwers zit in 

Uitvoerend Bestuur, Majoor is 
g °rdinator Biolandschappen en 
s rPat vormt deel van het Weten- 
^"appeiijk Correspondenten Net- 
St T Bonke tenslotte z>t ook in de 

"mtingsraad. De rector Magnifi
es benadrukte trouwens dat het 
(jeeLn’et gaat om een initiatief van 
ge “L en dat het sowieso verstandi- 
e zou zijn gebruik te maken van 
Sj P^fts uit heel Europa. De univer- 
ple,t geeft de stichting op de eerste 
p ats inhoudelijke en morele sup- 

rt en de nodige kantoorruimte.
Creatief

UoeT
een kVan het expositiecentrum is 
ipa breed publiek kennis te laten 
o ken met de laatste ontwikkelin- 
Sch het terrein van de bioweten- 
Vana?Pen- Dr. Steffens, voorzitter 
$tj , 'e* uitvoerend bestuur van de 
verh n8 ÏHSC en als biochemicus 

°nden aan de universiteit in 
c “n: Wij willen een expositie- 

rurn bouwen, dat voor ieder- 
t0 ’ ongeacht de vooropleiding, 
ipe^fkelijk is. Het educatieve ele- 
gaant moet daarbij hand in hand 
eCL? 0161 het recreatieve. Het is 
Öj geenszins de bedoeling, dat 

m0°ogica' een pretpark wordt, al 
cpret "et daar wel mee kunnen con- 
a|sreren- Een populaire attractie 
o0LPubliekstrekker moeten we dan 
bjj ()'1Vef hebben. We denken daar- 
niL.P He eerste plaats aan een 'Om- 
Haa‘lx'theater', dat nu al in Den 
Vun ® ïee> succes oogst." De truc 

20 n filmtheater is dat dankzij

Tussen de witte strepen (linksboven) het Réndwijck-terrein waar het 
centrum voor bio-wetenschappen gebouwd kan worden, (foto Airphoto Netten)

een enorme groothoeklens en een 
bolvormig doek films vertoond kun
nen worden waar de toeschouwers 
'midden in’ zitten.

Derde generatie

Steffens noemt het Maastrichtse 
’Biologica’ een museum van de der
de generatie. "Niet passief de aan
wezige collecties bekijken, zoals in 
musea van de eerste generatie ge
beurt; ook niet voorzichtig een aan
tal apparaatjes bedienen zoals je 
dat bijvoorbeeld in het Evoluon, 
een tweede generatie museum, kunt 
doen. Bij ons kunnen de mensen 
zelf, ’hands-on’, de spectaculaire 
aspecten van de biowetenschappen 
ondergaan, doordat ze er midden in 
komen. Als we bijvoorbeeld het be
grip 'voeding' willen uitleggen, dan 
wordt de bezoeker via een enorme 
menselijke mond, waar hij over 
tong en tanden kan lopen, naar de 
slokdarm gevoerd. Daar gaat dan 
een heel smal wenteltrapje naar be

neden, dat uitkomt in de maag. Van 
daaruit gaat de reis verder langs 
dunne en dikke darm en de bloed
vaten. Op die manier hopen we iets 
duidelijk te kunnen maken over de 
spijsvertering.”

Het centrum, waarvan verwacht 
wordt dat het meer dan 300.000 be
zoekers per jaar zal trekken, wordt 
opgebouwd rond een reeks thema's 
(biolandschappen), ondergebracht 
in paviljoens. Er zijn zeven bioland
schappen geselecteerd, die allemaal 
de onderlinge samenhang en weder
zijdse afhankelijkheid van de ver
schillende levensvormen (plant, 
dier, mens) moeten verhelderen. 
Op die manier geeft 'Biologica’ als 
totaal de bezoeker een idee van de 
complexiteit, samenhang en ver
strengeling van levensprocessen. 
Naast het genoemde thema voeding 
komen er biolandschappen over de 
mens, de levende cel, samenle
vingsvormen, genetica, waarne
ming en tenslotte beweging. Mr. 

Baake, vice-voorzitter van de stich
ting: "De paviljoens beslaan per 
stuk ongeveer 2000 vierkante meter 
en worden allemaal verschillend op
gebouwd. Elk landschap is verdeeld 
in een aantal subthema's, waarvan 
het grootste deel, zo’n tachtig pro
cent, gericht is op een breed pu
bliek. Voor een kleiner gedeelte 
van de bezoekers kunnen subthe
ma’s meer fundamenteel worden 
uitge werkt."

Scholen

’Biologica’ rekent er op mensen uit 
een straal van 150 kilometer rond 
Maastricht te kunnen aantrekken.

Baake: "In dat gebied wonen ruim 
dertig miljoen mensen; er bevinden 
zich 14 universitaire instellingen en 
natuurlijk een enorm aantal scho
len. Uit die laatste hoek verwachten 
wij de meeste bezoekers.” Omdat 
het expositiecentrum op veel gasten 
van buiten Nederland rekent, wordt 
nu al alles in vier talen gepresen
teerd. Dat heeft dan meteen ook 
het voordeel dat de Europese Com
missie misschien over de brug komt 
met financiële steun. Binnen Ne
derland hoopt men daarnaast op 
een wezenlijke bijdrage van de 
(rijks)overheid en de nodige in
breng van het bedrijfsleven. De 
kosten van de bouw van het project 
zijn geraamd op twintig miljoen.

zonder aankleding van de afzonder
lijke paviljoens.

Gouverneur Kremers heeft zich ook 
volledig achter de plannen van de 
stichtng International Biological 
Science Park geschaard. "Het is een 
deugdelijk initiatief, dat is de afge
lopen anderhalf jaar wel gebleken. 
Het inhoudelijke aspect heeft dui
delijk de overhand gehad over de 
pr-gerichtheid." Kremers liet bo
vendien weten erg "gecoiffeerd” te 
zijn van de kwaliteit van de mensen 
die binnen en buiten de stichting 
hun medewerking hebben aangebo
den. Het feit dat Maastricht zo lang 
heeft gewacht met het openbaar 
maken van de plannen heeft vol
gens Baake een heel eenvoudige 
verklaring. ”In tegenstelling tot bij
voorbeeld het ’Scientopia-park’ in 
Rotterdam wilden wij eerst vol
doende zekerheid hebben over de 
invulling van ons plan. Zelfs nu nog 
is niet duidelijk hoe dat Rotterdam
se expositiecentrum er uit zal gaan 

zien. Toch heeft de Commissie van 
Goede Diensten die plaats aange
wezen als nationaal wetenschaps- 
centrum. Maar enige invloed op 
onze ideeën heeft het nauwelijks. 
Wij hebben nooit nagestreefd het 
nationaal centrum te worden. Wij 
willen een Europees centrum zijn 
en bovendien gespecialiseerd in de 
biowetenschappen. Gelukkig laat 
het rapport van de commissie de 
mogelijkheid voor particulier initia
tief volledig open; wij hebben dan 
ook alle reden optimistisch te blij
ven.”
Juist vanwege de grote verschillen 
(Europees — nationaal, bioweten
schappen - technologie) zal Maas
tricht geen grote concurrent worden 
van het nationale centrum, waar
schijnlijk in Rotterdam. ’Biologica’ 
moet directe werkgelegenheid bie
den aan ongeveer veertig mensen. 
De helft van die plaatsen betreft 
hoogwaardige werkgelegenheid 
voor wetenschappers, ontwerpers 
en mediakundigen. Zij zullen zorg 
moeten dragen voor de invulling en 
het up-to-date houden van de expo
sities, die voor het grootste deel tij
delijk zijn. De ruimtes van het 
MECC worden al in gedachten ge
houden voor de uitreiking van twee 
jaarlijkse prijzen. De ene zal gaan 
naar een Westeuropese uitvinder, 
die zich op het gebied van de biowe
tenschappen heeft onderscheiden, 
terwijl de andere bestemd is voor 
een wetenschappelijk journalist, 
die die zich heeft ingezet voor het 
’vertalen’ van wetenschappelijke 
zaken voor een breed publiek. 
Baake: "Dat heeft namelijk alles te 
maken met kennisoverdracht, een 
van de belangrijkste doelen van 
onze stichting.”

Bart Brouwers

BEURZEN LATER 
UITBETAALD
Met ingang van april zullen de stu
diebeurzen maandelijks worden uit
betaald tussen de 20e en 30e van 
iedere maand. Dat heeft het minis
terie van onderwijs bekendge
maakt. Tijdens dit studiejaar werd 
tot dusver twee maal een voorschot 
verstrekt op grond van het nieuwe 
stelsel van studiefinanciering, een 
keer in oktober en een keer eerder 
deze week. De uitbetaling van het 
voorschot over de maanden januari 
tot en met maart van dit jaar mag 
overigens niet vertraagd genoemd 
worden, zo laat een woordvoerster 
van minister Deetman weten. De 
uitbetaling was van meet af aan 
rond 12 januari gepland, om zo de 
overgang naar de maandelijkse be
taling aan het eind van de maand te 
vergemakkelijken.
Vanaf april worden ook de voor
schotten die sinds oktober op de 
aanvullende financiering (dat deel 
dat van het inkomen van de ouders 
afhankelijk is) zijn toegekend, ver
rekend. Wie te veel blijkt te hebben 
gekregen moet dat in 9 maanden te
rugbetalen. Wie te weinig ontving 
krijgt het er in april in een klap bij. 
Studenten waarvan de ouders min
der aan de studie meebetalen dan 
de hoogte van het collegegeld (1604 
gulden) kunnen in juni of juli een 
verzoek indienen bij de Centrale 
Directie Studiefinanciering in Gro
ningen om een voorschot te krijgen 
op het collegegeld voor het studie
jaar 1987-88. Een dergelijk voor
schot wordt vanaf september in 12 
maandelijkse termijnen op de stu
diebeurs ingehouden.
Maastrichtse studenten die door de 
nieuwe wijze van betaling of door 
het terugvorderen van de voor
schotten in geldnood komen, kun
nen een beroep doen op het nood
fonds van de RL.

Bert Bakker/UP
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Rector magnificus bepleit mammoetinstelling voor 
Zuid-Limburg

MOET HOGER ONDERWIJS AFDALEN 
TOT HET NIVEAU VAN 30% VAN DE
BEROEPSBEVOLKING?

Als tegen het einde van deze eeuw het percentage hoger opgeleiden gestegen moet 
zijn tot dertig procent van de beroepsbevolking, dreigt de universiteit aan kwaliteit te 
moeten inboeten. Om dergelijke aantallen op het huidige niveau op te leiden krijgt het 
onderwijs te weinig middelen en bovendien is het nog maar de vraag of er in ons land 
genoeg intelligente mensen rondlopen om onderwijs op dat niveau te kunnen volgen. 
In die omstandigheden moeten de universiteiten en HBO-instellingen hun krachten 
bundelen om er nog het beste van te maken. En Zuid-Limburg zou een 
mammoet-instelling voor hoger onderwijs moeten oprichten met daaraan gekoppeld 
hoogwaardige onderszoeksinstituten voor toegepast en fundamenteel onderzoek.

Bonke: mammoetinstituut kan ons redden.

Obse

11
Tl

Dat is de in het kort de boodschap 
die rector magnificus prof. dr. V. 
Bonke de universiteit meegaf tij
dens de viering van de elfde dies na- 
talis, vorige week vrijdag. Bij die 
gelegenheid werd ook de Peter De- 
bijeprijs uitgereikt aan de Belgische 
geleerde prof. dr. Th;ophile God- 
fraind , uit Louvain-la-Neuve voor 
zijn werk op het gebied van de Cal
ciumantagonisten.
Volgens Bonke gaan de Nederland

se universiteiten moeilijke tijden te
gemoet. Er moet bezuinigd worden, 
maar tegelijkertijd moeten er meer 
studenten worden opgeleid, heeft 
minister Deetman aangekondigd in 
zijn ’Selectieve Krimp en Groei’- 
voornemens. De minister heeft zich 
afgevraagd hoe het onderwijs met 
zijn krappe middelen kan blijven 
voldoen aan de vraag van de ar
beidsmarkt. Zijn conclusie is dat de 
beta-richtingen gestimuleerd moe

ten worden ten koste van de alfa- en 
gamma-richtingen. Dat maakt de 
toekomst van de universiteit nog 
moeilijker, waarschuwt Bonke. Be- 
ta-opleidingen zijn immers de duur
ste die het hoger onderwijs te bie
den heeft.
Het is dus nog maar de vraag of het 
financieel haalbaar is om dertig pro
cent van de beroepsbevolking te 
voorzien van een hogere opleiding. 
En ook al is er genoeg geld, waar

MELKHAAT

Eenieder wiens jeugd verpest werd door opgedrongen 
melkconsumptie, moet de volgende uitspraak van de 
Amsterdammer Erich Wichmann recht uit het hart ge
grepen zijn: "melkdrinken is (...) vies, ja, smerig, een 
infantiele regressie en buccanale slijmvlieserotiek".

Wichmans woede werd ingegeven door de pogingen die 
het Amsterdamsch Drankweer Comité in het begin van 
deze eeuw ondernam om het drankprobleem in te dam
men en melkgebruik aan te moedigen. Wichman vrees
de dat zonder het ’tegengif’ alcohol in Nederland de 
kleurloze middelmaat de boventoon zou gaan voeren. 
Vandaar ook zijn geslaagde poging om zwerver/dran- 
korgel Had-je-me-maar in de Amsterdamse raad geko
zen te krijgen. Het eerste punt op het verkiezingspro
gramma van diens rapaillepartij: "Gratis voor iedere 
Amsterdammer dagelijks een paar gemeenteborrels".

'Het witte gevaar’, een pampflet tegen melk en burger- 
mansmoraal doorspekt met citaten uit Griekse, Latijn
se, Franse, Engelse en Duitse literatuur, verscheen in 
1927 in De Vrije Bladen. Een jaar later werd dit werk in 
brochurevorm uitgegeven door Leiter-Nypels in Maas
tricht. Niet toevallig, want volgens Wichman ”is Maas
tricht nog de levendste Nederlandsche stad, omdat eens 
de wijnstok op de hellingen er om heen groeide”.

Melkconsumptie, zo blijkt uit Wichman’s verhaal, is 
beslist niet zonder gevaren. Wie deze ”koeien-uier-af- 
scheiding" drinkt krijgt een papperig gezwollen kinder- 
ballon-gezicht, een onvoldragen, ongeboren, "onwe- 
dergeboren” kindsche, kalfsche baby-kop. Melkdrin- 
kers hebben gezichten ”van melk en bloed”, maar bloe
deloos. Het zijn melklurkers, melkslurpers, melkzuch- 
tigen, melkmuilen, uitgegroeide zuigelingen, moeders
kindjes en ongespeenden. Hun voorbeeld zijn de bla
tende Denen en loeiende Amerikanen. Melkdrinken is 
voor een volwassene gelijk te stellen met andere infan
tiele neigingen als "bedwateren, faeces-knoeien, duim- 
zuigen, nagelbijten, neuspeuteren en masturbeeren”.

rode oren

I
moeten we dan de mensen vandaan 
halen die geschikt zijn voor een ho
gere opleiding, vraagt Bonke zich 
af. Vrouwen hebben hun achter
stand binnenkort ingehaald, de 
middengroepen trekken aardig bij, 
de ’’lagere” sociale klassen liggen 
nog ver achter. De gelijke kansen 
op onderwijs zijn nog lang geen

werkelijkheid. Voorlopig lijkt het 
er niet op dat de min of meer trad*' 
tionele bronnen van studenten de 
stijgende behoefte van de univers,' 
feiten en HBO-opleidingen kunnen 
bevredigen. Ook de grotere deelna' 
me van oudere studenten, die na 
een paar jaar werken een studie kie- 
zen, zet waarschijnlijk niet genoeg 
zoden aan de dijk, meent Bonke. 
Als men dan toch aan de vraag va11 
de arbeidsmarkt wil voldoen, dan 
blijft er volgens hem weinig anders 
over dan de kwaliteitsnormen ƒ 
verlagen. Dan zou het onder*1! 
wel eens gedwongen kunnen 
den zijn niveau af te stemmen op “ 
intellectuele capaciteiten van “ 
studenten die zich aanmelden. t0 
dat het gevraagde percentage hoge

Overmatig melkgebruik leidt volgens melkhater Wich
man vroeg of laat tot min of meer ernstige en ongenees
lijke verkalving.

Melk is dus helemaal niet goed voor elk. Met hetzelfde 
-en meer- recht kan er volgens Wichman berijmd wor
den dat jenever goed is voor de lever, bieren voor de 
nieren, cider voor ieder en wijn voor pijn. Klare is na
tuurlijk je ware.

Wie melk drinkt is dus op de verkeerde weg, namelijk 
de melkweg. Als ergste soort "mensen in min-of-meer 
kalverlijken staat" noemt Wichman de vegetariërs, 
kwekkers bij uitnemendheid, die "zóóóóó ondierlijk en 
plantaardig" zijn, dat ze, al apenootjes kauwende, met 
afgrijselijke hoeveelheden dierlijk kliersap drinken. De 
edelste, veredelste, verfijndste, plantenstof daarente
gen, de "Godsgave", het "bloed der aarde", de heilige 
wijn, wordt door hen in hun "vuilwaterdronkenschap" 
als "taboe” versmaad.

t ERICH WICHMAN

HET WITTE
1 GEVAAR
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Met citaten uit het heilige boek bewijst Wichman de 
’wetenschappelijkheid' van zijn stelling. Was het im
mers niet Jezus die water in wijn -en niet in uierslijm- 
veranderde. En op het laatste avondmaal werd toch ze
ker ook geen glibberige, lidderige melk geschonken.

Melk moet nog steeds en misschien is het anti-melk 
pamflet daarom wel in 1979 opnieuw uitgegeven in de 
serie Amsterdamse schotschriften. Opdat ’het witte ge
vaar’ de witte motor zal bestrijden.

Erich Wichman
Het witte gevaar: over melk, melkgebruik, melkmis
bruik & melkzucht
C.J. Aarts Amsterdam 1979

Emely Nobis

opgeleiden is bereikt.
"Ik heb willen waarschuwen vt’ _ 
de risico’s die de jacht op het rend 
ment met zich mee kan brengen 
zegt Bonke achteraf over zijn red ' 
"Ik zie ook liever een instelling 
de kwaliteit voorop stelt dan een 1 
stelling die het van de aantallen st 
denten moet hebben, maar het hJ 
mij in de gegeven omstandighed 
een betere ontwikkeling om 
clustering van onderwijsvoorzied' 
gen over te gaan”. -e
De mammoetorganisatie die Bof 
in het verschiet ziet moet van S 
denten die een beroep willen Ie*’ 
minder vragen dan van iemand ƒ 
komt om een wetenschappehJ 
opleiding. "Een flexibel systee 
waarin iedere student aan zijn tr 
ken kan komen. Binnen zo’n c‘uS 
moeten verschillende onderwijs5- | 
temen kunnen draaien, zowel n 
hoogwaardige universitaire curri 
la als uitstekende beroepsople'd . 
gen. Daarvoor is nodig dat je ,0. 
onderwijs overlaat aan de goede 
centen en dat je het onderzoek 
schermt in instituten, anders kud• 
niet genoeg excellente mensen <■ ( 
trekken en mis je de voeding v 
het onderwijs.”
Bonke verwacht dat in Zuid-L’ ( 
burg de lopende samenwerking 11 
het HBO zal uitmonden in de 
richting van een dergelijk ’’’□e 
moetinstituut. Hij heeft in zijn r 
de HBO-instellingen opgeroeP^ 
als gelijkwaardige deelnemers 
de slag te gaan. Volgens hem n 
de universiteit de mouwen al °P- 
stroopt.
Jacques Herraets_____

Knip 
die li 
de C( 
I^aai 
ette; 
Kant 
Hü aj 
8ege 
nient 
be I 
zoch 
s’igi 
derZ( 
Lr 2 kep 
ceer( 
seng 
Prak 
Crati, 
nien 
gaar, 
kele 
voor 
baai 
dien 
elusi 
Mi 
hum 
In z 
ook 
?OOI 
Ken: 
fecti



Observant 15 januari 1987

kt he' 
tradi' 
en de 
iversi' 
unne" 
eelna' 
lie na 
ie kie- 
jenoeg 
(onke. 
ag van 
i. dan 
anders 
ien te 
lerwij5 
1 wof' 
op d£ 

an * 
n. tot' 
hog«r

De grote boosheid van Paul Knipschild

ZIJN TIJDSCHRIFTEN BANG VOOR 
TEGENDRAADSE CONCLUSIES?

Epidemioloog Paul Knipschild, die vorig jaar bij de aanvaarding van zijn ambt als 
hoogleraar beweerde dat zijn vak steeds de contramine behoort op te zoeken, blijft de 
daad bij het woord voegen. De afgelopen jaren kwam hij over de hele wereld in het 
nieuws met enkele omstreden beweringen, eerst toen hij aantoonde dat een borrel op 
zijn tijd een prima middel is in de strijd tegen hart- en vaatziekten en later toen hij 
samen met medewerker Lex Bouter tot de ontdekking was gekomen dat een 
aangeschoten skiFr minder brokken maakte dan een nuchtere skiFr. Deze keer is 
Knipschild in het nieuws gekomen door iets dat niet gepubliceerd werd. Een artikel 
over het gebruik van ginseng werd door het Nederlands Tijdschrift voor Geneeskunde 
en door Medisch Contact te licht bevonden. Volgens Knipschild was er geen vuiltje aan 
de lucht geweest als het 'wondermiddel ginseng' in zijn artikel afgekraakt was, maar nu 
het gebruik onder bepaalde voorwaarden werd aanbevolen, kwam de zaak heel anders 
te liggen. Zijn artikel deugde wel, de beoordelingspolitiek van de tijdschriften niet, 
beweert hij.
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Knipschild heeft volgens eigen zeg-
Ken de pest aan "chinese toestan
den” in de geneeskunst. ’’Maar als
het iemand lukt mij voor een be
paald onderwerp warm te laten lo- 
Pen, wil ik er best wat vrije tijd in
weken. De faculteit vindt het wel 
lcuk als je dat soort dingen onder
zoekt, zolang het maar geen offici
ële werktijd kost. Ik ergerde me al- 
bjd groen aan de reclameborden
van ginseng voor de reformwinkels 
en toen een van mijn kennissen mij 
attendeerde op een paar artikelen 
°ver dat spul, heb ik gezegd: laat 
Htaar ’ns komen, dan zal ik ’t wel le- 
/en- Ik had eerlijk gezegd al voor- 
Pret om er eens goed de vloer mee 
**lde aanvegen. Maar wat bleek? 
Jat waren prima artikelen. Ik 
’acht: het is misschien best de 
tpoeite waard er een humaan expe- 
rirnent aan te wagen om te kijken of 
k'nseng inderdaad een effectief ge- 
neesmiddel is. Maar toen ik de lite- 
'atuurcomputer raadpleegde zag ik 
at er al lang van die experimenten 

kedaan waren”.
Q
Jßen nep, maar pep

j.tt’pschild maakte een selectie uit 
,le literatuur en kwam na lezing tot 
e conclusie dat ginseng geen nep, 

, Jaar pep was z,o schreef hij het 
'terlijk op in een review van acht 

^antjes met een literatuurlijst van 
artikelen en een overzicht van de 

^Sevens van 21 humane experi- 
^enten met ginseng.

e literatuur die Knipschild onder- 
s'!cnt heeft, is bepaald niet afkom- 

, *g uit de meer gerenommeerde on- 
|.erzoeksinstituten en tijdschriften, 
e zijn veel Koreaanse onderzoe-

n bij, in veel gevallen gepubli- 
s‘erd door de belanghebbende gin- 
pr^'industrie (Zuid-Korea heeft 
Cr. . *sch het monopolie op de lu- 

atieve ginsengmarkt). Verder ko- 
en er op de lijst Oostduitse, Hon-

■ arse, Egyptische, Japanse en en- 
le Westeuropese onderzoeken 

lyOr'. E;n artikel komt uit Lancet, 
dj arin worden overigens alleen 
c,erProeven besproken en de con- 

ste luidt dat er sprake is van een 
hp 'cht interessant middel dat een 
Ipttaan experiment verdient.
l)Q,Z|jn artikel spreekt Knipschild 
da duidelijke twijfels uit over de 
ke°r„hern aangehaalde onderzoe- 
fe . De bewijsvoering voor de ef-

'v'teit van ginseng zou aan waar-

de 0(L 
m ri 
r?>" 
\0pêe

Paul Knipschild: redacties hebben geen lef (foto Franco Gori)

de gewonnen hebben, indien de uit
voering van het onderzoek vaker in 
handen was geweest van instellin
gen die hun sporen met klinisch ge
neesmiddelenonderzoek reeds ver
diend hebben”. Hij vindt de uit
komsten van het ene experiment 
minder overtuigend dan die van het 
andere, maar moet alles bij elkaar 
toch constateren dat de werking van 
ginseng meer is dan een placebo- 
werking. Er zijn experimenten die 
dat overtuigend hebben aange
toond: die proeven waren groot en 
lang genoeg, er waren controle
groepen, de experimenten waren 
dubbelblind en de verschillen zeer 
significant. De proefpersonen wa

ren steeds ouderen met subjectieve 
klachten als gevolg van een vermin
derde belastbaarheid (moeheid, sla
peloosheid, hoofdpijn). Op basis 
van zeven vergelijkbare experimen
ten met vergelijkbare produkten 
berekent Knipschild dat 75% van 
de proefpersonen die een ginseng
preparaat geslikt hadden, een ver
mindering van de subjectieve klach
ten zei te voelen, terwijl van de per
sonen uit de controlegroepen, die 
zonder het te weten een placebo 
hadden geslikt, 25% zei zich beter 
te voelen.
Contra-indicaties waren volgens 
Knipschild niet gevonden. Al met al 
acht hij gebruik van twee capsules 

ginseng, ;;n bij het ontbijt en FFn 
bij de. lunch, verantwoord. Maar 
dan moet er wel een goed product 
met een gestandaardiseerde hoe
veelheid voorgeschreven worden en 
niet een van de vele nepproducten 
met weinig of geen ginseng en veel 
verontreinigingen, die doorgaans 
via reformkruideniers aan de man 
worden gebracht, waarschuwt hij 
erbij. Tegen deze laatste producten 
is ook herhaaldelijk gewaarschuwd 
door de Consumentenbond, die en 
passant alle gebruik van ginseng 
ontraadt.

Onbetrouwbaar

Knipschild stuurde zijn bevindingen 
allereerst naar Medisch Contact, 
maar kreeg tot zijn verbazing het 
artikel per kerende post terug. De 
hoofdredacteur van het blad vroeg 
zich af of alle geraadpleegde artike
len wel even betrouwbaar waren. 
Om tot de conclusie te komen die 
de auteur had getrokken "moet een 
goed, betrouwbaar en controleer
baar experiment worden opgezet en 
beschreven, een onderzoek dat aan 
alle criteria van een geneesmidde
lenonderzoek voldoet”, stond in de 
motivatie van de weigering. Vervol
gens wendde Knipschild zich tot de 
redactie van het Nederlands Tijd
schrift voor Geneeskunde. De re
dactie liet het stuk lezen door een 
anonieme referent, maar diens oor
deel was ook negatief. Hij vond de 
literatuurlijst buitengewoon om
vangrijk, maar niet erg betrouw
baar. Volgens hem vermeldde de 
lijst geen artikel uit een "(belang
rijk) wetenschappelijk tijdschrift 
met een onafhankelijke redactie en 
een referee-systeem. Het ’bewijs
materiaal’ komt onder andere voort 
uit interne rapporten, symposion- 
verslagen van ginseng-fabrikanten 
en artikelen uit tijdschriften die in 
Duitsland gratis verspreid worden. 
Ook de cross-overexperimenten ko
men uit oncontroleerbare Koreaan
se rapporten en een Duits reclame- 
artikel”. En bovendien had Knip
schild een Amerikaans rapport ge
citeerd, dat zowel een opwekkende 
werking als vaak voorkomende bij
werkingen had geconstateerd. Maar 
Knipschild had alleen de opwek
kende werking vermeld. Volgens de 
anonieme referent had de ginseng- 
industrie al bij vele Noordwesteuro- 
pese registratiecommissie aange
klopt om het product erkend te krij
gen als geneesmiddel. Men had 
daar echter steeds bot gevangen, 
omdat er nooit een overtuigend be
wijs van enige werkzaamheid was 
geleverd. ’’Zolang er geen clinical 
trials zijn die de toets van de klini
sche farmacologie en medische far
macologie en medische statistiek 
(naar moderne Westerse maatsta
ven) kunnen doorstaan, heeft het 
weinig zin om dit onderwerp op
nieuw ter sprake te brengen”. Al
dus de conclusie van de referent, 
die het middel het liefst in de hoek 
laat waar het in Nederland altijd 
heeft gezeten: die van de 'alterna
tieve’ kwakzalverij met een oosters- 
mystieke inslag.

Geen lef

Paul Knipschild wil zich helemaal 
niet bij dat oordeel neerleggen. 
Niet alleen probeert hij het artikel 
aan andere tijdschriften te slijten, 
hij houdt ook niet op het beleid te 
veroordelen van de bladen die het 
stuk geweigerd hebben. "Als ik tot 
de conclusie was gekomen dat gin
seng rommel was, zouden ze er bo
venop gesprongen zijn. Maar nu 
durven ze niet te plaatsen omdat 
niet eerst een ’gezaghebbend’ 
Amerikaans of Engels blad gezegd 
heeft dat ginseng een interessant 
middel is. Men is veel te behou
dend, men durft zijn vingers niet te 
branden. Ze moeten eens naar de 
Lancet kijken. Daar zijn de laatste 
tijd artikelen in verschenen over 
ginseng, over een homeopatisch 
middel en twee keer over acupunc

tuur. Dat is een redactie die lef 
heeft en daarom is het het blad ook 
zo goed. Hoe hoger de status van 
een blad, hoe minder angstig de re
dactie is om dergelijke artikelen, 
die niet aansluiten bij de traditione
le opvattingen, op te nemen. Ik heb 
dus pech gehad dat ik de algemene 
opvatting, dat ginseng kwakzalverij 
is, niet heb kunnen aantonen. Ik 
heb net zo'n grote afkeer van het al
ternatieve gedoe als zij, maar hier 
was geen andere conclusie moge
lijk”.

Komisch

De kritiek dat de onderzoeken, die 
door hem zijn geciteerd niet deug
den, wijst Knipschild verontwaar
digd van de hand: "Ik geef hier les 
in methoden van onderzoek, ik ben 
referent bij het beoordelen van sub
sidieaanvragen en ik heb zelf al heel 
wat onderzoeken gedaan. Als Ik 
vind dat een onderzoek de toets van 
de kritiek kan doorstaan, dan kun 
je ervan uitgaan dat het een deug
delijk onderzoek is. Ik denk dat ik 
zoiets beter kan beoordelen dan die 
anonieme referent, die blijkbaar 
niet weet dat cross-over experimen
ten verouderd zijn. Dat vind ik een 
beetje komisch". Ook het verwijt 
dat hij literatuur heeft gebruikt die 
door de belanghebbende industrie 
ter beschikking is gesteld, wijst 
Knipschild van de hand. "Op zich is 
dat niets bijzonders, dat doen alle 
farmaceutische industrieFn. Het 
was wat anders geweest als zij die 
artikelen zelf hadden opgesteld, 
maar dat was hier niet het geval. 
Het gaat om rapporten van onder
zoeken, die zij hebben laten ver
richten door serieuze instituten”. 
Heeft Knipschild ook gecontroleerd 
of er onderzoeksresukltaten zijn 
achtergehouden door de industrie, 
omdat de resultaten niet positief 
waren? ”Ja, dat heb ik nagevraagd, 
maar volgens de industrie was dat 
niet het geval en in de literatuur heb 
ik ook geen serieus onderzoek kun
nen vinden dat aantoonde dat gin
seng geen effect had”.
Wellicht had Knipschild op grond 
van zijn eigen ervaringen toch wat 
meer argwaan moeten koesteren te
gen de ginseng-industrie. Tijdens 
zijn contacten met ’Ginseng Pro
ducts Ltd.’ in Lugano kwam de mo
gelijkheid ter sprake dat Knipschild 
een onderzoekopdracht zou krijgen 
om in Nederland een experiment op 
te zetten. Zo ver is het nooit geko
men. Het contract dat hem werd 
aangeboden bevatte de clausule dat 
de opdrachtgever zich het recht 
voorbehield de publicatie van de re
sultaten tegen te houden. Een der
gelijke clausule is volgens de regels 
die aan de universiteit gelden vol
strekt uit den boze. Zo hoort het 
ook, vindt Knipschild. "Dat is de 
enige manier om je onafhankelijk
heid te waarborgen en om te voor
komen dat een industrie weten
schappelijk bedrog pleegt door al
leen positieve resultaten naar bui
ten te brengen. Als je er maar ge
noeg geld tegenaan gooit, kom je 
wel aan zulke rapporten. Ik wilde 
natuurlijk niets weten van een der
gelijke clausule, maar ik denk dat er 
best over te onderhandelen was ge
weest met de opdrachtgever om de 
beslissing over publicatie van de ge
gevens in eigen hand te houden. 
Maar zover is het in mijn geval 
nooit gekomen, omdat er binnen de 
faculteit bezwaren waren tegen een 
dergelijk onderzoek. Het paste na
melijk in geen van de onderzoeks
thema’s en dan houdt hier alles op". 
Dus moeten we het voor een vol
gende stunt hebben van de vrije
tijdsactiviteiten van Knipschild. Hij 
is bezig de irisscopie onderhanden 
te nemen en het ziet ernaar uit dat 
deze keer de tegenstanders van het 
alternatieve circuit zich kunnen ver
kneukelen over de uitslag van dat 
onderzoek.

Jacques Herraets
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Deetman heel tevreden, behalve over geneeskunde

”IK BEN WAT VOORZICHTIGER DAN 
VIER JAAR GELEDEN”

Je zou het niet verwachten, maar de bewindsman vöor Onderwijs lijkt niet geschokt 
door de gebeurtenissen van het afgelopen halfjaar. In de weken voor Prinsjesdag 
bezuinigde hij zo'n 28 miljoen gulden per dag. In dat tempo zou voor de volgende 
verkiezingen het onderwijs geheel zijn afgeschaft. Op dinsdag 23 september 
specificeerde hij zijn maatregelen voor de universiteiten. In een extra editie van het 
ministeriële krantje 'Uitleg' las een verbijsterde wetenschappelijke wereld wat haar tot 
1991 te wachten stond. Er volgden roerige maanden: de instellingen protesteerden om 
het hardst; oppositie- en regeringspartijen twijfelden aan zijn 
verantwoordelijkheidsgevoel; externe deskundigen kritiseerden zijn plannen; en 
wetenschappers en journalisten overtraden in kwaliteitskranten als de Volkskrant en 
NRC Handelsblad moeiteloos de meest elementaire regels van fatsoen. Maar, een klein 
stapje terug en, vooral, het kopje koffie dat CDA- woordvoerder Lansink aan de 
vooravond van het kamerdebat voor het eerst sinds tijden bij hem mocht komen 
drinken, bezorgden hem wel de verlangde meerderheid in het parlement. In de tweede 
week van januari blikt drs. W. J. Deetman dan ook tevreden terug: "Achteraf kun je 
zeggen dat die 130 miljoen precies goed geschoten was".

8

"Er moet nog meer gebeuren, zeg
gen sommigen. Dat sluit ik niet uit, 
hoor. Maar de 130 miljoen komt er. 
De aanslagen per instelling en per 
discipline zijn afgesproken. In bila
teraal overleg kunnen nog wel ver
schuivingen tot stand komen, bin
nen en tussen instellingen of facul
teiten, maar het totale bedrag moet 
wel worden opgebracht. Vraagt U: 
is dat geen uitholling van de oor
spronkelijke bedoeling, dan zeg ik: 
ja, deels, omdat je dan weer dichter 
bij de kaasschaaf komt. Ik heb dat 
vooraf ook wel verdisconteerd. 
Laat ik het anders zeggen. Ik heb 
natuurlijk overwogen om veel ge
matigder voorstellen te doen. Maar 
ik vond deze rationeel goed verde
digbaar. Had ik toen niet gezegd 
wat ik vond dat gezegd moest wor
den, dan had ik het kunnen verge
ten. Als je een of ander flauw ver
haal produceert, dan kan niemand 
daar wat van maken, de instellingen 
niet en de adviseurs niet. Dat was 
geen wisselgeld, dat was een open 
opstelling. Ik heb ook niet de wijs
heid in pacht.

Niet autoritair

Ik weet wel dat er straks gezegd zal 
worden dat het weer mislukt is, net 
als bij de taakverdeling. Het is cu
rieus: tijdens het proces schreeuwt 
iedereen moord en brand, en als het 
dan achter de rug is komen er scri
benten op die' zeggen: de minister 
had harder moeten zijn. Met die 
commentaren schiet ik helemaal 
niks op, nul komma nul. Ik ben in 
dialoog met de universiteiten. Voor 
het forum van het volk. Iedereen 
kan zien wat ik doe. Als men vindt 
dat ik meer moet doen, moet men 
dat nu zeggen. Een andere manier 
is dat ik de autoritaire lijn volg, dat 
ik alles over de boeg van de kamer 
speel. Bikkelhard, zweep erover. 
Maar dan gaan de universiteiten ka
pot, dat kan toch niet? Tijdens de 
TVC ben ik tot aan de politieke en 
maatschappelijke grens gegaan, 
misschien wel er over. Ik heb er het 
maximum uit gehaald, dit keer net 
zo.”

Het lijkt onwaarschijnlijk, maar de 
meest omstreden bewindsman van 
het kabinet Lubbers-II heeft er nog 
steeds zin in. Voorafgaand aan het

De minister is een tevreden man (foto Maarten Hartman)

interview vertelt zijn voorlichtster 
dat aan het olieverfportret dat na 
zijn aftreden de gangen van het mi
nisterie zal sieren, al wordt ge
werkt. Maar op onze vraag of hij 
dan binnenkort zal vertrekken, 
glimlacht zij ontkennend: "Al kan 
hij voor een minister van onderwijs 
met zijn tweede periode bijna in het 
Guinness book of records."

Later in zijn kamer demonstreert 
drs. W.J. Deetman ons inderdaad 
het zelfvertrouwen van de ware 
kampioen. "Per saldo wordt er na
tuurlijk veel minder bezuinigd, zes
tig of zeventig, vang me niet op een 
miljoen. De rest komt terug in het 
vernieuwingsfonds. Van inruil te
gen bezuinigingen kan echter geen 
sprake zijn. Als ik zeg: die 130, dat 
mag wel 125 worden, dan weet ik al 
wat er gebeurt. Voor je het weet 
komt er van vernieuwingen niets 
meer terecht. Ik houd de touwtjes 

strak. En trouwens, op 11 december 
zijn de instellingen met dat bedrag 
akkoord gegaan, evenals de kamer.

Voor het CDA was 130 miljoen een 
maximum, PvdA en VVD zeiden: 
nou, dat moet er toch wel uit ko
men. Achteraf kun je dus vaststel
len dat ik met die 130 miljoen pre
cies goed heb geschoten."

Aftrap

Deetmans zelfverzekerdheid uit 
zich zelfs in zijn oordeel over het 
optreden van de universiteiten. 
"Als minister van onderwijs zeg ik 
natuurlijk: de ruimte die ik in sep
tember wilde geven, tijdens het 
overleg over de procedure, had men 
moeten benutten. Ik denk dat de in
stellingen dat inmiddels zelf ook wel 
zullen vinden. Maar zij hebben met 
open oog gezegd: minister, u ver

richt de aftrap. Ik vind dat ook waar 
geen bezuinigingen in het geding 
waren, men op het punt van taak
verdeling, concentratie en de twee
de fase-opleidingen wel wat meer 
had kunnen doen. Maar kritiek is 
altijd makkelijk. Per saldo wordt er 
op de universiteiten veel gereali
seerd.

Bovendien is het gesprek gaande, 
over onaangename plannen, terwijl 
ook de colleges hun achterbannen 
hebben. Als je dan kijkt hoe men 
zich opstelt, vergeleken met andere 
sectoren, dan is ook een woord van 
waardering op zijn plaats”. De ope
ratie Krimp en Groei kent nog vele 
losse einden. Dat geldt evenwel niet 
voor de minister. Voor de sociale 
wetenschappen wacht hij op de visi
tatiecommissies. Hij is altijd bereid 
om naar goede argumenten te luis
teren, maar: "Ik heb de neiging om 
door te zetten." En over tandheel
kunde: "Ik heb op 11 december te
gen de instellingen gezegd dat ik 
niet van standpunt ben veranderd.

Er is afgesproken dat externe lieden 
worden ingeschakeld bij de keuze 
tussen het openhouden van Gronin
gen of Nijmegen, maar wel vanuit 
de vooronderstelling dat ik tot 
zoiets zou willen besluiten, dus: 
voor het geval dat.”

Slechts over geneeskunde heeft 
Deetman zijn twijfels. Zelfs de 
TVC-operatie is bij deze discipline 
inhoudelijk nog niet afgerond. 
"Daarom heb ik er nu een strakke
re tijdsklem opgezet. Ik heb met de 

instellingen afgesproken dat er op 1 
•maart een plan ligt. Dat moet ik af
wachten. Ik wil dat de invloed van 
betrokkenen zo groot mogelijk is. 
De lijn van de complementariteit 
moet er echter wel in zitten. Het is 
een misverstand te menen dat men 
door van alles te bedenken er on
deruit komt of het proces kan ver
tragen." En dan, dreigend: "Kan 
het niet goedschiks, dan maar 
kwaadschiks.”

Zeist

Voorafgaand aan de presentatie van 
zijn plannen consulteerde Deetman 
eind augustus de collegevoorzitters 
tijdens een geheime bijeenkomst op 
Slot Zeist. De minister stond daar 
stil bij het aantal universiteiten. De 
bewindsman betwijfelde of Neder
land zich op termijn dertien WO-in- 
stellingen oude stijl kan blijven ver

oorloven, maar achtte een discussie 
daarover "politiek niet oppor
tuun". Zes maanden later wil hij 
van die uitspraken niets meer we
ten. "Moet u luisteren, ik heb met 
al die persberichten niks van doen.

Punt twee: ik ben met mijn uitlatin
gen in de loop der tijd aardig consis
tent, dus waarom zou dat hier niet 
zo zijn. Zeist was een niet-verplich- 
tende raadpleging en mag dan ook 
geen betekenis hebben. Ik beroep 
mij er niet op en niemand is er aan 
gebonden. Ik kan natuurlijk gaan 
ontkennen wat ik daar heb gezegd, 
maar dan krijgt het een betekenis, 
en ik vind dat Zeist geen betekenis 
heeft. Punt, uit, klaar.” 

"Het is ook een verkeerde vraag
stelling. De vraag voor de toekomst 
is niet of de universiteiten worden 
gehandhaafd. In the long run gaat 
het om de relatie tot het HBO.

Sinds de schaalvergroting daar, be
staan er clusters die soms groter zijn 
dan de wetenschappelijke instellin
gen en sommige zijn heel compleet 
in hun disciplines. Zouden die geen 
gesprekspartner zijn voor de uni
versiteiten? Daar overlappingen 
weghalen is veel essentiëler dan het 
idee van sluiting. Aan sluiting zie ik 
alleen nadelen - dat betekent een 
enorme kapitaalvernietiging.” Ook 
in een universiteit die meerdere ves
tigingsplaatsen heeft, ziet de minis
ter niets: "Materieel betekenen d>e 
geen verandering en ze kosten zeer 
veel aan overhead: iedereen wil dan 
met iedereen praten." Sprekend 
over de toekomst van de universi
teiten keren we terug naar de bezui
nigingen van dit moment. Deetman 
beaamt dat Krimp en Groei een be
langrijke verschuiving van de alfa- 
en gamma- naar de beta-weten- 
schappen betekent. "Die verschui
ving was onontkoombaar. Vandaar 
dat ik datgene wat gezegd moest 
worden ook heb gezegd. Op dat 
punt, dat is belangrijk, heb ik de in
stemming van de Kamer gekregen 
en het is uiteindelijk ook door de in
stellingen niet aangevochten."

Emotie

Bij het begin van de vorige operate 
beloofde de minister zich sterk te 
zullen maken om de instellinge° 
voor de duur van een decennium te 
ontzien. Ditmaal gaat hij zelfs voor 
letteren, sociale wetenschapperl' 
tandheelkunde en geneeskunde me 
zo ver. "Ik realiseer mij heel g°^ 
dat als ergens reorganisaties gaand 
zijn, je niet morgen zonder gr°te 
brokken opnieuw kunt ingrijpe^' 
Maar niet alle disciplines en instel 
lingen zijn de revue gepasseerd 
Waarom niet zo’n uitspraak? Ik h£ 
wat voorzichtiger dan vier jaar ge*e. 
den. Toen was het WO heel f°r 
aangepakt, dat ligt nu wel wat an 
ders. Dat wil niet zeggen dat ik m1- 
niet sterk maak, maar in de krafl 
doe ik die uitspraak niet, want o** 
mag men mij er ook aan houden-1 
bind mij aan niets."

Tot slot staan we stil bij de kritiek 
die de minister moest verdure11. 
Wetenschappers en journalisé- 
gingen over de schreef, maar ook o 
uitspraken van oppositiewoor 
voerder Wallage waren niet zacn 
zinnig. De PvdA- er verweet de o 
windsman onder andere een ' sl11’ 
plistische kijk", het "verzieken va,. 
de sfeer”, "ijsschotsenspringe11 
en zelfs een "verbluffende ii “ 
tuele leegheid". Deetman 
over: "Wallage? Ja. ach. £l 
hem buiten de Kamer nog v*j . 
meer horen roepen. Maar als je a 
in de Kamer niet herhaalt dan is n 
een politiek feit van de eerste om 
Dat is politiek niet het meest kra^ 
tige." Glimlachend: "Maar ik p 
grijp zijn emotie wel".

Bert Bakker/Remco Pols/UP
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Het Studium Generale bulletin is een 
uitgave van het Studium Generale te 
Maastricht. Het verschijnt drie tot zes maal 
per jaar en is bestemd voor studenten en 
medewerkers van het W.O. en het H.B.O. 
te Maastricht. Op verzoek kunnen overige 
geïnteresseerden het bulletin thuis 
gestuurd krijgen.

Antieke filosofie
In het kader van filosofieprogramma’s welke het Studium Generale 
>n samenwerking met de basisvoorziening wijsbegeerte van de 
Faculteit Algemene Wetenschappen i.o. organiseert, vindt er in 
januari en februari een lezingencyclus plaats over antieke filosofie. In 
onderstaand artikel geven twee van de initiatiefnemers, 
wetenschappelijk medewerkers bij de basisvoorziening wijsbegeerte, 
een toelichting op de te behandelen themata.

De wortels van het 
Griekse denken
Aan de westkust van Klein Azië, in 
het huidige Turkije, ligt een land
streek die ooit een bloeiend cen
trum van handel en zeevaart was: 
het oude lonië, een door Griekse 
stammen gekoloniseerd gebied. 
Daar, in de hoofdstad Milete woon
den in de 7e en 6e eeuw voor Chris
tus een drietal ’wijzen’: Thales, 
Anaximander en Anaximenes. Al
les wat we van hen weten - wat ze 
beweerden en hoe ze leefden - is bij 
elkaar gesprokkeld uit verwijzingen 
en discussies van de latere Griekse 
en Romeinse filosofie. Van henzelf 
*s geen geschrift, zelfs geen enkel 
fragment, bewaard.
En toch komen we, zoekend naar de 
wortels van het westerse denken lei
hens weer bij hen uit; daar moet de 
Oorsprong van de Griekse filosofie 
hebben gelegen. Als we er van uit 
ffogen gaan dat de Griekse filosofie 
^an grote betekenis is geweest voor 

en culturele ontwik- 
u als typisch westers 
an ligt een zekere 

nieuwsgierigheid naar dit beginpunt 
voor de hand. Maar waarom deze 
drie ïoniërs? Misschien is het beter 
°ni in plaats van over een beginpunt 
°Ver een scheidslijn te spreken, 
voorzover we via de geschriften van 
änderen in de geschiedenis kunnen 
'erugkijken, voltrekt zich hier de 
°vergang van een mythische duiding

ue intellectuele 
heling die wij n 
beschouwen, c

bet Bureau Studium Generale
De programma’s van het Studium 
Generale worden georganiseerd door 
l'et Bureau Studium Generale, dat 
gehuisvest is in het voormalige 
Gouvernement aan de Bouillonstraat te 
Maastricht.
De medewerkers zijn als volgt 
telefonisch te bereiken: Juul Dassen en 
hits Nies 043-887777, toestel 219; 
peter Verberne en Jacques Reiners, 
O43-887777, toestel 366. 

van de wereld naar een in aanleg fi
losofische of rationele verklaring. 
Hier wordt voor het eerst een po
ging ondernomen om met behulp 
van een beperkt aantal principes de 
typische kenmerken van de ons om
ringende werkelijkheid systema
tisch te verklaren. Het zijn nu niet 
meer toornige of goedgemutste, 
wraakzuchtige of vredelievende gó
den die de wereld naar hun luim be
sturen, rivieren laten overstromen 
en aardbevingen doen ontstaan; dit 
soort natuurverschijnselen kan wor
den verklaard uit de werking van 
elementen die in de natuur zelf wor
den aangetroffen. Men kan zich 
daar een voorstelling van vormen 
zonder dat er de wil van een of an
dere God aan te pas komt. Voor 
Thales bijvoorbeeld geldt dat alle 
elementen die we in de natuur aan
treffen uiteindelijk begrepen kun
nen worden als verschillende door- 
gangsfasen of -vormen van één ele
ment, namelijk water.

Nu kan dit voor ons een tamelijk 
primitieve speculatie lijken. Dit 
wordt er waarschijnlijk ook niet 
veel beter op als Thales’ opvolgers 
nog andere elementen toevoegen 
zoals ’lucht’, ’vuur' en ’aarde’. Het 
effect van een dergelijke operatie is 
echter heel groot. De natuur wordt 
hier van ondoorgrondelijke, godde
lijke krachten ontdaan en toeganke
lijk gemaakt voor verklaringen die 
rationeel bediscussieerbaar zijn. 
Wie bijvoorbeeld verschijnselen uit

Informatie
De aktiviteiten van het Studium 
Generale worden aangekondigd via het 
bulletin dat als bijlage bij de 
universiteitskrant De Observant 
verschijnt. De Observant wordt t.b.v. 
de RL-studenten via de faculteiten 
gedistribueerd. Voor studenten van het 
HBO worden de bulletins op de diverse 
instellingen bij de portiers gelegd. Het 
bulletin is gratis verkrijgbaar. 
Daarnaast kondigen wij de 
programma's aan via artikelen in de 
plaatselijke en regionale pers en 
middels affiches die in de stad worden 
verspreid. 

de combinatie van een beperkt aan
tal elementen en hun eigenschappen 
wil afleiden, stelt zich in principe 
bloot aan kritiek van logische of ar
gumentatieve aard. Komt een con
current met andere elementen of 
principes voor de dag, dan kan de 
discussie niet simpel beslist worden 
met een verwijzing naar de overge
leverde mythen, maar moet er wor
den ingegaan op de plausibiliteit en 
verklaringskracht van de verschil
lende standpunten.
De ’werkelijkheid’ waar Thales, 
Anaximander en Anaximenes zich 
voor interesseren, is de kosmos, de 
’natuur’. Daarom worden ze ook 
wel de Tonische natuurfilosofen’ 
genoemd. Op hun beurt maken ze 
deel uit van een veel grotere groep 
filosofen, die gewoonlijk Presokra- 
ten heten. We hebben het dan over 
wijsgeren die van plm. 600 tot 390 
voor Christus leefden. Omstreeks 
450 voor Christus wordt het cen
trum van filosofische activiteit naar 
Athene verlegd en tekent zich ook 
een verbreding van de belangstel
ling af. Hetzelfde proces van ontmy
thologisering en rationalisering zet 
zich nu ook op het terrein van de 
mens en het menselijk samenleven 
door. De vanzelfsprekendheid van 
traditionele normen en wetten wijkt 
voor een denken dat zoekt naar de 
principes die in de zaak zelf veran
kerd zijn. De vraag naar rechtvaar
digheid bijvoorbeeld kan voor een 
aantal filosofen niet meer beant
woord worden met een beroep op 
de autoriteit van overgeleverde ge
woonten maar moet in het idee of 
principe van rechtvaardigheid zelf 
gevonden worden. Net zoals ten 
aanzien van de natuur zijn ook hier 
verschillende gezichtspunten moge
lijk en door deze onzekerheid trek
ken sommigen de conclusie dat er 
op het morele vlak helemaal niets 
absoluut vaststaat. Alle zogenaam
de rechtvaardigheid of deugdzaam
heid is maar schijn(heiligheid), zegt 
Trasymachus, het enige recht dat 
telt, is het recht van de sterkste.

Plato, het eerste 
grote systeem
De westerse traditie heeft altijd wat 
ambivalent tegen deze ontwikkeling 
aangekeken. Aan de ene kant 
spreekt uit de omschrijving van deze 
periode als ’Atheense Verlichting' 
een zekere bewondering voor de 
trefzekerheid en stootkracht, waar
mee de ratio de laatste góden van de 
Olympus verdrijft. Aan de andere 
kant heeft de term ’sofisten’, de be
naming voor deze Atheense Preso- 
kraten, ook altijd een negatieve 
klank gehad, in de trant van mooi- 
praterij of immorele slimmigheid. 
Dit wantrouwen tegen wat als een 
losgeslagen rationalisme wordt ge
zien, komt voor een belangrijk deel 
voort uit het feit dat wij gewend zijn 
door de tamelijk gekleurde bril van 
Plato op deze sofisten neer te kij
ken. Neerkijken, want Plato is voor 
ons een intellectuele reus. Dat heeft 
niet alleen te maken met zijn literai
re verleidingskracht. Veeleer appel
leert Plato aan een behoefte die ve
len vandaag de dag nog steeds heb
ben, zij het in een andere vorm. Het 
is de behoefte het naar alle kanten 
toe ontketende rationele denken 
weer in samenhang te brengen en 
daarvoor een vaste grond te vinden. 

Of we er in geloven of niet, wat in
druk maakt is Plato’s poging om al 
denkend het denken een vast funda
ment te verschaffen in weerwil van 
de alles relativerende rationaliteit. 
Het dóet er iets toe wat we denken, 
meent Plato. Niet alleen voor het 
denken zelf, voor onze intellectuele 
gemoedsrust, maar ook als het gaat 
om de kwaliteit van ons bestaan, om 
de waarde die het leven met ande
ren voor ons heeft. Een van de 
meest aansprekende ingangen tot 
Plato’s werk is de brief die hij aan 
de vrienden van Dion van Syracuse 
schreef. Daarin vertelt hij wat hem, 
van aristokratische geboorte en 
voorbestemd voor de politiek, defi
nitief tot de filosofie heeft gedreven: 
de walging van een samenleving die 
haar meest hoogstaande burger, So
crates, gerechtelijk vermoordt. Er 
zal voor het mensengeslacht geen 
betere tijd aanbreken zolang de sa
menleving niet ingericht is en be
stuurd wordt volgens de principes 
van de ’’ware’ filosofie. Wat Plato 
tot een groot filosoof maakt, is dat 
hij de problemen waar de Sofisten 
mee worstelden niet simpelweg ter
zijde heeft geschoven maar ondanks 
zijn kritiek de reikwijdte er van 
heeft onderkend. Als we een grove 
schets mogen geven van wat de filo
sofische gemoederen in Athene be
zighield, dan gaat het om tegenstel
lingen als 'schijnwerkelijkheid', 
’weten en menen’, ’natuurrecht en 
conventie’. We kunnen Plato’s filo
sofie beschouwen als een poging 
dergelijke tegenstellingen te ontra
felen door ze terug te voeren op het 
verschil tussen twee werelden. De 
wereld die in de alledaagse situatie 
aan ons verschijnt en als schijnwe
reld de wereld der ideeën afspiegelt. 
De ideeën zijn geen begrippen maar 
’zijnden’, zuivere vormen van al het 
werkelijke. De filosoof die naar 
waarheid zoekt, zal alles op alles 
moeten zetten om van die zuivere 
werkelijkheid een glimp op te van
gen.

Aristoteles, 
de ’’wetenschapper”
In oppositie met Plato’s ideeënleer 
ontwikkelt de tweede grote figuur 
van het antieke denken, Aristoteles, 
zijn filosofie. Voor Aristoteles is de 
ideeënleer een onhandige omweg, 
een verdubbeling van de bestaande 
wereld die niets oplevert. Het we
zen van de dingen is present in hun 
concrete bestaanswijze; daarvoor 
hoefje niet de hemel in. Het meest 
werkelijke, dat wat bij uitstek ’be
staat’, is telkens het concrete indivi
duele ding, als een samengaan van 
materie en vorm. Wat de filosoof 
kan kennen en met definities kan 
weergeven, is de vorm. De vorm is 
het geheel van eigenschappen dat 
een ding tot iets specifieks maakt en 
waardoor we het kunnen herkennen 
als behorend tot een bepaald soort 
dingen. Niet alle eigenschappen van 
een ding zijn daarvoor 'wezenlijk’. 
Of een paard nu wit, bruin of zwart 
is, of zijn manen nu tien of veertien 
centimeter lang zijn, dat zijn toeval
lige eigenschappen die we volgens 
Aristoteles in de wetenschappelijke 
beschouwing en definitie van een 
paard buiten beschouwing kunnen 
laten. Wat je moet proberen, is die 
eigenschappen op het spoor te ko
men waarin paarden typisch ver

schillen van andere eenhoevigen.
Het effect van deze operatie is dat 
het Aristotelische denken zich veel 
sterker dan bij Plato richt op de er
varing. Als het niet al te modern 
wordt opgevat zou men kunnen zeg
gen dat het een veel empirischer be
nadering is. Het is bovendien verba
zend om te zien hoe breed Aristote
les’ belangstelling is. Hij schreef 
over planten, meteorologie, slaap, 
rethorica, ethiek, natuurlijke histo
rie, staatkundige instellingen, enz. 
Maar het meest opmerkelijke is mis
schien nog wel dat deze empirische 
nieuwsgierigheid gepaard gaat met 
een heel ander soort belangstelling: 
van Aristoteles stamt het eerste gro
te en funderende werk over logica. 
De hierin tot uitdrukking komende 
analytische begaafdheid heeft in 
combinatie met zijn belangstelling 
voor de concrete verschijnselen een 
explosief mengsel opgeleverd dat 
tweeduizend jaar lang het westerse 
denken in beweging heeft gehou
den. Zo danken wij aan Aristoteles 
de nog altijd doorwerkende classifi
catie van verschil
lende wetenschappen. Hij onder
scheidt als eerste op systematische 
gronden ’theoretische’ en ’prakti
sche’ filosofie. Vervolgens wordt de 
theoretische filosofie onderverdeeld 
in Metafysica, Fysica en Mathemati
ca, de praktische filosofie in Ethiek 
en Politiek. In de middeleeuwen 
aangeduid als ’de filosoof is Aristo
teles het prototype van de universe
le geleerde en loopt hij tegelijker
tijd vooruit op de moderne empiri
sche wetenschappen.

De Stoa en de 
individualisering van de 
moraal
Van bijna even grote invloed op het 
westerse denken in de middeleeu
wen, de renaissance en zelfs tot nu 
aan toe is de filosofie van de Stoa en 
voor een deel is dat op grond van 
een vergelijkbare kwaliteit in haar 
theorieën, namelijk een sterk ont
wikkelde begripsvorming en syste
matisering. De Stoa, een wijsgerige 
school die rond 300 voor Christus in 
Athene werd gesticht door Zeno, 
heeft geen metafysica in de eigenlij
ke zin van het woord; zij was daar
voor te veel op de conrete ervaring 
en op het praktische handelen van 
de mens gericht. Beroemd is de in
deling die de Stoa in de filosofie 
aanbrengt met behulp van de verge
lijking van een vruchtbare tuin. Lo
gica vormt hier de omheining, fysica 
de aarde en de bomen en de ethiek 
de vruchten. Uit deze driedeling 
blijkt al wat voor de Stoa uiteinde
lijk het belangrijkste is, namelijk de 
vraag hoe de mens dient te hande
len. Weliswaar vinden we in hun be
antwoording van die vraag veel te
rug van wat Plato, Aristoteles en an
deren ook al beweerd hadden, maar 
afgezien van de synthese die de Stoa 
hierin weet aan te brengen is er nog 
een ander verschil: waar eerder 
vooral het handelen van de mens in 
de standengemeenschap van de 
Griekse polis werd bestudeerd en 
beschreven, kwam nu de vraag op 
naar het juiste individuele hande
len. Deze omslag hangt samen met 
de veranderde situatie in Grieken
land na de veroveringen van Ale-

vervolg, 3 pag. verder



 In het kader van de Universitaire Vredesdagen organiseert het 
Studium Generale telkenjare een aantal aktiviteiten omstreeks 1 
maart. Voor het eerst komt dit programma tot stand in 
samenwerking met het Limburgs Univêrsitair Centrum te Hasselt. In 
overleg is dit jaar gekozen voor het thema: ”De toekomst van de 
vredesbeweging”. In onderstand artikel van de hand van dr. K. 
Raes, docent aan de Administratieve en Economische Hogeschool te 
BrusSel, wordt nader ingegaan op dit thema.

Universitaire Vredesdagen

ra

De toekomst van de 
vredesbeweging
De vredesbeweging is een wijdver
takt geheel aan groepen die ieder 
vanuit hun specifieke identiteit 
vechten tegen de bewapeningsspi- 
raal; vrouwengroepen (Greenham 
Common), jongeren, ecologisten, 
vakbeweging, kerken, lokale groe
pen, beroepsgroepen(medici, juris
ten tegen atoomwapens), op rust ge
stelde militairen.
Het massale karakter van de vredes
beweging staat in schril contrast met 
haar concrete invloed op de politie
ke besluitvorming. De acties tegen 
de neutronenbom konden de aan
maak en verspreiding van dit wapen 
(voorlopig) nog tegenhouden, maar 
voor de installatie van middellange 
afstandswapens op Europees grond
gebied bleken zowel NATO als re
geringen onverbiddelijk. Een ’ho- 
ger’belang werd ingeroepen tegen 
de demokratische volkswil. De 
Franse studenten wisten op een 
week tijd de regering te dwingen 
haar herstructureringsplannen voor 
het hoger onderwijs integraal in te 
trekken. De vredesbeweging kan 
niet bogen op dergelijk resultaat. 
Integendeel, de jarenlange activitei
ten van de vredesbeweging in 
Groot-Brittannie bleken zonder ef
fect toen de bevolking zich in een 
bui van nationale trots massaal ach
ter de militaire acties van haar rege
ring schaarde in de Falklandoorlog. 
Overigens werd de vredesbeweging 
(en in feite gans West-Europa) al 
even sterk voor schut gezet op het 
moment dat Reagan zijn plannen 
voor het ontwikkelen van een ruim- 
tedefensiesysteem (SDI) bekend
maakte, een jaar later Lybie bom
bardeerde om tenslotte met Gor- 
batsjov over de ”nul-optie’ in dis
cussie te treden. Noch de vredesbe
weging, noch West-Europa hebben 
enig initiatief in handen en die 
machteloosheid kan tot volgzaam
heid of tot cynisme en moedeloos
heid aanleiding geven. Dit wordt 
nog versterkt omdat er op het inter
nationale toneel, zowel in Noord- 
Zuid als in Oost-West-verhoudin- 
gen, bitter weinig lichtpuntjes zijn 
aan te geven die optimisme wetti
gen. Het militair-industrieel com
plex blijkt volgens een eigen, on
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illustratie, Angela de Vrede

doordringbare technologische dyna
miek voortgestuwd, terwijl de blok- 
kenpolitiek van de grootmachten, 
na het bruusk afbreken van de de
tente, de polarisatie opdrijft. Wat 
betekenen in die context de lokale 
initiatieven van de vredesbeweging 
meer dan louter symbolische, poli
tiek irrelevante kreten? Is een de
fensiepolitiek maakbaar door de po
litieke democratie?

Hoewel er zeker geen reden is voor 
optimisme kan de vredesbeweging, 
vanuit haar gevarieerde eigenheid, 
uit die nieuwe context ook heel wat 
leren en er een nieuwe strategie uit 
afleiden. Hoewel de strijd tegen ge
plaatste of te plaatsen kernwapens 
onverminderd moet worden verder- 
gezet dringt het SDI-initiatief de 
vredesbeweging een nieuw actieter
rein op: dat van het wetenschappe
lijk onderzoek. De strijd voor ont
wapening neemt doorgaans de vorm 
aan van een eisenbundel waarin het 
’bevriezen’, verminderen of ver
dwijnen van de aanmaak (neutro
nenbom), de verspreiding (nucleai
re wapens) de installatie (Pershing 
II) of het gebruik (chemische wa
pens, no first use) van zeker wapen
tuig wordt vooropgesteld. Op mili
tair niveau gaan de onderhandelin- 
gen ook nog over troepenbewegin
gen (’manoeuvres’) of over gebie
den waarop wapens geïnstalleerd 
(’kernwapenvrije zones’) of waar
naar wapens gericht (’militaire of 
burgerlijke doelen’) worden. Aan ai 
die aspecten van het ontwapenings- 
probleem gaan echter diverse stadia 
vooraf die in het SDI-project duide
lijk naar voren zijn getreden: het 
stadium van de wetenschappelijke 
research naar nieuw wapentuig, het 
stadium van het testen/ontwikkelen 
van nieuw wapentuig (cfr. boven
grondse kernproeven), het stadium 
van het ontwikkelen van een nieuwe 
militaire strategie ("afschrikking”, 
"flexible response”, ’’ruimteschild”) 
Ook op die terreinen moet de vre
desbeweging als basisbeweging acti
viteiten ontplooien, omdat onder
tussen gebleken is hoe sterk de tech
nologische ’’logica’ wel is dat wat 
gemaakt worden ook gemaakt zal 
worden en welke diepgaande in
vloed technologische ontwikkelin
gen hebben op het sturen van nieuw 
militaire scenario’s:

a) Het uitspelen van het ’’Eureka’ 
tegen het ’’Star Wars’ initiatief mag 
niet met zich brengen dat de funda
mentele discussie wordt afgewend 
over de toelaatbaarheid van weten
schappelijke research met militaire 
doeleinden of door het militaire ap
paraat gefinancierde research in 
universiteiten, onderzoekscentra en 
bedrijven.

b) Tegelijk kan worden geijverd 
voor het stimuleren van vredeson
derzoek aan de universiteiten. Als 
eerste stap zou men met name kun
nen eisen dat voor iedere gulden die 
aan militaire ’verdediging’ van het 
land wordt gespendeerd een pro
portioneel bedrag naar vredeson
derzoek gaat.

c) Vredesonderzoek kan ook een 
meer praktische, lokale dimensie 
krijgen door de uitbouw van metho
den van sociale defensie.

d) Buitenlandse politiek behoort 
weliswaar tot de bevoegdheden van 
nationale regeringen, maar dat 
neemt niet weg dat ook op lokaal ni
veau ’vertrouwenwekkende maatre
gelen’ en ’vriendschapsverdragen’ 
mogelijk zijn. Zo kan gedacht wor
den aan veelvuldige ’jumelages’ tus
sen gemeenten uit West en Oost- 
Europa, met daarin kaderende uit- 
wisselingsinitiatieven enz.

Wellicht heeft de vredesbeweging 
haar actieradius te veel gericht op 
grootschalige, internationale ontwa
peningsonderhandelingen, die 
steeds een sterk legalistische teneur 
hebben en vaak in louter technische 
becijferingen verzanden. Uitslui
tend de aandacht richten op derge
lijk politiek theater kan op de lange 
duur demobiliserend werken voor 
de vredesbeweging: ”er is weer niets 
gebeurd”. Daarom dat hier even de 
nadruk wordt gelegd op mogelijk
heden op het lokale niveau, die de 
vredesbeweging zelf kan nemen.

Een vredesbeweging die zichzelf 
ernstig neemt houdt het niet bij vra
gen en eisen, ze gaat ook zelf aan de 
slag.

Dr. Koen Raes
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maandag 26 januari Vm 
zaterdag 21 februari 
tentoonstelling

vrijdag 23 januari 
opening tentoonstelling

woensdag 11 februari 
lezing

donderdag 5 februari 
lezing

dinsdag 10 februari 
lezing

maandag 16 februari 
lezing

donderdag 19 februari 
lezing

woensdag 25 februari 
lezing

donderdag 26 februari 
forumdiskussie

donderdag 29 januari 
lezing

dinsdag 17 februari 
lezing

woensdag 18 februari 
lezing

donderdag 19 februari 
lezing

dinsdag 3 februari 
lezing

dinsdag 24 februari 
lezing

dinsdag 27 januari 
lezing
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Privatisering va 
landbouw
Een T.V., een Hifi keten, m°9'et 
meubelen, een wasmachine en dj1 
alles in een mooi ruim huis. >e 
waant je 'in een westers land. Maaf 
dit is het Chinese dorp Longhua i® 
de buurt van de grootste havensta 
van het land Sjanghai. Het bezocht® 
huis wordt bewoond door 6 volwas 
senen: vader, moeder, drie kind® 
ren van wie het oudste meisje g® 
trouwd is en met haar man inwoon ■ 
Ze werken alle zes op de gezamen' 
lijke akker van het dorp. Daarnaas 
telen ze op de grond die hen als g® 
zin in bruikleen is gegeven gr0®11, 
ten. Die verkopen ze in Sjanghai °P
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.00 uur
ese Recht, door Prof. dr. J. Hanenburgh, Katholieke Universiteit

.00 uur
mische betrekkingen tussen China en het buitenland, door Drs. 
berger, Sinologisch Instituut Leiden

.00 uur
kraten, door Dr. J v. Eek, Rijksuniversiteit Groningen

iteitsbibliotheek
, er is...,

20.00 uur
, door Prof. dr. C. Steel, Katholieke Universiteit Leuven

.00 uur
s, door Prof. dr. H. De Ley, Rijksuniversiteit Gent

itaire Campus Diepenbeek, 20.00 uur
lingen in China: een voorlopige balans, door H. van Dienderen 

onieuwsdienst

.00 uur
jr, door Dr. C. van Dooren, Vrije Universiteit Amsterdam

Campus Diepenbeek, 20.00 uur
Schilderkunst, door Prof. dr. Ch. Willemen, Rijksuniversiteit

20.00 uur
oa, door Prof. dr. P. v. Tongeren, Katholieke Universiteit Nijmegen

itaire Campus Diepenbeek, 20.00 uur
e traditionele geneeskunst, door Dr. Li Ning, Academisch 

■nhuis Antwerpen

20.00 uur
litenlandse politiek van China, door Dr. K. Radtke, Sinologisch 
uut Leiden

> 20.00 uur
ïrsitaire Vredesdagen; Die Zukunft der Friedensbewegung, door 
dr. E. Tugendhat, Freie Universität Berlin

sitaire Campus Diepenbeek, Auditorium H 6,14.30 uur 
iscussie Universitaire Vredesdagen; De toekomst van de 

beweging, m.m.v.: Prof. dr. Y Vanden Berghe, Economische 
>chool Limburg (gespreksleider); R. Coolsaet, stafmedewerker

Brussel; E. de Jonghe, Pax Christi Internationaal; Dr. L. Wecke, 
entrum voor Vredesvraagstukken te Nijmegen; Kol. SHB T. 
s-Van Loocke, Koninklijk Instituut voor Defensiestudies te Brussel

anwege de groeiende belangstelling voor China heeft het Bureau 
Indium Generale samen met het Limburgs Universitair Centrum in 
^^selt een lezingenprogramma georganiseerd. In dit kader is de

■^•T.-journalist Hugo van Dienderen gevraagd naar aanleiding van 
ÿ ” reis naar China een artikel voor het S.G.-bulletin te‘schrijven.

^rirekkend van zijn reiservaringen en gekruid met enkele citaten
I,1 het boek ’’Chinezen over Chinezen’ door W. Hieber, schetst hij in 

v°lgende artikel een beeld van China 10 jaar nadat de grote 
p^olutionair Mao is gestorven en 8 jaar nadat de handige 

agmaticus Deng Xiaoping aan zijn hervorming is begonnen.

ia1' de welvaartsstaat?
r

rsiteitsbibliotheek, 20.00 uur
er is..., door Drs. T. Lenders, Rietveltacademie Amsterdam

0.00 uur
idheidszorg in China, door Dr. Li Ning, Academisch Ziekenhuis 

n

In de Universiteitsbibliotheek is van vrijdag 23 januari tot en met 
zaterdag 21 februari de tentoonstelling ”Er was, er is...’ te zien. 
Deze tentoonstelling is samengesteld uit recente rijksaankopen. 
Vijftien werken zijn geselecteerd, waarbij sprake is van citeren uit of 
verwijzen naar stijlen, vormen en ideeen uit de cultuurgeschiedenis 
in de breedste zin van het woord. De tentoonstelling bestaat uit 
beelden en schilderijen van:

Er was, er is ..........

nooie 
n dat 
s. Ie 
Maar 
ua 
nstad 
ocht£ 
ilwas' 
:indc' 
e'êe' 
oont- 
une*1' 
•naast 
Is ge' 
roet' 
iai °P

dg. ..
inlçVr,je markt. Vandaar een mooi 
W00nien’ vandaar ook de luxueuse 
pla?1ln.S- Ook elders op het Chinese 
b0 'eland heerst er een drukke 

"'activiteit. Hun ruimere inko-
w‘"en de boeren blijkbaar 

[n etten in bakstenen.
^andere Chinese dorpen hebben 
aan arrn°etlige huizen gezien met 
tOci®estarnpte grond als vloer, maar 
alle .^fitten we dikwijls ook hier 
i$ J ei welvaartstoestellen op. Het 
Q,- ‘‘Jkbaar een onderdeel van de 
197o6se hervormingspolitiek, die in 
?ijn Van start is gegaan, dat China 
bfL 't't’eilijkheden minder wil ver- 
Ösen.

alaMo|Çj^s kon een journalist van Le 
Vi,, ■ e de erg arme westelijke pro- 

le Gonsu bezoeken. Hij stelde 

er geen honger vast, maar wel een 
eenzijdige voeding en extreme ar
moede.
Maar de journalist van Le Monde 
merkt in zijn verslag ook op dat de 
overheid initiatieven neemt om de 
boeren te helpen. Ze krijgen vor
ming en goede raad van landbouw- 
specialisten, kwijtschelding of ver
mindering van hun belasting en kre
dieten aan lage interest.

In tegenstelling tot erg veel regerin
gen in andere landen van de derde 
wereld is de Chinese dus bezorgd 
om haar boeren en speciaal in die 
gebieden die door de natuur karig 
zijn bedeeld. Ze verwacht echter 
het meest van het basisprincipe van 

vervolg op volgende pag.

Erik Andriesse 
Cor Domburg 
Ger van Elk 
Ad Gerritsen 
Wim Izaks 
Lucassen 
Lucebert 
John van ’t Slot 
Henk Visch 
Caret Visser

Eind 1985 vatte de Rijksdienst het 
plan op om enkele konfrontaties te 
organiseren tussen een kunstenaar 
en een kunsthistorikus. Doel was 
een diskussie over de stand van za
ken binnen de Nederlandse beel
dende kunstsituatie, en dat naar 
aanleiding van een aantal recente 
rijksaankopen.
Kunsthistorikus Tom Lenders 
(1942) en beeldend kunstenaar Lu
cassen (1939) namen plaats in een 
ruimte van het gebouw van de 
Rijksdienst Beeldende Kunst in 
Amsterdam. Aan de muren hingen 
werken waarbij o.a. sprake is van ci
taten uit verwijzingen naar en inter
pretaties van de kunstgeschiedenis, 
de literatuur, de wetenschap van de 
geschiedschrijving. In het oeuvre 
van Lucassen is reeds jarenlang 
sprake van - soms ironische; vaak 
gevoelsinhoudelijke - interpretaties 
van en verwijzingen naar de ge
schiedenis van de kunst. Bovendien 

gaf hij in menige publikatie uiting 
aan zijn uitgesproken, welgeformu- 
leerde mening omtrent aktuele 
kunstontwikkelingen. Hierdoor 
leek hij een geschikte diskussiepart- 
ner voor Tom Lenders, schrijver 
van o.a. een in dit verband relevant 
artikel dat werd gepubliceerd in het 
tweede nummer van het tijdschrift 
Code.

Aanleiding tot de selektie van de 
werken voor deze tentoonstelling en 
de uitnodiging aan Lucassen en 
Lenders was het volgende. Alom 
wordt geconstateerd dat het "Mo
dernisme’ in de kunst een afgesloten 
periode is. Het begrip avantgardis
tisch geldt voor veel "deskundigen' 
niet langer als het kwaliteitsoordeel 
bij uitstek. Het bewerkstelligen van 
maatschappelijke veranderingen 
door middel van vernieuwingen bin
nen de beeldende kunst is een ach
terhaald ideaal.
In de jaren zeventig lag het accent 
op het "grensverleggende' in de 
kunst, het experimenteren met niet- 
traditionele kunstmedia (video
kunst, body-art, etc.) en op het tot- 
op-de-bodem onderzoeken van de 
visuele en beeldende mogelijkhe
den van de eigen (kunstenaars)ma- 
terialen en techniëken.
De jaren tachtig daarentegen ken
merken zich tot dusverre met name 
door een grote opleving van de 
schilderkunst. Kenmerken: ’jong’. 

’wild’, ’nieuw-figuratief’, 'neo-ex- 
pressionistisch’ ,'trans- avant-gar- 
distisch',’post-modernistisch'...
Veelvuldig vormen de geschiedenis 
van de kunst, de literatuur, de ge
schiedschrijving en andere gebieden 
der wetenschap aanleiding tot het 
ontstaan van een kunstwerk: men 
citeert, verwijst,interpreteert. Met 
name deze tendens heeft begrippen 
als ’’Post-modernisme’.'Trans- 
Avantgardisme’, of 'Nieuw-Eclecti- 
cisme de wereld van de kunstkritiek 
doen verschijnen. Geen eenheid in 
terminologie, evenmin in de beteke
nis die eraan gegeven wordt.

Het gesprek tussen Lenders en Lu
cassen is vastgelegd en na te lezen in 
de begeleidende catalogus bij deze 
tentoonstelling. In een diaklank- 
beeld zijn enkele korte, essentiële 
statements uit het gesprek te beluis
teren.

De opening van de tentoonstelling zal 
plaatsvinden op vrijdag 23 januari 
1987 om 20.00 uur in de 
Universiteitsbibliotheek, 
Bonnefantenstraat 1 te Maastricht. 
Tom Lenders, kunsthistoricus en 
docent aan de Rietveldacademie te 
Amsterdam en de AKI te Enschede 
zal een inleiding verzorgen.

Openingstijden: maandag t/m 
vrijdag van 9.00 - 21.00 uur, op 
zaterdag van 9.00 - 13.00 uur.



vervolg Antieke Filosofie,

xander de Grote, waarbij de rol van 
de stadsstaten wordt teruggedron
gen en de Grieken burgers worden 
van een onmetelijk Macedonisch 
rijk. Dit heeft er toe bijgedragen dat 
de mens niet meer als een radertje 
in de machinerie van wetten van de 
gesloten polis wordt opgevat maar 
als een individu dat zelfstandig be
hoort te streven naar volmaaktheid. 
Hoe moet dat dan? De voornaamste 
regel, de meest algemene richtlijn 
voor ons doen en laten was volgens 
de Stoa: leef in overeenstemming 
met de natuur. Om echter in over
eenstemming met de natuur te kun
nen handelen, moeten we eerst we
ten wat die natuur is. Kennis is dan 
ook, evenals dat bij Plato het geval 
is, van groot belang voor het juiste 
handelen, maar anders dan bij Plato 
is dat geen kennis van eeuwige, on
veranderlijke ideeën. Eerder is het 
een meer op de ervaring gericht in
zicht in de natuur met behulp van de 
juiste regels: de tuin en de omhei
ning zijn een voorwaarde voor het 
ongestoord rijpen van de vruchten 
der moraal. Als de mens in harmo
nie met de natuur leeft, streeft hij 
automatisch ook de deugd na en 
omdat hij de deugd om haar zelfs 
wille tracht te realiseren, laten an
dere zaken als genot en pijn, rijk
dom en armoede, gezondheid en 
ziekte en zelfs leven en dood de 
ware wijze onverschillig.
De bij de Presokraten beginnende: 
traditie van een rationele verwoor
ding van wat de natuur is, ontwik
kelt zich bij Plato en Aristoteles tot 
een alomvattend metafysisch stelsel 
van de natuur en de mens, loopt bij 
de Stoa uit op een vooral ethische 
belangstelling. Aan deze aandacht 
voor praktische aangelegenheden, 
als het voornaamste bestanddeel 
van filosofie, danken we de voor de 
westerse cultuur zeer invloedrijke 
geschriften van latere stoïcijnse 
schrijvers als Seneca, Cicero en 
Marcus Aurelius.

Tannelie Blom
Maarten Doorman

Programma- 
overzicht
Donderdag 29 januari
De Presokraten, dr. J. van Eek,
Rijksuniversiteit Groningen
Donderdag 5 februari
Plato, prof. C. Steel, Katholieke
Universiteit Leuven
Woensdag 11 februari
Aristoteles, prof. dr. H. de Ley, 
Rijksuniversiteit Gent 
Donderdag 19 februari 
De Stoa, prof. dr. P. van Tongeren, 
Katholieke Universiteit Nijmegen

vervolg, China op weg naar de welvaartsstaat,

de nieuwe landbouwpolitiek die 
sinds 1978 van start is gegaan. De 
Chinezen noemen dat het verant- 
woordelijkheidssysteem. Het be
staat erin dat de gezinnen opnieuw 
de kern worden van het landbouw
bedrijf. Ze krijgen een stuk land 
toegewezen voor 10 tot 15 jaar en 
spreken af met de plaatselijke auto
riteiten hoeveel van de opbrengst 
naar de staat gaat. Voor de rest zijn 
ze volledig vrij. Ze telen dus die ge
wassen die aangepast zijn aan hun 
grond en waarnaar in de steden veel 
vraag is. Wij hebben onder meer in 
Loghua vastgesteld dat de grond 
nog wel collectief wordt bewerkt, 
maar dat wordt stilaan de uitzonde
ring. Wel blijft de staat de eigenaar 
van de grond.

•Deze nieuwe aanpak is natuurlijk 
een geweldige zwenking van de ver 
doorgedreven collectivisering. De 
oprichting van de volkscommunes in 
1958 vormde daarbij een hoogte
punt. De samenvoeging van ver
schillende dorpsgemeenschappen 
en de collectieve aanpak van het 
werk hadden natuurlijk ook positie
ve kanten. In die periode werden 
met promitieve middelen bijvoor
beeld grote irrigatiewerken uitge
voerd, waarvan men nu nog altijd

Shakespeare 
en het denken van

Eind januari gaat bij Studium Generale een Shakespeareproject van 
start onder de noemer Shakespeare en zijn tijd. Hierin zullen, na 
enkele inleidende colleges, de vier bekendste tragedies (King Lear, 
Macbeth, Othello en Hamlet) worden gelezen en vanuit het 
wereldbeeld van de renaissance worden besproken, waarbij vooral 
filosofische achtergronden de aandacht zullen krijgen. De cyclus 
staat onder leiding van Maarten Doorman, filosoof bij Algemene 
Wetenschappen. Hieronder geeft hij vast een indruk van wat aan bod 
komt.

De manier waarop wij klassieke 
werken uit de renaissance en de ba
rok lezen, wordt grotendeels door 
de romantiek bepaald. Vanaf de ro
mantiek gaan helden als Don Qui
chotte, Hamlet of Don Juan er an
ders uitzien. In plaats van de oor
spronkelijke kosmische en morele 
ordening waarin de verhalen zich af
spelen ontstaat steeds meer belang
stelling voor de individuele ge
moedsgesteldheid van een eenzame 
hoofdpersoon.
Daarnaast worden het ongewone, 
de verbeelding en de fantasie be- 
langrijker en speelt de vraag naar de 
aannemelijke samenhang van ge
beurtenissen minder een rol. Men 
identificeert zich met de romanti
sche waanzin van Don Quichotte 
die zich in krankzinnige avonturen 
stort, met de peilloze eenzaamheid 
van Hamlet of met de opstandige 

de vruchten plukt (Soms ook niet 
omdat ze onoordeelkundig waren 
opgezet).

Maar nu de roergangers in China 
veranderd zijn, komen ook de grote 
schaduwzijden van die periode aan 
het licht. Een student over de erva
ring van zijn familie in de zuidelijke 
provincie Guonxi.
"Het ergste trof ons de oprichting 
van ’volkskommunes’ in 1958. De 
meeste boeren bij ons in het dorp 
waren toch al niet bereid om bijzon
der hard te werken, maar nu werd 
dat nog erger. Wij moesten samen 
met vijf buurdorpen een gemeen
schappelijke kommune oprichten. 
Met de families van twee van die 
dorpen leven we lange tijd in onmin 
en niemand in ons dorp kan zich 
herinneren dat dat ooit anders ge
weest is. Nu moesten onze opbreng
sten en die van hen op één hoop ge
gooid worden.’ (Chinezen, p. 157) 
Met de opheffing van de communes 
en met de instelling van het verant- 
woordelijkheidssysteem keren de 
huidige Chinese leiders terug naar 
het begin van de kommunistische 
machtsovername. Mao Zedong, lei
der van de Chinese revolutie, steun
de daarbij op de boeren. Hij won 
hun sympathie door te beloven dat 

Prometheushouding van Don Jüan, 
anderzijds wordt er gezwijmeld over 
de zoete sprookjessfeer in de Mid
summer Night's Dream; is het lezen 
ervan niet, zoals Hazlitt dat in 1817 
schrijft "like wandering in a grove 
by moonlight: the descriptions brea
the a sweetness like odours thrown 
from beds of flowers"?
Vooral Shakespeares helden moe
ten het ontgelden. Ze worden steeds 
meer uit hun context gelicht en als 
zelfstandige personages met een 
eigen karakter behandeld. In het 
begin van deze eeuw hield de psy
chologiserende criticus Bradley zich 
daar bijvoorbeeld mee bezig en 
spoedig daarna kwamen Shakespea
res personages op de divan van de 
psychoanalyticus terecht om er ver
volgens weer te worden afgejaagd 
als politiek activist.
Op zichzelf is er niets tegen nieuwe 

het land eer-lijker zou worden ver
deeld. Acht procent van de bevol
king bezat toen immers 70 procent 
van het land. De wet op de landher- 
vor-ming van 1950 bepaalt dat de 
landheren worden onteigend en dat 
het land onder alle boeren wordt 
herverdeeld. De toepassing van die 
wet gaat dikwijls gepaard met bloe
dige wraak op de vroegere onder
drukkers, maar de middelgrote en 
de arme boeren en de land-arbei- 
ders zonder grond zijn enthousiast. 
Een student over de ractie van zijn 
familie:
"Bijna iedereen in ons dorp was het 
eens met de landhervorming. Alle 
negentig huishoudens hadden hun 
deel van de grond gekregen en we 
voelden ons heel vrij en onafhanke
lijk”. (Chinezen, p. 155).
De terugkeer van het gezin als kern 
van de landbouwactiviteit ging sa
men met nog een andere maatregel. 
Sinds de stichting van de Volksrepu
bliek in 1949 had de regering de 
landbouwprijzen erg laag gehou
den. De mensén in de steden kregen 
dus goedkoop voedsel. Maar het in
komen van de boeren bleef laag. In 
1978 werden de landbouwprijzen 
gevoelig opgetrokken. Daardoor 
werd de kloof tussen staats- en plat
telandsbevolking kleiner.

Naast de lotsverbetering aan de 

interpretaties of experimenten met 
oude, klassieke stukken, maar er 
wordt wei eens vergeten hoe mooi 
die stukken eigenlijk zelf zijn. Zo 
zal men mij niet overdreven luid ho
ren applaudiseren bij de recente 
Hamletopvoering van het Publieks- 
theater die nog redelijk begon maar 
waarin Gerardjan Rijnders het toch 
niet kon laten de slachtpartij aan het 
eind te veranderen en op te luiste
ren met zwaailichten die men in 
sommige plattelandsdiscotheken 
nog wel aantreft.
Het loont de moeite het toneel van 
Shakespeare in het wat meer ge
dempte licht van zijn tijd te be
schouwen en daarbij het wereld
beeld van de renaissance in het En
geland van Koningin Elisabeth te 
betrekken. Er heerste aan het eind 
van de 16e eeuw een rijk gescha
keerd denken. De manier waarop 
men de wereld opvatte vormde een 
samengaan van invloeden, o.a. van 
Plato, Aristoteles, Seneca, Augusti
nus, Boethius. Thomas van Aquino 
en Montaigne. Deze filosofen kende 
men meestal uit de derde of uit de 
vierde hand via dikke compendia 
vol aforismes en practische wijshe
den. doorspekt met astrologie, 
theologische spitsvondigheden en 
hermetische theorieën (alchemie en 
mystiek-magische geschriften) als 
van Agrippa.
Ondanks dit eclecticisme en de snel
le maatschappelijke en religieuze 
veranderingen bestaat in Shakes
peares tijd nog een betrekkelijk co
herent en samenhangend beeld. 
Voor de moderne mens is die sa
menhang zelfs opvallend: bij velen 
heerst misschien nog wel een flauwe 
notie dat "alles met alles in verband 
staat’ maar theorieën erover wor
den nauwelijks meer serieus geno
men. Of moeten we in het opleven 
van allerlei "holistische visies’ een 
kentering zien?
In het Elizabethaanse tijdperk dacht 
men de kosmos als eén geheel waar
bij de macrokosmos (de wereld, de 
planeten, etc.) en de microkosmos 
(de mens bijvoorbeeld) verschillen
de kanten waren van eéri allesom
vattende chain of being. Deze kos
mos is opgebouwd uit vier oerele- 
menten (aarde, water, lucht en 
vuur), een opvatting die van de 
Grieken (Empedokles) stamt. Die 
elementen komen steeds in een be
paalde verhouding gemengd voor en 
houden indirect verband met andere 
structurerende principes. Zo 
stroomden in het menselijk lichaam 
vier vloeistoffen (humores), die 
weer vier menstypen bepaalden 
(sanguinici, melancholici, flegmatici 
en cholerici). Op grond van zulke 
indelingen trok de toeschouwer van 
een toneelstuk aan de hand van op
merkingen op het podium over eet- 
en drinkgewoontes, slaap, gewicht, 
humeurigheid of traagheid conclu- 

boeren is een ander gevolg van de 
nieuwe landbouwpolitiek dat er veel 
en erg verscheiden voedsel is zowel 
op de vrije markten als in de staats
winkels. Wij hebben nergens aan- 
eengeschoven rijen mensen gezien 
die zo typisch zijn voor volksdemo
cratieën. Met zeven procent van het 
bebouwde land van de hele wereld 
voedt China 22% van de wereldbe
volking.
Is het dan allemaal rozegeur en ma
neschijn met de geliberaliseerde 
landbouw? Zeker niet. Ziehier wel
ke schaduwzijden een kaderlid uit 
de zuidelijke provincie aanwijst: 
"Alles wat niet het eigen belang van 
een boer dient, wordt verwaarloosd. 
Dat geldt voor gemeenschappelijke 
taken, zoals het vernieuwen van be- 
vloeiingssystemen en het schoon
houden van irrigatiekanalen...Wie 
sterke volwassen zonen heeft, is 
goed af, maar een familie met kleine 
kinderen niet. Het is nu weer als 
vóór de bevrijding: wie een meisje 
krijgt, is teleurgesteld. Een meisje 
trouwt later immers en er gaat een 
arbeidskracht verloren. Het komt 
dan ook steeds vaker voor dat 
ouders hun dochters meteen na de 
geboorte doden...Er zijn bij ons te
genwoordig ook weer rijken. Een 
boer bijvoorbeeld heeft zich gespe
cialiseerd in het kweken van vissen 
en daarmee zal hij dit jaar zo’n 

sies over het verder te verwachte" 
gedrag. Observ

De ordening van de kosmos was vet 
doorgevoerd: hemel, aarde, hek 
vier jaargetijden, vier windstreken, 
de dierenriem, getalssymboliek e" 
hiërarchische principes als de inde
ling in engel, mens, dier, plant. D,e 
orde was ook een morele orde. Een 
mens zonder zelfbeheersing, die 
met de rede niet meer zijn passies de 
baas kan, vervalt al snel tot dierlijk 
niveau, wat in Shakespeares trage- 
dies herhaaldelijk voorkomt omd"1 
het (niet meer kunnen) beheersen 
van passies een steeds terugkeren)1 
thema is. Othello kan zijn jaloezie 
niet beteugelen en vermoordt aa" 
het slot zijn vrouw. King Lear kan 
zijn gramschap en verbittering nie 
meer relativeren en vervalt in razer-
nij- „
We zien hier overigens nog wat a» 
ders. De storm die losbarst wanne61 
Lear staat te tieren is niet louter ee" 
decor om die razernij te accentue- 
ren, het is een direct gevolg va" 
Lears waanzin. Verstoring van ƒ 
morele orde heeft verstoring in d 
macrokosmos tot gevolg, of beter 
ze zijn twee kanten van een zelfd 
kosmisch verschijnsel. (Storm el1 
hartstocht werden vaker met elka«11 
in verband gebracht. Ook in Dante- 
Inferno, waar zondaars een op hu 
zonde toegesneden kwelling onder 
gaan, zien we hoe in de tweed 
kring van de hel degenen die z|C 
aan teugelloze passies hebben ovef 
gegeven, door stormwinden ge?e 
seid worden.)
Zo begint in Macbeth het drama " 
meteen in het begin met een storU1. 
in de microkosmos; de heksen Ju’ 
ten Macbeth op na het rijmpje "Fal 
is foul, and foul is fair,/ Ho'6 
through the fog and filthy air". Z° 
achteloze vermenging van goed e 
kwaad kan in deze wereld verstre 
kende gevolgen hebben: een eind6 
loze reeks moorden is het resultaa . 
We kunnen Hamlet opvatten als ee 
maatschappijkritische onruststoker 
we kunnen zijn to be or not to be a 
een staaltje van existentialistisch1 
theorievorming interpreteren ƒ 
hem een opvallend vroege voorn 
per van het postmodernisme n° 
men, maar we zouden ons ook ku 
nen afvragen, hoe zijn monolog6 
worden geïnspireerd door een J 
Montaigne teruggaand sceptici5111 
of hoe toevallig bijvoorbeeld de P‘ 
rallel is tussen de zonen Harnl 
Laertes en Fortinbras, die alle d 
een vader verliezen en daar h 
verschillend op reageren. Missen1 
zijn zulke vragen wel net zo inter. 
sant als het gissen naar de bedoe . 
gen van het schijnwerpergeweld 
de bovengenoemde Hamletver 
ning.

Maarten Doorman
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15.000 yuan verdienen. (Het ge*11 
deld inkomen van een boer was . 
rig jaar maar 397 yuan, HvD.) ’p, 
mensen zijn jaloers op hem-^ 
arme woont nu naast de rijke- , 
den duur zet dat kwaad blo6,,;, 
(Chinezen over Chinezen, p- 
179)

De huidige Chinese leiders , 
die tegenstelling niet oplossen d^ 
de rijker armer te maken, maat 
door de armen rijker. Ze heb 
daarbij al successen geboekt- *, 
gemiddeld inkomen van de bo£^ 
sinds 1978 verdrievoudigd. Maar |, 
is nog erg laag en met dat gernid 
de kun je je niet installeren z^„ 
ons gezin in Longhua. (Met hun 
sen verdienen ze bijna 20 keer dL 
dan het gemiddelde, over in%|( 
steninspanningen gesproken.j, 
de armen rijker te maken mo^ 
productiviteit in de landbouw '\l, 
den opgevoerd, moet er dus g6 jj- 
derniseerd worden. Ateliers el1 ji 
brieken op het platteland en 
steden moeten werk verschaffe11“ 
de boeren die door de mecha 
ring worden uitgestoten.

Hugo van Dienderen, B.R.T- 14 
journalist. J
Dit en nog een artikel zulle*1 ■; 
worden opgenomen in het Be*p 
tijdschrift "De wereld morgen
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Internisten Blijham en Ten Haaft optimistisch
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NOG GEEN TOESTEMMING, TOCH 
EERSTE BEENMERGTRANSPLANTATIE

Van de zomer is in het Academisch Ziekenhuis Maastricht de eerste 
beenmergtranplantatie verricht. Het betrof een autologe transplantatie: hierbij wordt 
het beenmerg van de patiënt zelf weer gebruikt. Deze nog betrekkelijk nieuwe ingreep 
werd verricht en begeleid door een team van drie internisten: dr. Geert Blijham, dr. 
Annemarie ten Haaft en dr. Pierre Hupperets. Een gesprek met de eerste twee over de 
succesvolle start van wat, als het aan hun ligt, een nieuwe traditie mag worden.
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Blijham: "In 1981 is er hier in het 
[-iekenhuis een afdeling Haemato- 
l°gie/Oncologie opgestart als on
derdeel van de afdeling Interne Ge
neeskunde. Het onderzoek en de 
behandeling bij patiënten met kan
ker van bloed en beenmerg is toen 
Pas goed op gang gekomen. Vanaf 
l’et begin, en later ook gestimuleerd 
door de komst van professor Flen- 
drig als hoofd van de Interne Ge

t to be a1’ 
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neeskunde, heb ik al geprobeerd 
beenmergtransplantaties in Anna- 
dal gerealiseerd te krijgen. Dat is 
nu, dit jaar, dan gelukt. Misschien 
hadden daar geen vijf jaar overheen 
hoeven te gaan, maar er moesten 
nog heel wat voorbereidingen ge
boffen worden. Een voorbeeld: 
e>nd 1984 zjjn we verhuisd naar de 
’‘fdeling A3. Dit is in een doodlo
pende gang en dus een geweldige 
''ooruitgang ten opzichte van de 
'*nge, drukke verbindingsgang tus- 

Sen de A-afdelingen, waar we eerst 
/aten. In A3 heeft men wel het een

ander moeten verbouwen, na- 
nurlijk. We beschikken nu over 
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eerste beenmergtransplanta
tie in het Academisch Ziekenhuis 
Maastricht was een "’autologe” 
transplantatie. Hierbij wordt het 
c,gen beenmerg van de patiënt 
gebruikt. Autologe beenmerg
transplantaties worden nog niet 
z° lang verricht. De methode is 
ontwikkeld om de bezwaren van 
'e zogenaamde ’’allogene” been
mergtransplantaties te omzeilen. 

*l.i een allogene beenmergtrans
plantatie wordt het beenmerg 
van een donor gebruikt. Deze 
Methode is alleen geschikt voor 
Patiënten beneden de 45 jaar 
’terwijl veel leukemie-patiënten 
Juist ouder zijn dan 45 jaar). Een 
antler nadeel van de allogene me- 
hode is dat als donor alleen een 

broer of zus van de patiënt kan 
bptreden, die dan bovendien nog 
bat betreft het weefseltype met 

patiënt moet overeenkomen. 
*t is uiteraard lang niet altijd 

iet geval, zodat veel patiënten 
. et voor allogene transplantatie 
*n aanmerking komen. Het 
grootste bezwaar is echter het 
Probleem van de ’’omgekeerde 
afstoting”: het vreemde been- 
br’rg accepteert vaak niet de 
•euwe omgeving.

alles neemt niet weg, dat op 
’f. moment, daar waar het mo- 

gp’jk is, aan een allogene trans-, 
P'antatie de voorkeur wordt ge- 
geven. Waar dit niet kan (uit het 
^°venstaande blijkt dat dat vaak

geval is), wordt een autologe 
ansplantatie overwogen.

Het succes-team v.l.n.r: Pierre Hupperets. Annemarie ten Haaft en 
Geert Blijham (foto Traject)

de beenmerg weer in het lichaam. 
Dat is het hele idee. Het is een sim
pele gedachte, eigenlijk."

Blijham: "Het moeilijkste is het 
overbruggingsprobleem. De inten
sieve behandeling met straling of 
geneesmiddelen eist heel wat van de 
patiënt. De verschijnselen zijn be
kend: haaruitval, misselijkheid en 
algemene verzwakking. Dat over
bruggingsprobleem is er ook nog 
nadat het gezonde beenmerg weer 
is teruggebracht. Wat we terug
brengen is eigenlijk maar een klein 
aantal stamcellen en die moeten 
eerst nog groeien. De patiënten 
moeten dan ook zes weken geïso
leerd liggen. Gedurende die tijd 
krijgen ze antibiotica toegediend en 
bacterie-arme voeding. Dat alle
maal vereist heel wat zorg, zorg op 
het niveau van medium care, dat wil 
zeggen: nog net geen intensive care.

Ook na het ontslag uit het zieken
huis moet de patiënt zich gedurende 
een aantal maanden aan leefregels 
houden in verband met de tijdelijk 
verminderde weerstand. Zwemba
den, kerken en andere plaatsen 
waar veel mensen samenkomen en 
waar dus het gevaar van infecties 
groter is, moeten worden verme
den. Kortom, het is een hele onder
neming. Maar we geloven dat het 
de moeite waard is; de resultaten 
tot nu toe stemmen optimistisch.”

Met de patiënt die de eerste "Maas
trichtse" beenmergtransplantatie 
heeft ondergaan, gaat het in ieder 
geval goed. Ze is inmiddels al weer 
enkele maanden thuis. Ten Haaft: 
"In april is bij haar beenmerg afge
nomen, in juni is de transplantatie 
verricht en half augustus is de pa
tiënte weer ontslagen. Sedertdien 
hebben zich geen complicaties 
voorgedaan en is ze zo langzamer
hand weer in staat haar normale le
venspatroon te hervatten."

Dure ingreep

Pierre Hupperets studeerde ge
neeskunde aan de Katholieke 
Universiteit Nijmegen. Na zijn 
studie was hij vier jaar huisarts 
in Geleen. In 1976 kwam hij naar 
Maastricht, waar hij in het An- 
nadalziekenhuis zijn opleiding 
tot internist aanving. Het laatste 
jaar van zijn opleiding deed hij 
opnieuw in Nijmegen, in het 
Radboudziekenhuis. Na driejaar 
aan dat ziekenhuis als internist te 
zijn verbonden, keerde Huppe
rets in 1983 weer terug naar 
Maastricht, waar hij in dienst 
trad van de RL, capaciteitsgroep 
Interne Geneeskunde.

Annemarie ten Haaft studeerde 
aan de Universiteit van Amster
dam. In aansluiting op haar op
leiding tot algemeen internist in 
het Onze-Lieve-Vrouwe Gasthuis 
te Amsterdam werkte zij tweeë
neenhalf jaar in de Dr. Daniël 
den Hoed Kliniek in Rotterdam. 
In deze kliniek werd ongeveer 
vijf jaar geleden de eerste autolo
ge beenmergtransplantatie in Ne
derland verricht. Sinds een jaar 
werkt ze in het Academisch Zie
kenhuis Maastricht.

Geert Blijham studeerde aan de 
Rijksuniversiteit Groningen, 
waar hij in 1975 promoveerde. In 
Ziekenhuis St. Annadal werd hij 
opgeleid tot internist. Blijham 
heeft ook nog een jaar in het 
M.D. Anderson Hospital and Tu
mor Institute in Houston ge
werkt, een van de bekendste kan
kercentra ter wereld, waaraan 
ook een groot beenmergtrans- 
plantatiecentrum is verbonden. 
Daar werkt de bekende dr. Dic
ke, Nederlander van origine en 
één van de grondleggers voor de 
autologe beenmergtransplanta
tie.

mers en twee met-geïsoleerde een
persoonskamers. Verder heeft een 
belangrijke rol gespeeld, dat we de 
goede medische en verpleegkundi
ge staf moesten opbojwen om een 
zo ingewikkelde behandeling te 
kunnen en mogen doen. Met de 
komst, einde 1985, van Dr. ten 
Haaft, en de aanschaf, ook in dat 
jaar, van de noodzakelijke labora- 
torium-apparatuur, was tenslotte 
alles voor elkaar."

De werkverdeling binnen het team 
is als volgt: Dr. ten Haaft heeft de 
direkte verantwoordelijkheid voor 
de behandeling van de patiënt, Dr. 
Hupperets zorgt met behulp van 
analistes voor de bewerking en op
slag van het beenmerg in het labora
torium, en Dr. Blijham heeft de al
gemene supervisie. Een belangrijke 
rol is natuurlijk ook weggelegd voor 
de verpleegkundigen van afdeling 
A3, onderleiding van Mat Caelen 
en John Dackus.

Eenvoudig principe

Wat is eigenlijk een beenmergtrans
plantatie? Wie kan er baat bij heb
ben?

Blijham: "Het principe is eenvou
dig. Het gaat vooral om een beperkt 
aantal vormen van kanker, zoals 
leukemie en lymfklierkanker en, 
maar dan meer experimenteel, kan
ker van bijvoorbeeld de eierstokken 
of de borstklier. Nu, van de patiën
ten die aan deze vormen van kanker 
lijden, kunnen we er een aantal ge
nezen; een aantal anderen kunnen 
we bijna genezen. Om die groep 
gaat het. Bij de patiënten die bijna 
genezen kunnen worden, blijven er

na de behandeling nog een paar 
kankercellen over. Na enige tijd 
gaan die weer voor onheil zorgen. 
Onze redenering is: als we nu een 
extra dosis straling en medicijnen 
zouden kunnen geven, bovenop wat 
we nu geven, dan zouden we die 
laatste cellen ook nog kunnen aan
pakken. Het grote probleem is, dat 
die intensieve dosis straling en ge
neesmiddelen buitengewoon nare 
bijwerkingen heeft. Het beenmerg 
kan dat namelijk niet aan, dat is het 
grote probleem. Dus: door een ex
tra hoge dosis kan de kanker wor
den genezen, maar de patiënt zal 
toch overlijden als gevolg van de 
bijwerkingen op zijn beenmerg. De 
beenmergtransplantatie is bedoeld 
dat te voorkómen."
Ten Haaft: "Bij een beenmerg
transplantatie neem je wat gezond 
beenmerg bij de patiënt weg voor
dat er een hoge dosis radiotherapie 
of chemotherapie wordt toege
diend. Als ik zeg: ’wat beenmerg’, 
dan moet u denken aan zo’n 1 tot 
anderhalve liter bloed met brokjes 
merg erin. Dit wordt verkregen 
door ongeveer tachtig puncties te 
doen in het bekken. De patiënt 
wordt hiervoor onder algemene 
narcose gebracht, want al is de in
greep zuiver technisch gezien een
voudig, tachtig puncties is geen peu- 
leschil. Vervolgens worden van het 
afgenomen beenmerg de stamcellen 
- dat is ongeveer 40 à 50 cc - eruit 
gecentrifugeerd. Het bloed gaat te
rug naar de patiënt en de stamcellen 
worden na een aantal verdere be
werkingen bij -96 graden Celsius in
gevroren, zodat ze desnoods voor 
jaren kunnen worden bewaard. Zo
dra de extra hoge dosis straling of 
geneesmiddelen is toegediend en 
uitgewerkt, brengen we het gezon

Beenmergtransplantaties zijn niet 
goedkoop. Er komt heel wat appa
ratuur bij kijken, tevens twee ana- 
lysten en dan is er nog de extra zorg 
die patiënten behoeven van de kant 
van de artsen en de verpleegkundi
gen.

Blijham: "Een beenmergtransplan
tatie kost inderdaad geld, maar daar 
kun je het volgende tegenover stel
len: wat is het alternatief? Er wordt 
nu vaak gekozen voor een zoge
naamde onderhoudsbehandeling, 
dat wil zeggen gedurende een lange 
periode iedere keer opnieuw een 
gewone dosis chemotherapie toe
dienen in de hoop dat dit vererge
ring tegenhoudt. Maar al met al is 
dit waarschijnlijk minstens zo duur 
en de overlevingskansen zijn daar
mee duidelijk geringer. Bovendien 
worden er alleen beenmergtrans
plantaties verricht bij patiënten die 
in remissie zijn en van wie wij aan
nemen dat door de transplantatie de 
kans op genezing duidelijk toe
neemt.”

Recht

En als de beenmergtransplantaties 
toch onverhoopt ten prooi vallen 
aan de bezuinigingen?

Blijham: "Bezuinigen is prima, 
maar je zult de ziekte maar hebben.

De vraag hier is niet: moet je het 
doen? Maar: moet je het overal 
doen of alleen op bepaalde plaat
sen? Er is in Nederland voldoende 
know how om beenmergtransplan
taties te doen, laten we dat voorop
stellen. Op dit moment zijn de allo
gene transplantaties, dus met been
merg van familieleden, gecontreerd 
in drie centra: in Rotterdam, Lei
den en Nijmegen. Ik denk dat dat 
juist is. Het aantal patiënten voor

allogene beenmergtransplantaties is 
gering en de complicaties zijn groter 
dan bij autoloog transplanteren.

Het is dus goed een redelijke erva
ring te laten opdoen in een beperkt 
aantal centra. Voor autologe trans
plantaties, daarentegen, komen 
meer patiënten in aanmerking en 
hoewel het een zeer intensieve be
handeling is, zijn de complicaties 
toch wat beter in de hand te hou
den. Er is dan ook alles voor te zeg
gen autologe beenmergtransplanta
ties in alle acht academische zieken
huizen in Nederland uit te voeren.

Dit zou voor ons vermoedelijk 
neerkomen op tussen 10 en 15 
transplantaties per jaar. een aantal 
dat we goed aankunnen. Een ander 
voordeel om beenmergtransplanta
ties in alle academische ziekenhui
zen te laten plaatsvinden, is de re
gionale functie die een aantal van 
deze ziekenhuizen vervult: als er de 
mogelijkheid bestaat de behande
ling niet te ver van huis te laten 
doen, werkt dat ook kostendruk- 
kend. Er is nog geen officiële toe
stemming van het Ministerie van 
WVC om ook beenmergtransplan
taties in Maastricht te doen; verder 
houdt ook de Gezondheidsraad zich 
met dit probleem bezig. Maar we 
gaan er vooralsnog gewoon mee 
door, want we menen dat Limburg 
recht heeft op deze behandeling.”

Ad van Iterson
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Ontwikkeling vrouwenstudies aan RL blijft achter bij 
landelijk beleid

WERKGROEP GAAT
PERSONEELSBELEID ONDERSZOEKEN

Er komt een werkgroep die moet onderzoeken welke concrete knelpunten een 
vrouwvriendelijk personeelsbeleid aan de RL belemmeren. Dat is het eerste resultaat 
van de bespreking van het werkplan van de vrouwenemancipatiecommissie (VEC) in de 
universiteitsraad. De beslissing over de invoering van vrouwenstudies is opnieuw 
uitgesteld.

De werkgroep, waarin naast de 
VEC ook vertegenwoordigers van 
de dienst personeelszaken en het 
college van bestuur zitting krijgen, 
moet volgens de VEC vooral aan
dacht besteden aan problemen 
rondom loopbaanbegeleiding en 
aannamebeleid. Het is nog ondui
delijk wanneer de werkgroep van 
start gaat.
De universiteitsraad erkent de 
noodzaak om te komen tot een 
vrouwvriendelijk personeelsbeleid, 
maar lijkt hieraan vooralsnog geen 
prioriteit toe te kennen. De beslis
sing over de aanstelling van een 
emancipatiewerkster -volgens de 
VEC een noodzakelijke voorwaar
de om te komen tot een dergelijk 
beleid- is aangehouden tot de raads
vergadering van 29 januari. Wel is 
inmiddels vastgesteld dat bij 'de 
wisseling van de wacht’ in het Colle
ge een portefeuillehouder emanci- 
patiezaken moet worden aangewe
zen.
In haar werkplan stelt de VEC ver
der dat er binnen deze instelling 
prioriteit moet worden gegeven aan

AFSCHEID VAN 
AF-STAND

Het eerste nummer van het faculteitsblad 
"Af-stand" van dit studiejaar is helaas ook het 
laatste nummer geweest. Het blad, met een oplage 
van 1100 exemplaren, werd gratis verspreid onder 
de studenten en medewerkers van de Algemene 
Faculteit. Nog voor het verschijnen van het eerste 
nummer heeft het bestuur van die faculteit 
besloten dat 'Af-stand' in het kader van de 
bezuinigingen, niet meer in het budget zal worden 
opgenomen. Volgens het bestuur is niet voldaan 
aan de voorwaarden die een faculteitsblad dient te 
vervullen.

Danielle Kitzen (derdejaars GW) 
en Door Bijsterveld (tweedejaars 
GW) vormden al een paar jaar de 
vaste kern van de redactie. Ze lij
ken nog steeds enigszins onder de 
indruk van het besluit van het be
stuur geen subsidie meer te verle
nen aan het blad.
”We geven toe dat de organisatie 
van het blad aanvankelijk een be
hoorlijk rommeltje was. Bij het in 
1983 opgezette blad, dat toen nog 

het invoeren van vrouwenstudies 
aan elke faculteit. Ook op dit punt 
is het werkplan van de VEC voor
uitgeschoven.
Binnenkort zal de VEC een discus
siestuk met een nadere uitwerking 
voor de ontwikeling van vrouwen
studies presenteren. Er wordt ge
vraagd om op centraal niveau gedu
rende vier jaar de start en uitbouw 
ervan te financieren. In eerste in
stantie streeft de VEC naar 1 fullti- 
me-plaats per faculteit, om zo on
derwijs, onderzoek en beleid te 
kunnen ontwikkelen. Uiteindelijk 
zou er een samenwerkingsverband 
of vakgroep vrouwenstudies moe
ten komen.
Het feit dat de aan te stellen mede
werksters uit centrale middelen be
taald worden, impliceert overigens 
niet dat zij autonoom zijn en zich 
aan de reguliere facultaire beoorde
ling kunnen onttrekken.
De VEC wijst er in haar discussie
stuk op dat vrouwenstudies aan de 
meeste Nederlandse universiteiten 
inmiddels geïnstitutionaliseerd is, 
bijvoorbeeld in een vakgroep of

"Schakel” heette, was absoluut 
geen sprake van enige functieverde- 
ling. De samenstelling van de groep 
wisselde nogal eens en uiteindelijk 
waren alleen wij nog over. Toen 
hebben wij een oproep geplaatst. 
Binnen twee weken hadden we 
veertien mensen bereid gevonden 
om te helpen. We hebben het daar
na heel serieus aangepakt. Een dui
delijke functieverdeling, vaste ru
brieken en bovendien een aantal 

binnen een centrum voor vrouwen
studies. Aan vier universiteiten 
(Groningen, Amsterdam, Leiden 
en Rotterdam) zijn hoogleraren 
vrouwenstudies of emancipatieza- 
ken aangesteld. Daarnaast zijn er 
nog twee vacatures in behandeling 
(Nijmegen en Utrecht).
De RL vertoont -aldus de VEC- 
duidelijk een achterstandsituatie in 
vergelijking met de andere universi
teiten.

Verder wijst de VEC erop dat door 
de bezuinigingen de faculteiten 
nieuwe initiatieven als vrouwenstu
dies nauwelijks kunnen honoreren. 
De medische faculteit in Maastricht 
heeft om die reden onlangs formatie 
voor vrouwenstudies afgewezen. 
Daarom moet er ook gezocht wor
den naar een tijdelijke 'boven-fa- 
cultaire' oplossing. Na vier jaar 
zouden de faculteiten vrouwenstu
dies in hun eigen formatieplan op 
moeten nemen.

Emely Nobis

mensen die het type-werk en de lay
out verzorgden. Toch voldeden we 
volgens het Bestuur niet aan de 
eisen voor een goed faculteitsblad. 
We moesten een discussieblad vor
men maar dat is natuurlijk erg 
moeilijk als je maar eens in de zes 
weken verschijnt. Onze doelstelling 
was het geven van informatie over 
de faculteit en de nieuwe studierich
tingen. Verder wilde het Bestuur 
dat een aantal medewerkers ons zou 
adviseren. We hebben één mede
werker gevonden die daartoe bereid 
was. De medewerkers hebben het 
gewoon te druk om ons ook nog 
eens bij te staan.

In een brief aan de redactie heeft 
het bestuur te kennen gegeven 
waarom er uiteindelijk tot deze 
maatregel besloten is. Prof. F. ten 
Hoor, decaan van de Algemene Fa
culteit: "Deze discussie loopt al ja- 
ren. We hebben nu de knoop maar 
doorgehakt. Het faculteitsblad leef
de niet onder de studenten en de 
medewerkers. We verwijten de le
den van de redactie niets, maar ze 
waren gewoon niet goed genoeg. Ze 
hadden die standing niet die je no
dig hebt om naar buiten toe te tre
den. Ik zou het blad niet graag naar 
Rotterdam of naar Utrecht sturen. 
Er zijn genoeg andere mogelijkhe
den om discussies binnen de Alge
mene Faculteit te bespreken. We 
hebben herhaaldelijk op de Obser
vant gewezen."

Obser
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NIET MEER PC’S VOOR 
STUDENTEN

Studenten kunnen het vergeten dat de universiteit 
ze personal computers ter beschikking stelt op een 
grotere schaal dan nu nog het geval is. Het 
ministerie van Onderwijs wil de universiteiten daar 
geen extra financiële ruimte voor geven.

Dat bleek dinsdag 13 januari in de 
overlegkamer Hoger Onderwijs, 
waar het regeringsstandpunt over 
SURF (Samenwerking Universitai
re Reken Faciliteiten) werd bespro
ken. Begin november kende het mi
nisterie SURF 476 miljoen toe, 
welk bedrag niet toereikend is om 
de ’lokale voorzieningen' - waaron
der de PC’s voor studenten zouden 
vallen - uit te voeren volgens het 
oorspronkelijke SURF-plan. Van 
één computer op elke tien studen
ten zal het voorlopig dus niet ko
men. SURF had om een miljoen ge
vraagd, en wilde in 1990 die ratio 
bereikt hebben. Het ministerie wil 
voor de aanschaf van computers 
ook geen regeling treffen binnen de 
wet studiefinanciering. Net als me
dische studenten in het geval van 
een microscoop, moeten studenten 
die behoefte hebben aan een com
puter die zelf maar aanschaffen, 
vindt het departement. Dat spijt 
SURF, al vindt men overigens niet, 
dat studenten de bezitter van een 
computer zouden hoeven zijn. Met 
het oog op de snelle veroudering 
van de apparatuur, de hoge kosten 
die updating van software met zich 
meebrengen en de relatief korte le
vensduur van computers, achtte

Zien we het blad nog terugkomen? 
"Nee, ik denk het eerlijk gezegd 
niet, of het moet op een hoger plan 
gebeuren en met meer geld en dat is 
er niet.”
Een ander redactielid, Paul van As- 
selt (eerste jaars GW) geeft toe dat 
het blad inderdaad niet zo leefde 
binnen de Algemene Faculteit. 
"Het gaat mij niet zozeer om het 
feit dat de subsidie is ingetrokken 
als wel om de manier waarop dat 

SURF het beter dat de universiteit 
de apparatuur ter beschikking stelt- 
Behalve de lokale voorzieningen zæ 
ook de om-, her- en bijscholing van 
universitaire medewerkers in het 
gedrang komen nu voor SURF m|n' 
der geld vrij komt dan gehoopt *'] 
een brief die de universiteiten eind 
december aan het departement zon' 
den, liet het WO weten dat de 47o 
miljoen weliswaar heel wat, maa* 
niettemin niet genoeg is. Het be' 
drag van 150 miljoen dat de univC' 
siteiten zelf over vijf jaar in de corn' 
puterisering willen steken - tota** 
dus 750 miljoen - kunnen ze n>e 
nog eens verhogen, tenzij O&** 
eerst zelf de 'overige lasten-comp0' 
nent’ op de universitaire begrote 
gen hoger maakt. De delen uit he 
oorspronkelijke SURF-plan die de 
minister niet heeft gehonoreerd' 
zullen er dus gewoon niet van ko 
men. Maar wel gingen de univers* 
feiten akkoord met de minister, °*" 
met het uitgeklede SURF-plan * 
gaan starten. ’’Maar we zullen on 
meer geld blijven zeuren". z 
woordvoerder dr. J. Rosenberg’ 
een der initiatiefnemers van SUR' '
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gebeurd is. Er valt gewoon niet ov 
te praten met het bestuur. Van eê 
uitnodiging vpor de vergader' * 
wisten we niets af, later kregen 
het verwijt dat we er niet waren- .j 
heb er veel tijd in gestoken en ik 
m ieder geval duidelijk te kenne 
geven hoe wij er over denken. ■* 
blad moet gewoon blijven!"
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Oud-student Raymond Bouwmans 
“verleden
Tijdens een skiweekend in de Ardennen 
ls op zondag 28 december Raymond 
bouwmans plotseling overleden.
Hij was oud-student van de RL. On- 
k,ngs had hij aan de Faculteit der Ge- 
“eeskunde het artsenexamen behaald.
Op zaterdag 3 januari heeft in Maas
tricht de zeer druk bezochte uitvaart 
Plaats gevonden.

Procedure Kroonlid CvB
He Universiteitsraad heeft in zijn verga
dering van 18 december een aanbeveling 
gedaan voor de benoeming van een 
kroonlid in het CvB.
In dat verband heeft de Raad gesteld te 
betreuren dat rond deze benoeming op
nieuw de vertrouwelijkheid werd ge
schonden.
URaad 18-12-86

Vaststelling Werkplan VEC uitgesteld
Oe RL moet een emancipatoir en 
vrouwvriendelijk beleid voeren. Deze 
stelling werd door de URaad in zijn ver
gadering van 18 december opnieuw be
vestigd. M.L. Schreurs had tevoren na
mens de Vrouwenemancipatiecommis- 
s'e (VEC) de Raad voorgehouden dat 
v°lgens deze commissie in het feitelijke 
beleid van de RL de emancipatie weinig 
Prioriteit heeft. Bepleit werd een meer 
actief beleid in deze, waarvoor ook de 
nodige middelen zouden moeten wor
den vrijgemaakt. Daarbij werd met 
name gedoeld op het aanstellen van een 
emancipatiemedewerkster op centraal 
niveau.
Het College van Bestuur stelde dat het 
emancipatiewerk deel moet uitmaken 
''an het personeelsbeleid als geheel. 
Voor de uitvoering daarvan is de dienst 
ersonele Zaken verantwoordelijk. Het 

kollege geeft dan ook aan het aanstellen

RL-Agenda
'6-01 promotje j van Binsbergen, Aula 

14 uur. info: tst. 257/269.

'^-01 Promotie T. Wiggers. Aula (J). 16 
UUr- info: tst. 257/269.

(30-01, 06-02, 13-02. 20-02) Start 
HO-cursus "Reflectie op gezondheids- 

*Org, wetenschap en samenleving: wijs- 
?r'ge analyses", J, 13.30-17 uur. info: Rt. 212

'TOl Promotie P. Rensma, Aula (J), 16 
Ur- info: tst. 257/269.

? *)1 Opening expositie "Er was. er is", 
°nnefanten. 20 uur. info: tel. 887777, 

st' 219/366.

Lezing "Gezondheidszorg in Chi- 
?a door dr. Li Ning. Aula (J), 20 uur. 
'nfo: tel. 887777. tst. 219/366.

Start cursus Antieke Filosofie: le- 
png 'de pré-sokraten" door dr. J. v. 

ck- info: tel. 887777. tst. 219/366.

H'O2 Lezing "het Chinese recht" door
* prof. J. Hanenburgh (Leuven). 

(J). 20 uur. info: tel 887777. tst. 219'366.

Deze rubriek ’’Bulletin” wordt 
verzorgd door de dienst 
Voorlichting. Officiële 
mededelingen en interessante 
berichten voor de universitaire 
gemeenschap kunnen, getypt op 
speciale kopijbladen, ter opname 
aangeboden worden bij de 
redacteur van deze rubriek Frank 
Speet, kamer 304, of bij het 
secretariaat van Voorlichting, 
kamer 310 (beide in het 
Jezuïetenklooster).
Daar is ook kopijpapier te 
verkrijgen. Mededelingen en 
berichten moeten UITERLIJK OP 
VRIJDAG VOOR 12 UUR 
schriftelijk ingeleverd worden ten 
behoeve van het nummer van 
Observant dat de week daarop 
verschijnt. De dienst Voorlichting 
behoudt zich het recht voor 
berichten in te korten, te wijzigen 
of niet meteen op te nemen. Voor 
informatie: Frank Speet, toestel 
319.

van een emancipatiemedewerkster geen 
höge prioriteit. Wel wil men met de 
VEC over knelpunten praten en zien 
wat eraan te doen is.
De URaad heeft besloten de vaststelling 
van het werkplan van de VEC uit te stel
len tot haar vergadering van 29 januari. 
Dan kan ook de vraag naar het aanstel
len van een emancipatiemedewerkster 
in groter verband aan de orde komen. 
URaad 18-12-86

Bullen blijven in URaad
Na zeer uitgebreide discussies heeft de 
Universiteitsraad besloten dat voor de 
nabije toekomst buiten universitaire le
den deel blijven uitmaken van de Raad. 
Volgens de nieuwe WWO is de URaad 
er bij de vaststelling van het bestuurs
reglement vrij in de bullen al dan niet te 
handhaven.
Alle sprekers benadrukten dat deze dis
cussie los moest worden gezien van de 
huidige bullen voor wier functioneren 
men algemeen lof had. Het ging veeleer 
om de vraag of men de maatschappij 
rechtstreeks wil blijven betrekken in het 
bestuur van de universiteit en zo ja of

04-02 en 05-02 Nascholing huisartsen, 
centrale themadagen "Neurologie”. 
Randwijck, info: tel. 887777. tst. 
274/374.

05-02 Cursus Antieke Filosofie: lezing 
"Plato" door prof. C. Steel (Leuven), 
info: tel. 887777. tst. 219/366.

06-02 Promotie J. van Baaien. Aula (J).
16 uur. info: tst. 257/269.

10- 02 Lezing "Economische betrekkin
gen van China" door drs. Lansbergen. 
Aula (J). 20 uur. info: tel. 887777, tst. 
219/366.

11- 02 Cursus Antieke Filosofie: lezing 
"Aristoteles" door prof.dr. H. de Ley 
(Gent), info: tel. 887777. tst. 219/366.

12- 02 Lustrumcongres "Universiteit en 
maatschappelijke betekenis". Aula (J). 
10-17 uur, info: tst. 846.

13- 02 Afschcidszitting voorzitter CvB. 
mr. R. van den Biggelaar. Stadsschouw
burg. 16 uur.

dat dan moet gebeuren op het centrale 
niveau of in de faculteiten waar zich de 
hoofdprocessen van onderwijs en onder
zoek afspelen.
De URaad besloot in grote meerderheid 
de bullen te handhaven. Wel zal met de 
zittende bullen bezinning plaatsvinden 
over de vraag hoe in de toekomst de in
breng van de maatschappij in het univer
sitaire gebeuren gewaarborgd zou kun
nen worden.
URaad 18-12-86

URaad enthousiast over voortgang RIKS 
De Universiteitsraad heeft kennis geno
men van de stand van zaken rond het 
Research Instituut voor Kennissystemen 
(RIKS). Dc Raad betoonde zich en
thousiast over dc voortgang die inmid
dels is geboekt. De Raad hoopt dat er 
spoedig algehele duidelijkheid komt 
over inhoud, financiering en organisatie 
van dit voor Limburg en de universiteit 
zeer belangrijke instituut.
URaad 18-12-86

Procedure rond ontbureaucratisering
Op aandringen van de faculteiten wordt 
er een commissie ingesteld die gaat be
zien hoe de opgelegde ontbureaucratise- 
ringskorting in de RL kan worden door
gevoerd. Deze commissie zal bestaan uit 
een lid en de secretaris van het CvB en 
een bestuurder van iedere faculteit. Ze 
zal vóór 1 juni aan het CvB adviseren 
over mogclijke doelmatigheidsverho- 
ging in de instellingen en over de strate
gische keuzen die voor de toekomst 
moeten worden gemaakt.
In de maanden juni en juli zal daarover 
op alle niveaux van de instelling discus
sie plaats vinden.
Het CvB heeft dit meegedeeld in de ver
gadering van de URaad op 18 decem
ber.
URaad 18-12-86

Ook in 1987 middelen voor 
studentenwerving
De URaad heeft ingestemd met een 
voorstel van het CvB, te bezien hoe ook 
in 1987 een bedrag van ƒ 3(H).()()(),- kan 
worden vrijgemaakt ten behoeve van ac
tiviteiten op het gebied van de studen
tenwerving.
URaad 18-12-86

URaad wil maximaal 50% WP in 
FRaden
Bij de vaststelling van het bestuursregle
ment voor de RL heeft de URaad beslo
ten dat de samenstelling van dc facul
teitsraden zo zal zijn dat ten hoogste 
5(1% van de zetels zal zijn voorbehouden 
aan het wetenschappelijk personeel en 
de andere 50% aan het niet-wetcnschap- 
pelijke personeel en de studenten. Het 
Coliege van Bestuur betwijfelde of deze 
uitspraak van dc Raad wel de goedkeu
ring van de Minister zou kunnen krij
gen.
URaad 18-12-86

Promotie drs. J.J. van Binsbergen
Drs. J.J. van Binsbergen (huisarts te 
Brielle) verdedigt op vrijdag 16 januari 
om 14.(KJ uur zijn proefschrift "Zoutcon- 
sumptie en bloeddruk in een huisart
spraktijk".
Promotores zijn prof.dr.ir. R.J.J. Her- 
mus en prof.dr. F. Sturmans.
Van Binsbergen heeft gekeken naar de 
hoogte van het gebruik van keukenzout 
door de volwassen bevolking. Met name 
is onderzocht hoe de verhouding tussen 
natrium en kalium in de dagelijkse voe
ding is.
De belangrijkste bevinding is dat nage
noeg de gehele onderzoekspopulatie een 
dagelijks voedingspatroon heeft met een 
ongunstige natrium/kalium verhouding. 
Bij een aanzienlijk percentage van de 
deelnemers blijkt deze verhouding zelfs 
zeer ongunstig. Alledaagse voedings
middelen blijken hier aan bij te dragen, 
met name de bedrijfsmatig bewerkte 
voedingsmiddelen als bijvoorbeeld 
brood, vleeswaren en kaas. De huisarts 
zal nauw samen moeten werken met de 
diëtist om de individuele voedingssitua- 
tie te laten beoordelen.
Van Binsbergen is van mening dat de 
overheid de productie van voedingsmid
delen met een gunstige natrium/kalium 
verhouding zou moeten stimuleren zo
dat deze goedkoop en veelvuldig naast 
de thans gangbare etenswaren op de 

markt gebracht kunnen worden. Op 
deze wijze kan dc bevolking zelf een 
keuze maken en groeit de kennis van 
zoutrijke produkten.

Promotie drs. Th. Wiggers
Drs. Th. Wiggers, als chirurg verbonden 
aan de Dr. Daniël den Hoed Kliniek en 
het Zuiderziekenhuis in Rotterdam, 
verdedigt op vrijdag 16 januari om 16.00 
uur zijn proefschrift "The no-touch iso
lation technique in colon cancer". 
Promotores zijn prof.dr. J.M. Greep en 
prof.dr. J. Jeekcl (Erasmusuniversiteit 
Rotterdam).
Van I979 tot I982 werd in 5 Limburgse 
ziekenhuizen (Maastricht, Heerlen, Ge- 
leen. Brunssum. Roermond), één zie
kenhuis in Eindhoven en twee in Rotter
dam. een studie verricht waarbij een 
nieuwe operatieve techniek bij kanker 
aan de dikke darm vergeleken werd met 
de tot dan toe gebruikelijke; waarbij het 
gezwel direct bij het begin van de opera
tie losgemaakt werd.
Bij de nieuwe techniek wordt als eerste 
stap tijdens de operatieve ingreep de 
vaatsteel naar het gezwel afgebonden. 
De achterliggende gedachte is de hypo
these dat bij de manupilatie van het ge
zwel cellen los laten, welke vervolgens 
via de bloedvaten naar de lever ver
sleept worden. Deze cellen zouden ver
antwoordelijk zijn voor de latere uit
zaaiingen in de lever. Het aantal uitzaai
ingen naar de lever bij de patiënten 
waarbij de vaatsteel van de tumor vroeg 
werd afgebonden was minder, in verge
lijking met de controlegroep. Hoewel in 
elke analyse betreffende de overleving 
de tendens voor de eerste groep beter 
was, bereikte dit verschil geen signifi
cantie.

De conclusie moet toch zijn dat er een 
voorkeur voor de nieuwe onderzochte 
chirurgische techniek is. Het blijkt na
melijk dat de risico’s voor de patiënt ge
lijk blijven, terwijl ook kleine verschil
len in prognose bij een ziekte die zo 
vaak voorkomt van belang zijn.

Promotie drs. P.L. Rensma
Wieke Rensma (Fysiologie) zal op vrij
dag 23 januari om 16.00 uur zijn proef
schrift "Atrial arrhythmias and measu
rement of the wavelenght in a chronic 
dog model" verdedigen. Promotores 
zijn prof.dr. M.A. Allessie en prof.dr. 
F.I.M. Bonke.

Universiteit en maatschappelijke 
betekenis
Ter afsluiting van het tweede lustrum 
houdt de RL op donderdag 12 februari 
een congres met als titel "Universiteit en 
maatschappelijke betekenis".
Er staan vier inleidingen op het pro
gramma. Prof.dr. W. Frijthoff van de 
Erasmus Universiteit geeft een toelich
ting op de veranderde maatschappelijke 
betekenis van de universiteit in dc laat
ste twee eeuwen. Prof.dr. H. Struyker 
Boudier van de RL gaat na wat er na l() 
jaar RL van de Maastrichtse doelstellin
gen is terecht gekomen. "Om het be
staan van de kwaliteit” is het thema van 
de inleiding van drs. J. Wallage, lid van 
de Tweede Kamer. Dr. G.A. Wagner 
president-commissaris van de NV Ko
ninklijke Nederlandse Petroleum Maat
schappij spreekt over onderwijs en on
derneming. Tot slot is er een discussie 
gepland tussen een forum en de congres
gangers. Het forum staat onder leiding 
van Koos Postema die ook dagvoorzitter 
is.
Kosten: ƒ 50,- per persoon. In dit be
drag zijn inbegrepen koffie/thee. lunch, 
borrel en toezending van de na het sym
posium uit te geven lezingen. Medewer
kers van de RL betalen f 20,-. Studen
ten van de RL betalen ƒ 10,-.
Aanmelden door middel van een ant
woordkaart. Programma met antwoord
kaart zijn verkrijgbaar bij mw. P. 
Schoenmakers, congrescoördinator, tst. 
846, Jezuïetenklooster.

Curriculum Vitae
Bij de dienst Voorlichting is te bevragen 
een boekje getiteld "Curriculum Vitae”. 
Het behandelt in een vijfenzeventigtal 
pagina's de stichting, groei, huidige si
tuatie en perspectieven van de RL. Het 
is bestemd om ter hand te worden ge
steld aan externe relaties die in het wel
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en wee van dc universiteit zijn geïnteres
seerd.
Al eerder is een Engelse versie van dit 
boekje verschenen onder de titel "Rijks
universiteit Limburg, its past, present 
and future”. Ook daarvan zijn exempla
ren bij Voorlichting te krijgen.

Sluitingsdatum indienen 
subsidieverzoeken
SWOL-Universiteitsfonds
Voor degenen die een subsidieverzoek 
willen richten aan het SWOL-Univcrsi- 
teitsfonds. geldt als sluitingsdatum voor 
het indienen van deze aanvragen 16 fe
bruari.
Na advisering door het College van De
kanen zullen de tijdig en volledig inge
diende verzoeken in de bijeenkomst van 
de Commissie van Bestedingen 
RL/SWOL Universiteitsfonds van 13 
maart aan de orde komen.
De verzoeken kunnen schriftelijk wor
den gericht aan SWOL-Universiteits- 
fonds. Postbus 402, 621X1 AK Maas
tricht.

Aanvraagformulieren voor het indienen 
van een verzoek kunnen worden verkre
gen via bovenvermeld adres of bij het 
secretariaat van de dienst Algemene en 
Juridische Zaken, tst. 304.

Inleverdata kopij Bulletin
Hieronder volgen de data voor het inle
veren van kopij voor Bulletin en de ver
schijningsdata van Observant in het ko
mend half jaar. Wat betreft kopij voor 
Bulletin geldt dat deze vóór 12 uur op de 
inleverdatum ingeleverd dient te zijn bij 
Frank Speet, dienst Voorlichting, kamer 
304 (J), tst. 319.
Nr. Inleverdata Verschijningsdata
19 16 januari 22 januari
20 23 januari 29 januari
21 30 januari 5 februari
22 6 februari 12 februari
23 13 februari 19 februari
24 20 februari 26 februari
25 27 februari 12 maart
26 13 maart 19 maart
27 20 maart 26 maart
28 27 maart 2 april
29 3 april 9 april
30 10 april 29 april
31 1 mei 7 mei
32 8 mei 14 mei
33 15 mei 21 mei
34 22 mei 4 juni
35 5 juni 18 juni

Vacatures Gebruikersraad
Restauratieve Voorzieningen
De Gebruikersraad Restauratieve 
Voorzieningen bestaat uit maximaal 8 
en minimaal 4 leden. De leden worden 
op voorstel van de Gebruikersraad en de 
dienst CZ benoemd door het CvB voor 
de periode van I jaar voor studenten en 
3 jaar voor medewerk(st)ers.
Momenteel zijn er twee vacatures. De 
voorkeur gaat uit naar twee studentle
den die regelmatig gebruik maken van 
de kantine Randwijck en van de kantine 
in het Jezuïetenklooster.
Kandidaten voor het vervullen van het 
lidmaatschap van deze gebruikersraad 
worden verzocht zich vóór 25 januari op 
te geven bij de voorzitter van de gebrui
kersraad. Roel Tilly, tst. 408.

Beurzen van Commissie der Europese 
Gemeenschappen
De Commissie der Europese Gemeen
schappen verleent in juli 20 onderzoeks
beurzen voor een maximumbedrag van 
4500 ECU (= ca. ƒ II.(XX).-).
Dc beurzen zijn bestemd voor jonge 
universitaire docenten, wetenschappe
lijke assistenten en hoogleraren aan het 
begin van hun loopbaan die zich indivi
dueel of in groepsverband bezighouden 
met de bestudering van de Europese in
tegratie. De maximumleeftijd is 40 jaar. 
Uiterlijk 15 juli wordt beslist welke kan
didaten voor een beurs in aanmerking 
komen.
Kandidaturen dienen vóór 31 maart te 
worden ingediend bij de Commissie van 
de Europese Gemeenschappen. Direc 
toraat-Generaal Voorlichting. Comma 
nicatie, Cultuur. Voorlichting Universi 
teiten. Wetstraat 200, B-1049 Brussel 
tel. 2354583 of 2352585. Voor nadere in 
formatie zie het affiche bij bureau Bui 
tenland. Jezuïetenklooster, kamer 323 
3e etage.
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Collège d’Europe Brugge
Voor 1987/88 zijn er weer 180 beurzen 
beschikbaar voor afgestudeerden in 
rechten, economie en politieke weten
schappen. Het programma bestaat uit 
drie specialisaties: Europese studies in 
administratie, economie en rechten. 
Daarnaast moeten tenminste twee cur
sussen gekozen worden uit het pluri-dis- 
ciplinaire deel van het programma. De 
examens leveren het Diplome de Hautes 
Etudes Européennes/Diploma of Ad
vanced European Studies. De onderwij
stalen zijn engels en frans.
Aanvragen moeten worden ingediend 
bij de Centrale Directie Internationale 
Betrekkingen van het Ministerie van 
Onderwijs en Wetenschappen vóór 1 
april. Hiervoor zijn nodig: aanvraagfor
mulier. curriculum vitae, fotokopieën 
van diploma's, aanbevelingen van ten
minste twee bij de studie betrokken 
hoogleraren c.q. docenten (dit alles in 
drievoud) en een verklaring van goede 
gezondheid. Dit alles in het engels ol 
frans.
Brochure ligt ter inzage bij bureau Bui
tenland. Jezuïetenklooster. 3e etage, 
kamer 323 (zie ook groen affiche).

Afdracht premie AOW/AWW
Voor de ambtenarenrechter, de burger
lijke rechter en bij de Afdeling Recht
spraak van de Raad van State zullen 
proefprocessen worden gevoerd inzake 
de Regeling beperking overneming pre
mie AOW/AWW (BOPA). De uitslag 
van deze proefprocessen zal slechts gel
den voor diegenen die zich vóór 15 ja
nuari 1987 met een claim hebben gemeld 
bij de werkgever die deze regeling op 
hen heeft toegepast.
De Minister van Binnenlandse Zaken, 
drs. C.P. van Dijk, heeft hierover af
spraken gemaakt met de Centrales van 
Overheidspersoneel.
In de jaren 1973 tot 1985 is bij de over
heid de Regeling beperking overneming 
premie AOW/AWW toegepast. Deze 
regeling hield in dat de overneming van 
de premie AOW/AWW beperkt werd 
tot de door de ambtenaar verschuldigde 
premie. Indien zowel de man als de 
vrouw in dienst van de overheid waren 
betekende dit in de praktijk dat wanneer 
voor de man al de verschuldigde maxi
male. voor een echtpaar geldende, pre
mie werd overgenomen, voor de vrouw 
geen premie meer werd overgenomen 
en afgedragen aan de belastingdienst. 
Deze premie kan ook niet op de overi
gens gebruikelijke wijze door de man 
worden teruggevorderd. In een negental 
beroepszaken die in 1980 zijn aange
spannen heeft de Centrale Raad van Be
roep geoordeeld dat de weigering voor 
de vrouw premie over te nemen en af te 
dragen in strijd was met artikel 119 van 
het EEG-verdrag.
Minister van Dijk is van mening dat de 
overheidswerkgevers claims die thans 
worden ingediend niet hoeven te hono
reren. Omdat evenwel is gebleken dat 
talloze betrokkenen zich daarbij niet 
zullen neerleggen en honderden zo niet 
duizenden gerechtelijke procedures te 
verwachten zijn, heeft de minister in 
overleg met de Centrales van Over
heidspersoneel besloten te komen tot 
een beperkt aantal proefprocessen die, 
als maatgevend kunnen worden be
schouwd.

De Minister heeft met de Centrales van 
Overheidspersoneel afgesproken dat zo
wel het kabinet als de centrales gebon
den zullen zijn aan de uitslag. Claims die 
niet vóór 15 januari 1987 zijn ingediend 
of niet gericht zijn aan de werkgever die 
tse regeling heeft toegepast, zullen wor
den afgewezen.

Aanpassing reisbesluit
Per 1 januari zijn de kilometervergoe
dingen in het Reisbesluit Nederland en 
.het Reisbesluit Buitenland veranderd.

De bedragen van 60/45/36/31 cent per af
gelegde kilometer zijn verlaagd tot res
pectievelijk 59/44/34/30 cent per afgeleg
de kilometer.

Data introductieperiode 1987
In haar vergadering van 3 december 
heeft de Introductiecommissie RL de 
data vastgesteld voor de introductiepe
riode 1987. Deze zijn:

- inkom 26 t/m 30 aug..
- facultaire intro's 31 aug. t/m 2 sept..
- verenigingsintro's vanaf 3 sept.

Diefstal
Op vrijdag 5 december om 16.20 uur is 
uit kamer 0230 van het Biomedisch Cen
trum een portefeuille en een portemon- 
naic uit een aktentas gestolen. De gedu
peerde. J. Glatz. is daardoor ook o.a. 
zijn paspoort, rijbewijs en girobetaal
kaarten kwijt.

Nieuwjaarsborrel Agora
Op donderdag 22 januari houdt Agora 
weer een nieuwjaarsborrel. Van 15.30 
tot 17.30 uur zijn studenten en mede
werkers van harte welkom in "Big Fun", 
Tongcrscstraat 28.

Agenda Tafelstraat 13
Vrijdag 16 januari 20.00 uur: co-assis- 
tentengroep met Geert van der Bom.
Maandag 19 januari 20.00 uur: werk
groep "Derde Wereld" rond Marokko. 
Gast is de Marrokkaanse schrijver Has
san El Sadki. Aanmelding bij Pim Ligt- 
voct.
Dinsdag 20 januari 20.00 uur: open 
avond met de film "Wantij" (over een 
dochter-moeder-relatie) van de Stich
ting Pandora. Dc Stichting wil vooroor
delen op het gebied van dc psychiatrie 
bestrijden. Iemand van Pandora zal aan
wezig zijn. Gespreksleiding: Noëlle de 
Vries.
Woensdag 21 januari 15.45 uur: verza
melen voor de kloostertocht naar de 
Grieks-Orthodoxc kerk te Maastricht. 
Rondleiding door de kapel en gesprek 
met vader Guido. Opgeven bij Pim Ligt- 
voet.
18.00 uur: koorrepetitie o.l.v. Myriame 
van Genuchten.
19.45 uur: filosofiegroep "Geloof en we
tenschap" met Henk ten Have en Geert 
van der Bom.
20.00 uur: bijeenkomst in het KWJ-ge- 
bouw, Mariastraat 13. voor geïnteres
seerden in de fietstocht Oostcnde-Maas- 
tricht. van 13 tot 18 april in het kader 
van "Fietsen tegen Racisme". Kosten: 
ƒ 35.-. Nog enkele plaatsen open.
Donderdag 22 januari 20.(X) uur: vrou
wengroep o.l.v. Noëlle de Vries.
20.(X) uur: liturgiegroep i.v.m. de viering 
van zondag 25 januari "Sterke vrouwen 
in de bijbel", te beginnen bij Ruth.

Agenda Circumflex
Maandag 19 januari: video "de vierde 
man".
Dinsdag 20 t/m donderdag 22 januari: 
mensa.
Donderdag 22 januari: live muziek Tu- 
napeal.

Medewerking studenten aan 
Senior-Presentatie ’87
Op 3 en 4 september organiseren de 
Maastrichtse Ouderenbonden i.s.m. het 
Gecoördineerd Ouderenwerk voor de 
vierde achtereenvolgende keer de zgn. 
Senior-Presentatie Maastricht.
Deze presentatie bestaat uit een hobby- 
en amusementsgedeelte en een informa
tief gedeelte in de vorm van een soort in
formatiemarkt (stands, films, lezingen). 
Het informatief gedeelte is ieder jaar 
opgebouwd rond een bepaald thema.
Dit jaar is dc organisatie, net zoals vorig 
jaar. in handen van een aantal studenten 
Gezondheidswetenschappen en heeft 
men gekozen voor het thema "Rechten 
en economische positie van ouderen". 

De organisatie zou graag medewerking 
van studenten krijgen bij de opzet en 
vormgeving van het informatief gedeelte 
van de presentatie.
Welke studenten (bijvoorbeeld van de 
Juridische of Economische Faculteit) 
willen zich verdienstelijk maken en te
vens enige praktische ervaring opdoen? 
Voor inlichtingen en opgaveJo Haesen. 
vakgroep Medische Sociologie, BMC. 
tel. 888638/605/608.

Lentecursus Vrouwenstudies
Onder de titel "Als vrouwen samen le
ven" organiseert het Centrum voor 
Vrouwenstudies van de Katholieke Uni- 
versiteit Nijmegen een lentecursus van 
14 tot 16 april.
Het thema van de studiedagen wordt 
vanuit verschillende invalshoeken bestu
deerd. t.w. vanuit de antropologie, lite
ratuur- en minderhedenstudies, zwarte 
studies, lesbische studies en vanuit de 
sociaal-geschïedenis.
Doelstelling van deze studiedagen is ver
breding van kennis over vrouwenstu
dies. kritische reflectie over vanzelfspre
kendheden binnen de westerse cultuur 
over vrouwenculturen en vrouwensa
menwerkingsverbanden. inzicht in dc 
variatie van deze cultuurvormen zowel 
cross-cultureel als ook historisch en in
bedding van de opgedane inzichten in dc 
bestaande werksituaties van de deel
neemsters.
De kosten van dc cursus bedragen 
ƒ 70.- voor cursisten met een betaalde 
baan; ƒ 35.- voor studentes en haanlo
zen. Van de cursisten wordt gevraagd 
vooraf het cursusmateriaal te bestude
ren. Een reader zal enkele weken voor 
de aanvang van de cursus worden toege
stuurd.
Inschrijfformulieren en informatie: se
cretariaat van het Centrum voor Vrou
wenstudies. Postbus 9108. 6500 HK Nij
megen. tel. 080-512339/513069. maan
dag t/m vrijdag van 9.00 tot 13.00 uur. 
De inschrijving sluit op 1 april.

Oriënteringsdag HTP
De Hogeschool voor Theologie en Pas
toraat. Oliemolenstraat 60. Heerlen 
houdt op dinsdag 20 januari van 14.00 
tot 17.30 uur een oriënteringsdag voor 
belangstellenden.
Tijdens deze oriënteringsdag kan men 
informatie ontvangen over: de universi
taire. beroepsgerichte opleiding in de 
pastoraaltheologie. de verschillende 
mogelijkheden tot specialisatie, dc op
zet van het studieprogramma, etc. 
Belangstellenden worden verzocht om 
vanaf 14.00 uur aanwezig te zijn.
Inlichtingen: studiesecretaris HTP. 
Postbus 4406. 6401 CX Heerlen, tel. 
045-718520.

Speciaalcursus HTP
In 5 openbare colleges vanaf 29 januari 
op donderdagen in januari, februari en 
maart (20.00 tot 22.(X) uur) organiseert 
de Hogeschool voor Theologie en Pasto
raat in Heerlen een speciaalcursus met 
als titel "Het gebed van de christen: ont
moetingen".
De kosten van de cursus bedragen 
ƒ 25.-. Inlichtingen: secretaris HTP. tel. 
045-718520.

Onderwijs

De zaak Arlet
Aan de hand van een casus ("de zaak 
Arlet”) biedt de Basisvoorziening Wijs
begeerte een inleiding tot de kentheorie 
aan. Via opdrachten, die de oplossing 
van de zaak dichterbij moeten brengen, 
worden vragen onderzocht als: wat is het 
belang van kennis?; hoe zeker is onze 
kennis?; wat is dc rol van begrippen in 
onze kennis?; wat is waarheid?.
De inleiding omvat tien bijeenkomsten 
op dinsdagmiddag van 15.(X) tot 17.(X) 
uur. De eerste bijeenkomst is op dins
dag 20 januari, de laatste op 31 maart; 
op dinsdag 3 maart is er geen bijeen
komst i.v.m. carnaval.
Docent is Pieter Mostert. Basisvoorzie
ning Wijsbegeerte.
Aanmelding: bij het secretariaat van dc 
Faculteit der Algemene Wetenschappen
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i.o.. Oud-Gouvernement. tel. 887777. 
tst. 233. Kosten voor niet-studenten: 
ƒ 25.-.

Shakespeareproject
Vanaf eind januari tot aan dc paasva
kantie organiseert Studium Generale in 
samenwerking met de Basisvooziening 
Wijsbegeerte van de Faculteit der Alge
mene Wetenschappen i.o. een seminar 
over de vier bekendste tragedies van 
Shakespeare: King Lear. MacBeth. 
Othello en Hamlet.
Na enkele inleidende colleges over het 
wereldbeeld en het denken in Shakes
peares tijd wordt om de week op dins
dagavond een stuk besproken. In de 
voorafgaande week wordt telkens een 
video-opname van dat stuk getoond. 
Deelname aan het seminar vereist goede 
kennis van het Engels, bereidheid de 
stukken van te voren integraal te lezen 
en enige filosofische belangstelling.
Informatie over dc inhoud: dhr. M. 
Doorman, tel. 887777. tst. 231/233.
De kosten bedragen ƒ 10.- voor studen
ten van de RL en HBO. overigen f 25.-. 
Inschrijving zo spoedig mogelijk bij Juul 
Dassen, bureau Studium Generale. 
Oud-Gouvernement. kamer 1225. tel. 
887777. tst. 219/366.

Gebruikerscursussen automatisering
De dienst Informatieverwerking organi
seert in het voorjaar weer een aantal 
cursussen automatisering:
- kennismaking met de personal com
puter;
- introductie tot MS DOS;
- VAX gebruik, basiscursus;
- tekstverwerking WPS.
Onder voorbehoud worden ook de vol
gende cursussen gegeven:
- introductie tot DBASE-III;
- introductie tot Lotus 1-2-3.
Voor de inhoud, data en kosten van 
deze cursussen kan men terecht bij R. 
Leliveld. dienst Informatieverwerking, 
bij wie ook inschrijfformulieren ver
krijgbaar zijn.
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Cursus tekstverwerking met 
WordPerfect
In januari/februari worden cursussen ge" 
geven in het gebruik van het tekstver- 
werkingspakket WordPerfect.
Inschrijvingsformulieren zijn verkrijg’ 
baar bij M. Vara. secretariaat Algemene 
Wetenschappen, Oud-Gouvernement' 
tel. 887777. tst 233.

Onderzoek

Refereeravond vakgroep 
Verplegingswetenschap
Op dinsdag 20 januari vindt in de lilf' 
zaal in het Jezuïetenklooster een rew' 
reeravond van de vakgroep verpleging5' 
wetenschap plaats. Dc avond begint o01 
19.30 uur.
De onderwerpen van deze avond zijn:
- "Toetsing van practische verpleeg' 
kundige vaardigheden" door dhr.
Robroek en
- "Depressie en het gebruik van profe5' 
sionele zorg" door mw. C. Frederiks.
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Vacatures

Schriftelijke sollicitaties, onder vcrmf’j 
ding van het vacaturenummer op bnc 
en envelop, binnen 10 dagen na verseh') 
ning in Observant richten aan dc dien5 
Personele Zaken.

Interne vacature 001
Binnen het deelproject Beïnvloeding 
van Gezondheidsgedrag van dc val' 
groep Economie van de Gezondheid 
zorg is een vacature voor een 
TOEGEVOEGD ONDERZOEKEN 
voor de periode van I jaar.
Dit onderzoek vindt plaats in samcn'vd
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King met de Nederlandse Brandwonden 
Stichting en wordt begeleid door G. 
Kok, L. Bouters en I. Mur.
hojectelement is Incidentie en Risico- 
'actoren van Brandwonden in Neder
land.
Vereist: afgestudeerd in GVO of Be
leidswetenschap.
Salariëring: afhankelijk van leeftijd en 
ervaring maximaal ƒ 5221.- bruto per 
Haand.
Inlichtingen over deze functie: de heer 
6. Kok, tst. 166/162.

afd. GVO en RIAGG Maastricht, afd. 
Preventie. Deze kijk- en doe-dagen om
vatten inleidingen, presentaties, work
shops en AV-programma's en vinden 
plaats in het City Centrum Maastricht. 
Voor inlichtingen over het programma, 
de kosten en wijze van inschrijving vóór 
23 januari: Project M & J. Prins Bis- 
schopsingel 22. 6211 JX Maastricht, tel. 
043-213131.

Avond voor vrouwelijke co-assistenten 
Op donderdag 22 januari organiseert de 
Vereniging van Nederlandse Vrouwelij
ke Artsen een avond voor vrouwclijke 
co-assistenten met als thema: "Toe
komst en beroepsperspectieven voor de 
vrouwelijke arts".
De ervaring is dat veel pas afgestudeer
de vrouwen moeite hebben een geschik
te combinatie te vinden tussen beroep, 
carrièremogelijkheden en privéleven. 
Een aantal vrouwelijke artsen zal hier
over een korte inleiding houden. Daar
na is er een forum-discussie.
Deze avond vindt plaats in kamer 1(X) 
van het Jezuïetenklooster en begint om 
20.00 uur.

uur. zonder tegenbericht, in de Collo- 
quiumzttal 0124 (Randwijck).

Summerschools Fisem
Het is nog mogelijk voor studenten om 
zich op te geven voor de Summcrschools 
in Denemarken. Egypte en Turkije. 
Deze worden in de zomervakantie geor
ganiseerd.

Informatie en opgave zo snel mogelijk 
bij Yvonne Paquay. Fisem. tel. 254446.

Nadere informatie: Piet Kerkhof of 
Tonja Mol. vakgroep Huisartsverpleeg- 
kunde. Randwijck, tel. (882)277. 274 of 
282.

Rechtsgeleerdheid

Onderwijs Onderwijs

Congressen

Lingressen/symposia/lezingen

Symposium Rehabilitatie van chronisch 
Psychotische patiënten
Op vrijdag 3 en zaterdag 4 april vindt in 
het Psycho-medisch streekcentrum Vij- 
"ërdal het symposium "Rehabilitatie 
Van chronisch psychotische patiënten" 
Plaats. Dit symposium wordt ö.a. geor
ganiseerd door de Faculteit der Genees
kunde van de RL en het Psycho-medisch 
S|reekcentrum Vijverdal.
Dit symposium met belangrijke sprekers 
"it binnen- en buitenland wil de discus
ge stimuleren over de theorie en de 
Praktijk van de rehabilitatie van chro- 
"isch psychotische patiënten. In het bij
zonder zal ingegaan worden op de rol 
van woon-, werk- en gezinsomstandig
heden.
Voor informatie: S. Gimbrère, FdG. 
Postbus 88. 62(X) AB Maastricht, tel. 
1)43-633444. tst. 2192.

Lustrumcongres STW
De Stichting voor de Technische Weten
schappen (STW) organiseert, ter gele
genheid van haar vijfjarig bestaan, een 
lustrumcongres met als titel "Weten
schap loont (balans van vijf jaar STW- 
projectstimulering)". Vooral de ver
schillen in betekenis van universitair 
werk voor het bedrijfsleven komen tij
dens deze middag aan de orde.
Dit congres wordt gehouden op vrijdag
middag 27 februari in theater 't Spant in 
Bussum.
Voor inlichtingen en aanmelding: STW, 
Postbus 3021. 3502 GA Utrecht, tel. 
030-948341.

Studiedag Wetenschapsfilosofie
De Internationale School voor Wijsbe
geerte houdt op vrijdag 23 januari in 
Léusden een studiedag met als titel "De 
nuchtere praktijk van de wetenschap". 
Met deze studieejag wordt beoogd een 
brede inleiding te bieden in het actuele 
fundamentele denken over wetenschap. 
Voor informatie: ISVW, Dodeweg 8. 
3832 RD Leusden. tel. 033-15020. "
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Lezingen over vrouw en gezondheid
(,p woensdag 20 januari van 10.1X1 tot 
12.(X) uur geven Corlies Lourens en 
ogaath Been, naar aanleiding van het 
keuzeblok "Vrouw en gezondheid" 
"■'der een lezing.
Oorlies Lourens zal spreken over de 
''rouwenhulpverlening en Agaath Been 
llver vrouwen en depressie, m.n. het 
^‘menstrueel syndroom. Aansluitend 
18 er ruimte voor discussie. Iedereen is 
v,|n harte welkom in kamer 0124 Rand- 
*ijck.

Mik- en
Op 7, 8 
Van het 
"'orden 
Perend en roldoorbrekend opvoeden" 
K|jk- en doe-dagen plaats. Dit project is 
"Pgezet door DGD Zuidelijk Limburg.

doe-dagen
en 9 april vinden in het kader 
project "Meisjes en jongens 

gemaakt: socialisatie; emanci-

Studenten Overleg Skillslab
Het Studenten Overleg Skillslab (SOS) 
is een paar maanden geleden opgericht. 
De reden hiervoor was dat er nauwelijks 
gestructureerde invloed van studenten 
op het vaardigheidsonderwijs bestond. 
De concrete doelstellingen van het SOS 
zijn enerzijds een forum te vormen voor 
studenten, waarin zij hun positieve en 
negatieve kritiek over het vaardigheids
onderwijs kwijt kunnen. Anderzijds wil 
het SOS het overleg tussen studenten 
die binnen het skillslab werkzaam zijn 
beter organiseren en proberen meer stu
denten in het skillslab mee te laten 
draaien.
Bij dit alles is het van groot belang dat er 
een goed contact is met de studenten. 
Om dit te bewerkstelligen zal er op ver
schillende manieren feedback worden 
gevraagd aan studenten over ondermeer 
de vaardigheidstrainingen die ze gedu
rende het blok hebben gevolgd.
Momenteel bestaat het SOS voorname
lijk uit tweedejaars studenten. Om goed 
voor de studentenbelangen op te kun
nen komen is het van belang dat er meer 
studenten uit andere jaren bij komen. 
Belangstellenden kunnen een briefje 
met naam en studiejaar kwijt in de 
klachten/ideeënbus van het SOS (deze 
zal binnenkort in het skillslab worden 
opgehangen).
Iedereen is welkom op de eerstvolgende 
vergadering van het SOS die zal plaats
vinden op woensdag 21 januari om 13.1X1

Vacature studentlid
Bij de planningsgroep Praktisch Me
disch Onderwijs in de Huisartspraktijk 
(PMO-H) -5e jaars stage- bestaat een 
vacature voor een studentlid.

Gevraagd wordt een student(e) die de 
stage reeds heeft doorlopen en bereid is 
in aansluiting nog een jaar aan het werk 
van de planningsgroep deel te nemen. 
Er zijn ongeveer 3 bijeenkomsten per 
jaar.

Inleiding Jurisdictie
Op vrijdag 16 januari om 14.(X) uur vindt 
er in de Collegezaal een Inleiding Juris
dictie plaats. Spreker is dhr. Mulder.

Inleverdatum opstellen
De inleverdatum van de opstellen is een 
week opgeschoven. De opstellen kun
nen worden ingeleverd op 12 januari van 
8.00 tot 15.(X) uur.
Voor de avondstudenten is dat maandag 
12 januari van 20.15 tot 20.45 uur.

Het eetcafé van Maastricht
Grolsch bier

Menu naar keuze 
Dagschotel 

Uitstekende koude buffetten *
Vriéndelijke prijzen

hoek St. Pieterstraat 
Dagelijks van 17.00 tot 02.00 uur 
Keuken van 17.30 tot 23.00 uur 

Telefoon 043-210158

leen
I in heel linnen

in leer
t met goudopdruk 

p- ’ in perkament

profs’' 
eriks.

vermd' 
;>p bri6' 
/erseh')' 
e dich’1

doedinf 
de vak' 
ndheiJs'

ncnw'el

Seminar dr. Buchanan
Dr. M.R. Buchanan, professor aan de 
McMaster University. Hamilton. Cana
da, geeft op donderdag 22 januari een 
seminar getiteld "The balance between 
lipoxygenase products of linoleic and 
arachidonic acids determines platelet 
adhesion".
Buchanan zal spreken van 15.30 tot 
16.30 uur in de nieuwe collegezaal in het 
Biomedisch Centrum.

maar ook stencils, 
proefschriften, e.d.

handboekbinderij 
arno lipsch

hunnenweg 41 
6224 jp maastricht 
tel. 043-625889

als u vakwerk op prijs stelt

Meubelen verlichting accesoires 
stoffering • adviezen

Shaker Design
Akari Danese Driade Forest

Leo van der Veen 
Boschstraat 50 
6211 AX Maastricht 
043-252279/216031

open dinsdag t/m zaterdag 10.00-18.00 uur 
donderdag t/m 21.00 uur.

Boekhandel Leiter-Nypels
DE MAASTRICHTSE
UNIVERSITEITS-BOEKHANDEL

Wolf straat 12
6211 GN Maastricht

tel. (043) 252666* 
telex 56173 leiny nl.
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CONDOOMS BESTELLEN 
ZONDER BUKKEN OF BLOZEN

Veel mensen vinden het niet prettig om in de winkel condooms te 
kopen. Dat hoeft ook niet, want condooms kunt u gewoon per post 
bestellen. Maar neem dan wel de vertrouwde kwaliteit van de NVSH. 
Want daar kunt u van op aan.

Restelnr
Prijs per 
12 stuks

Prijs per 
36 stuks

CONCEP GROEN Droog condoom met ronde top 107 T f II.- f 29,80

CONCEP GEEL Met glijmiddel en ronde top 105 T f 13,- f 34,80

CONCEP PAARS Met glijmiddel en 
zaadreservoir, voorgevormd I06T f 14,90 f 39,80

CONCEP M Met zaaddodend glijmiddel 
en reservoir, voorgevormd I08T f /6,25 f 43,40

SAFE SEX Versterkt condoom voor robuust 
gebruik, met glijmiddel en reservoir I09T f2l,6O f 58,30

CONCEP FUN Met glijmiddel en reservoir en 
ribbels voor extra plezier II4T f 11,15 f 46,55

TUTTI FRUTTI Condoom met een smaakje, 
voorgevormd en met reservoir HIT f2.~ perstuk

KAN JE 
ZIEKTEKOSTENVERZEKERING 

GOEDKOPER?
Veel studenten zijn tegen ziektekosten verzekerd via hun 

ouders. Dat is natuurlijk prima, als dit inhoudt dat zij gratis zijn mee
verzekerd in het ziekenfonds.

Maar hoe zit het bij particuliere verzekeringen? Studenten 
kunnen hier veelal met hun ouders zijn meeverzekerd tegen geredu
ceerd tarief. Maar het is goed eens te bezien of dit wel zo voordelig is. 
Let daarbij op de volgende punten:

• De meeverzekeringspremies lopen globaal uiteen van f 500,- tot 
f 1900,- per jaar. (Maar bij sommige verzekeraars kunnen het 
derde of vierde en volgende kinderen gratis zijn meeverzekerd.) 
Bij de Studentenverzekering SSGZ betaal je slechts f 440,- per 
jaar. (25 jaar en ouder: f 480,-.)

• Het eigen risico bedraagt bij de SSGZ maar f 50,- per jaar. Bij andere 
verzekeringen is het vaak veel hoger.

Particuliere verzekeringen zijn meestal opzegbaar perl januari 
en altijd binnen één maand na aankondiging van een premieverhoging. 
De SSGZ accepteert alle eerstejaars Oonger dan 27 jaar) die zich 
aanmelden voor 15 januari zonder selectie.

uS Studentenverzekering SSGZ
Vraag onze folders: tel. 01719-70944 of antwoordnummer 10070, 
2200 VB Noordwijk.

VERTROUWDE CONDOOMS VAN DE NVSH
Bestel nu! Door storting op postbanknr. 1505030, tn.v. CMD,

Den Haag. Of stuur een ingevulde eurocheque of betaalkaart naar
NVSH, Postbus 64, 2501 CB Den Haag. Vermeld duidelijk 
bestelnummers en aantallen. Uw bestelling wordt toegezonden in een
neutrale verpakking. Minimum-afname tw.v.f 15,-. Tot3l december
1986 betaalt u geen verzendkosten. 
De genoemde middelen zijn eveneens 
verkrijgbaar bij de NVSH-afdelingen en de 
consultatiebureaus van de Rutgershuizen.

NVSH

Een mens ontstaat!
• Wat is verantwoord omgaan met ontluikend 

menselijk leven?
• Visies hierover in de loop der eeuwen én onze 

moderne standpunten.

Inleiding: met film door mevr. drs. M. Neele, sociologe, directeur 
V.B.O.K.

Datum: dinsdag 27 januari 1987 om 20.00 uur

Plaats: Studentenhuis „In de Fortuyn”, Boschstraat 97, links
van de St. Matthiaskerk, Maastricht.

U bent van harte welkom!

RK. Studentenpastoraat Maastricht

leenarts medibanda b.v.
lid "Orthobanda"

wycker brugstraat 12 - 6221 EC maastricht - telefoon 043-210349

• Detailhandel en groothandel in medische instrumenten 
en apparatuur.

• Ruime sortering in showroom.

• Speciale tarieven voor studenten.

BOEKHANDEL

TEL. 043-50054/18704

VRIJTHOF 29 
6211 LE MAASTRICHT

DE 4-FACULTEITEN-BOEKHANDEL VAl 
LIMBURG, VOOR RIJP EN GROEN IN 
DE WETENSCHAPPEN.
EEN BOEIENDE BOEKHANDEL IN EEN 
GROEIENDE UNIVERSITEITSSTAD: 
WIJ „BLOKKEN” MET ELK BLOK MEE.
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cultuur
Samengesteld door Lucia Geurts en Paul Pinxten

bown by Law
. Twee van de beste films van 1986 
ß'Jn rolprenten waarin muzikanten 

langrijke rollen vertolken; Ber- 
rand Tavernier’s "Round Mid- 

night', een eerbetoon aan de jazz 
Pet saxofonist Dexter Gordon, en 
Down by Law’ van Jim Jarmusch 

' l”et onder meer Lounge Lizard-sa- 
^fonist John Lurie en zanger Tom 
**aits. Hoewel Lurie en Waits in 
,eze film nauwelijks musiceren, te
rrien zij wel voor de soundtrack, 
^ariaf 24 januari tot en met 4 fe- 
, ruari, redelijk snel na de landelij- 
,e Première, is ’Down by Law’ in 
,et Maastrichtse Filmhuis te zien. 
a Jarmusch’ vorige film "Stranger 
nan Paradise’, minimale zwart-wit 
."lerna die het levensgevoel van de 
^aren tachtig vormgeeft, overheerst 
Apathie. Door ’Down by Law" trekt 
,en spoor van weemoed. Jack, een 

i ®rrr|zalige pooier, en de geflipte 
I lscjockey Zack belanden in de ge- 

sangenis. Hier krijgen zij gezel- 
fchap van een mallotige Italiaanse 
°prist, die echter de enige echte 
^"nineel van het trio blijkt te zijn.

e Italiaan regelt de ontsnapping, 
jaarna het drietal in de moerassen 
an Lousiana belandt. Door het 

[M van de Italiaanse komiek Ro- 
erto Benigni wordt de sombere 
j[eniatiek bijgekleurd en groeit de 
"m uit tot een komedie. De prach- 

r zwart-wit fotografie werd ge
fuseerd door Robby Müller, een 

e<Jerlander en onder meer vaste 
p^araman van Wim Wenders (o.a. 
b ar>s, Texas’). Met ’Down by Law’ 
eWijst Jarmusch geen eendagsvlieg

i Z|jn.

Museum Hasselt
Provinciaal Museum in het 

e|gische Hasselt is deze maand 
e ** te zien van John Hilliard en 
p n selektie uit de verzameling van 
aul Panhuysen. Hilliard heeft zich 

djealiseerd dat zijn sculpturen 
f(H<>r"aans bekend raken door hun 
L ’’grafische reprodukties. Voor 

,iWas het een logische stap om 
de camera ter hand te nemen. 

f1 'n Hasselt tentoongestelde fo- 
i Cjts.refereren aan sculpturen, publi- 
f >tsborden en film. De grote for- 

en getuigen van een energieke 
de Pak- Spanning tussen bewegen- 
(j en statische elementen, licht en 

*er> jeugd en ouderdom en man 
ge vdr°uw spreekt uit de grofkorreli- 
o a°eken. De panelen, afdrukken 

st°f, hangen per paar aan de 
|etl den van de heldere expositieza- 
r(, jlilliard Hanteert het "scanach- 
gla 'e reproduktieprocédé”: door 
|e f^ezel geleid licht tast de origine- 
ner 111 af en een computer en scan
ty .Vertalen de verkregen informa- 
c 'n kleuren en maken er weer een 
^ul net '3ee'd van.
'Pat' Panhuysen heeft *n 1974 regel- 
z°cht een f*rrna 'n Stiphout be- 
Wo L waar textiel per kilo verkocht 
vr Doorgaans plunderen huis- 
Vee]i'yen de in loodsen opgeslagen 
te[1 KJeurige bergen fabrieksrestan- 
er ' *anhuysen graaide mee en trof 
lo0|ï0ornarnelijk meterslange aan- 
?ijn stroken in kan. Op de stoffen 
Zptt strePen, vlekken, de eerste aan- 
druki en m'sdrukken van een te 
van Ken Patroon te zien. resultaten 
Weri st°ldrukmachines die net in 
geljj 'n8 zijn gesteld en nog afgere- 
Scho H^ten worden. Hij be- 
$chiid'Vt Z'in v°ndsten als gevonden 
\'an er>jen en nu zijn fragmenten 
h;ln deze stoffen opgespannen en

® 11 m het Provinciaal Museum.

Het merendeel van de door machi
nes gemaakte schilderijen worden 
zelfstandig gepresenteerd en een 
aantal doeken zijn tot assemblages 
samengevoegd. De gevonden schil
derijen kregen gevonden titels mee, 
door een systematisch spel werden 
regels uit een viertal gewichtige 
boeken geplukt. Het geheel kreeg 
de nogal wijdse titel "Leonard van 
Stiphout, Ars Artis Simulacrum 
1974-1986’ mee.

Pop.
Al enkele maanden probeert een 
aantal jongelui in Wijnandsrade een 
poppodium van de grond te krijgen. 
Zij willen een zaaltje in hun dorp 
net zo bekend maken als Paradiso 
en hebben de accomodatie Flesht
emple gedoopt. Zondag 18 januari 
staat hier een band met de onheil
spellende naam The Sinister Clea
ners.
Zaterdag 24 januari zijn The Legen
dary Pink Dots in Donkiesjot te ho
ren. De formatie (met Edward Ka
spel als spiljspeelt een mengeling 
vän jaren zestig psychedelica en ro
mantische folk met een melancho
lieke ondertoon, onvoorspelbaar en 
mysterieus. Oude hippies en jonge 
romantici weten 24 januari de weg 
naar Sittard te vinden

Werktheater
Donderdag 22 januari brengt het 
Werktheater "Laios”, een verma
kelijke bewerking van de Oedipus- 
tragedie van Sophocles in de stads
schouwburg Maastricht. lokaste 
probeert met veel truukjes Laios te 
verleiden. Maar deze is bang dat 
daar een zoon van komt, die hem 
volgens een voorspelling zal ver
moorden. lokaste houdt vol en 
Laios bezwijkt, zwangerschap volgt 
en de rampspoed wordt geboren. 
Regie: Yolande Bertsch, met o.a. 
Carla Reitsma, Sabine Heres, Neel 
Holst en Herman Vinck.

Pietersberg
In de kapel van het Natuurhisto
risch Museum is een tentoonstelling 
over de Pietersberg. Oude gravu
res, etsen, aquarellen en tekeningen 
geven een beeld van de berg tussen 
1600 en 1900. Vooral het Maasdal 
met de berg op de achtergrond en 
de grotingangen inspireerden heel 
wat kunstenaars. De oudste afbeel
ding is van Jan Luyken uit 1682. Bij 
de receptie van het museum is een 
catalogus verkrijgbaar.

Vrouwenmuziek
Het Maastrichtse vrouwenkoor 
"Femmeuse’’ heeft een LP ge
maakt,met daarop ondermeer het 
’’Pottenlied”, "Jij was de man van 
mijn dromen" en "Het Rijke 
Roomse leven", feministische kri
tiek op de RK kerk op Italiaanse 
muziek-uit de zestiende eeuw. Vrij
dag 16 januari wordt de plaat 
feestelijk gepresenteerd in het City
centrum aan de Capucijnenstraat 
om 20.30 uur. Het vrouwenkoor 
werd in 1981 opgericht. Het zingt, 
schrijft en componeert haar meeste 
teksten zelf. "Femmeuse” over 
zichzelf: "Wij zijn vrouwen naar de 
Maas genoemd, solidair en strijd
baar (?) en misschien...ooit be
roemd". De plaat is verkrijgbaar in 
boekhandel De Tribune, Kapoen- 
straat 8.

Studentenmuziek
Het Nederlands Studenten Orkest 
houdt zijn jaarlijkse tournee. Na 
tien dagen flink repeteren trekken 
negentig studenten-muzikanten on
der leiding van Roland Kieft door 
het land. Ze spelen "Aanpakken en 
wegwezen" (leuke naam voor een 
openingsstuk) van Willem Breuker, 
speciaal voor dit tournee gecompo
neerd met subsidie van WVC. Solis
te Marin Mars speelt het eerste 
vioolconcert van Prokoview en na 
de pauze volgt de Vijfde Symfonie 
van Tsjaikovski. De opbrengst van 
de concertenreeks is, zoals gewoon
lijk, voor gehandicapte studenten. 
In 1985 kreeg het orkest voor zijn 
activiteiten een prijs van vijftigdui
zend gulden van de Hélène de Mon- 
tigny Stichting. Wie vanuit Maas
tricht het orkest wil horen, moet er 
wel een reisje naar Eindhoven voor 
over hebben. Daar speelt het maan
dag 19 januari in het Philips Ont
moetingscentrum. Wat is het toch 
moeilijk om Limburg te vinden.

HA TO-ensemble
Aanstaande zondag is er een inte
ressant concert in de Intro-reeks in 
de stedelijke muziekschool aan de 
Maartenspoort. Het HATO-ensem- 
ble speelt werk van Japanse cömpo-

Æ
Orkest

Ï : < : , ù
:

: 
jan. in Eindhoven (P.O.C.), 20 
jan. in Amsterdam 
(Concertgebouw).

Diversen

Stadsschouwburg Maastricht

16 januari, 20.00 uur.

: -
'Een pompstation'. Het

'Laios', Het Werktheater, 
donderdag 22 januari 20.00 uur.

Cultureel Centrum Hasselt 
'Wolfsklem', J. Decleir, 15 en 16 . 
jan.

Muziek

'La Traviata'. woensdag 21 
januari 20.00 uur
'Anne Sylvestre', Franse 
Chansons, vrijdag 23 januari 
20.00 uur.

Intro-concerten, St.
Maartenspoort 2
'Hato-Ensemble', i.s.m. Ned.
Impresariaat, met o.a. werken 
van I Yun, K. Stockhausen en I
Xenakis, zondag 18 januari
15.30 uur.

Limburgs Symphonie Orkest 
'Ed Spanjaard', zaterdag 17 
januari, Staargebouw 20.00 uur. 

nisten. Karlheinz Stockhausen, Ian
nis Xenakis en Theo Loevendie. 
Het bestaat (sinds 1981) uit Japanse 
en Nederlandse musici en speelt al
leen hedendaagse muziek. HATO 
heeft een dubbele betekenis: het 
betekent duif en is een samenstel
ling van Haarlem en Tokyo, de ge
boorteplaatsen van het ensemble. 
Het concert begint om half vier.

Galeries
De nog nieuwe galerie "Schuwirth 
& Van Noorden", gevestigd in een 
mooi oud pand in de Rechtstraat, 
heeft na een expositie uit eigen col
lectie, nu een tentoonstelling van 
sculpturen van Gijs van der Kley. 
De sculpturen vormen een verbin
ding tussen de vloer en de muur: de 
onderdelen staan op de grond of 
leunen en hangen tegen de wand. 
De materialen moeten dus licht 
zijn, vlakken van papier, lijnen van 
touw, maar ook van dunne, ijzeren 
staven. Kleur speelt een belangrijke 
rol in het werk. Gijs van de Kley 
komt uit Den Haag en studeerde 
aan de stadsacademie in Maastricht. 
Naast sculpturen maakt hij ook fo
to's, onder andere van het stap voor 
stap installeren van zijn werk.

Op de pas opgeknapte zolder van 
kasteel Hoensbroek exposeert Ben 
Abbink aquarellen van Limburgse 
landschappen en stillevens. Hij 
schildert in de traditionele engelse 
stijl. In fotogalerie 68 in het poort
gebouw van het kasteel is werk te 
zien van de free-lance fotografen 
Margreet Berkhout en Leo Kop
pens. Margreet geeft haar expositie 
de titel "Floralia”. Uit een groot ge
heel belicht ze kleine dingen en laat

H. Ebbelaar, zaterdag 17 januari, 
20.00 uur.
'Performance en 
videopresentatie', zaterdag 17 
en vrijdag 23 januari, 
theatercafé 23.00 uur.

Tentoonstellingen

Het Bassin, Boogaardenstraat 
40b. 'Het beeldend denken', 
internationale 
schilderstentoonstelling en 
Poëzie-festival, t/m 18 jan, woe 
t/m zo 13-17 uur.
Galerie Wanda Reiff, 
Rechtstraat 43. Günther

(schilderijen en gouaches) en 
Jaap Bongers (beelden). 
Opening 10 jan.
Schuwirth en Van Noorden, 
Rechtstraat 64 Gijs van der Kley 
(sculpturen), opening 10 jan. 
tussen 17.00 en 19.00 uur. 
Stadsacademie, 
Kruisherengang 10 a. 
Wisselende tentoonstelling van 
Studentenwerk ingang parterre 
hoofdgebouw en in de vitrines 
aan de Brusselsestraat.

Moens (tekeningen, schilderijen 
en Objekten)
Galerie Signature, Kapoenstraat 
24. Lou Boonman, grafiek en 
sculpturen t/m 13 jan.
Natuurhistorisch museum, De 
Bosquetplein 6-7. De St. 
Pietersberg in oude prenten; 
gravures, aquarellen, 
tekeningen en litho's tot ca 
1900. "Geen kruid tegen 
gewassen", kruidboeken, 
apothekersherbària en inhoud 
apotheekkast van De Bosquet, 
za gesloten, zo 14-17 uur. 
Museum Van Bommel-Van 
Dam Venlo, Huub Gommans, 20 
jr keramische plastiek, opening 
za 17 jan. 15.00 uur. di t/m vrij 
10-17, za/zo 14-17 uur.
Kasteel Hoensbroek. Ben 
Abbink (aquarellen in english 
style)ma t/m vrij 10-12 en 
13.30-17.00 uur. Fotogalerie 68: 
Margreet Berkhout en Leo 
Koppens (kleurenfotografie). 
Cultureel Centrum Hasselt, 
fotografie in Duitse tijdschriften 
van 1946-1984.

(Sculpturen van Gijs 
van de Kley

die zo een eigen leven leiden. Leo 
noemt zijn foto’s "Droombeelden”. 
Hij vindt fotografie een "communi
catiemiddel met zichzelf" en wat hij 
daarmee bedoelt, laat zijn werk 
misschien zien.

Video
In het Theatercafe van de schouw
burg is vrijdagavond 23 januari een 
merkwaardige performance te zien, 
deels via de video, deels in het echt. 
Het idee is van Leon van den Heu
vel, die ook de regie heeft over 3 
danseressen, 1 saxofonist, 1 zanger, 
2 video-lui en 1 technicus. De per
formance gaat over drie vrouwen 
die rouwen om een abortus. Zij ge
ven dit vorm in een dans- en klank
spel. De voorstelling begint om 11 
uur ’s avonds en is gratis.

Films

Filmhuis, Maastricht 
Capucijnengang 3

'Die praxis der Liebe', Valerie 
Export, vr 15 t/m zo 18 januari, 
20.00 uur.
'Death of a salesman', V.
Schlöndorf, vr 15 t/m wo 21 jan. 
22.00 uur.
'Angst essen seele auf', R.W.
Fassbinder, ma 19 t/m wo 21 
jan, 20.00 uur,
'Down by law', J. Jarmusch, do 
22 jan t/m wo 28 jan, 20.00 uur. 
'belle de jour', L. Bunuel, do 22 
jan t/m wo 28 jan, 22.00 uur.

Mabi
Kleine Gracht 24a
'Target', A. Penn, dag. om 
2.30-8.30 u, za en zo ook om 6.15 
uur.
'Ferris Bueller's day of', J.
Huges, dag. om 2.30-9.00 u, za 
en zo ook om 6.30 uur.
'The man with one red shoe', S.
Dragoti, dag om 2.30-9.00 u, za 
en zo ook om 6.30 uur.
'De Speurneuzen', Walt Disney, 
za, zo en wo om-2.30 uur.
'Crocodile Dundee', P. Faiman, 
dag. om 2.30-9.0Ó, za zo ook om 
6.30, wo alleen 9.00 uur.

Cinema Palace 
Wijckerbrugstraat 1 
18-12 t/m 31-12
'Ruthless People', dag. om 
15.45-18.30 en 21.30 uur.
'Flodder', dag. om 15.30-18.15 
en 21.15 uur.
'Prince under the cherry moon', 
dag. om 15.45-18.30 en 21.30 
uur.
'Glitter', dag. doorl. v.a. 13.30 
uur.

Ciné-K
St. Bernardusstraat 13
'Trois hommes et un couffin', C.
Serreau, do 15 t/m wo 21 jan, 
20.00 uur.
'Le trio Infernal', F. Girod, do 15 
t/m wo 21 jan, 22.00 uur.
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Een weg banen naar de oudheid (foto Widdershoven)
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Al gaat het gerucht dat Kerstmis 
iets met een Messias en geestelijke 
waarden van doen heeft, een 
buitenaards antropoloog zou het 
vermoedelijk eerder interpreteren 
als een voortzetting van de 
eredienst aan Bacchus, gezien de 
slemp- en braspartijen die rond de 
25ste plegen te worden aangericht. 
Wij hebben daar vrede mee. Als 
vrome heidenen togen we op 
tweede kerstdag naar de 
Hoenderstraat. Daar was ooit een 
soort Italiaanse persiflage op 
McDonald's (oftewel het culinair 
equivalent van een 
spaghetti western) gevestigd, maar 
tegenwoordig herbergt het 
betreffende pand 'La piccola 
mama’, onderdeel van een vooral in 
Wallonië opererende keten van 
Italiaanse restaurants, tiaar werd 
een speciaal kerstmenu geserveerd. 
De inrichting van de zaak zal bij 
velen toch nog wat fast-food 
associaties oproepen. De lichte 
kleuren en de tegelvloer doen een 
tikje klinisch aan. Maar het licht is 
beschaafd gedimd, de grote 
pizza-oven die een eind de zaak in is 
gebouwd geeft een apart effect, en 
er ligt tenminste een kleed op de 
tafel, al is het van papier. Last but 
not least, je wordt bediend door 
mensen en niet door robots. De 
inrichting was trouwens snel 
vergeten zodra het eten op tafel 
kwam. Na een aperitief van het huis 
begon het feest met een salade met 
ham, salami en aubergines. Fris, 
licht, en leuk om er in te komen. 
Vervolgens pasta met reerago(t. 
Die ragoft was genoeg om een 
verstokte vegetariër yan zijn geloof 
af te helpen. Reeën zijn schattige 
beesten, maar Nico overweegt nu 
de aanschaf van een jachtgeweer. 
Tijdens de ruime pauze kregen we 
alvast een visueel voorproefje van 
de volgende gang: kalfsvlees, 
gebraden, in gelei. Daarmee 
leverde de kok een argument tegen 
de stelling dat niets in dit 
ondermaanse volmaakt zou zijn. 
Bijna een overtuigend argument: 
het was alleen nogal veel. Met de 
pasta was men al evenmin zuinig 
geweest, en ook de salade kwam uit 
een genereus hart.
Elies had met vooruitziende blik 
zichzelf al bij de tweede gang een 
beetje ingehouden, maar Nico heeft 
geleerd altijd zijn bordje leeg te 
eten. Zijn moeder zou tevreden zijn 
geweest, maar hij had na afloop wei 
het gevoel recht te hebben op een 
elfstedenkruisje. Na het kalfsvlees 
volgden namelijk nog een 
kaasplateau, waarop vooral de 
Gorgonzola uitblonk, een forse 
schaal vers fruit, en een stuk cassata 
(heerlijk gebak), alweer kennelijk 
aangesneden onder het motto: "Ze 
moeten er nog van groeien". 
Inmiddels was het na elven. De fles 
Barbera (een volle, vrij zware rode 
wijn) was leeg. We zakten nog even 
onderuit met een capucchino en een 
likeurtje, en vroegen om de 
rekening. Het menu was ƒ 55,- 
p.p., de wijn ƒ 30,-, met wat extra's 
totaal 160 gulden. Elies deed er tot 
genoegen van de staf nog een paar 
woorden Italiaans bij. Felice anno 
nuovo.

P.S. De pizza's zijn ook prima.

Elies Steyger, Nico Verheij.

Waar de Brusselseweg bijna de noordelijke stadsgrens 
raakt, ligt de Belvédère-steengroeve. Daar hebben ar
cheologen van het Instituut voor Prehistorie van de 
Leidse universiteit zes weken lang honderd vierkante 
meter grond systematisch 'afgeschraapt' op zoek naar 
resten uit het verleden. Vorige week is hun aards ge
wroet beloond met een voor de Europese archeologie 
unieke vondst: over een grote oppervlakte Zijn resten 
van menselijke kampementen uit het midden-paleoli- 
thicum -zo’n 250.000 jaar geleden- gevonden. Het gaat 
hierbij om zogenaamde artefacten, vuurstenen voor
werpen die sporen van menselijk handelen vertonen.

Dergelijke artefacten zijn gebruikt door onze vroege 
voorouders, die al jagend en verzamelend de bedding 
van de Maas volgden. Er zijn niet alleen werktuigen als 
schaven, krabben en spitsen gevonden, maar ook resten 
afval. Dit is het bewijs dat het hier om een plek gaat 
waar mensen 'langere' tijd (een dag was in dit prehisto
risch tijdvak al lang) hebben vertoefd.
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bericht uit Maastricht
Maar heel zelden worden er botresten gevonden; de 
löss-grond in de groeve bevat nauwelijks kalk, wat 
noodzakelijk is voor het bewaard blijven van botten.

Wel zijn er fragmenten gevonden van het schild van een 
moerasschildpad. Met hulp van dergelijke fauna-resten 
(bijvoorbeeld ook restjes kiezen) kan het toenmalige 
klimaat worden vastgesteld. De moerasschildpad komt 
in Maastricht niet meer voor, maar in de Ardennen wel 
nog. Daaruit concluderen de archeologen dat het hier 
zo’n kwart miljoen jaar geleden iets warmer moet zijn 
geweest dan tegenwoordig. Een warme periode tussen 
twee ijstijden in, als het ware.

In de Belvedere-groeve wordt al vanaf 1981 gegraven 
door studenten van het Instituut voor Prehistorie (die 
tijdens hun driejare opleiding minstens 16 weken prak-
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tijkstage doen) en door vrijwilligers uit Maastricht en 
omgeving. Het nieuwste project zou volgens planning 
pas in de zomer van 1987 van start gaan. Maar de nood
zaak om een nieuwe weg aan te leggen voor de graafma
chines en vrachtwagens van de firma Blom, die de groe
ve exploiteert, heeft spoed gezet achter het verfijnde 
graafwerk. De winterse kou werd getrotseerd en op 1 
december begonnen de werkzaamheden die resulteer
den in de historische vondst.

Plotseling staat het project volop in de belangstelling. 
Niet alleen de pers kwam kijken, maar ook het NOS- 
journaal en KRO's brandpunt. Die belangstelling is 
ook wel nodig, want archeologie is een wat onderge
schoven wetenschap en dat betekent dat er maar moei
lijk geld voor vrijkomt. De publiciteit zou hierop wel- 
eens een gunstige invloed kunnen hebben, aldus een 
van de medewerkers van het project, dat tot nog toe uit
sluitend door de Rijksuniversiteit Leiden gefinancierd 
wordt. Men hoopt dat zich in de toekomst sponsors zul
len melden.
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Roman
"Zij stond op haar zwarte . 
hooggehakte pumps in de 
zaterdagse Grote Staat als een 
dukdalf in woelig water. Om te 
zeggen dat zij als een fiere 
Brandaris boven de menigte uitstak 
zou overdreven zijn, maar 
voldoende uitzicht had ze zeker. Ze 
keek.

Links stoof een caravaan 
kinderwagens voorbij. Krijsende 
kinderen in plastic verpakt. 
Moeders die vaders voortsleepten 
van etalage tot etalage, 'gezellig' en 
'schattig' krijsend. Vaders die een 
tankerlading plastic karbiezen en 
tuten gedwongen werden voort te 
slepen. Een roedel bejaarden sleep1 
zich voort over de kasseien en raak1 
nietsvermoedend verstrikt in een 
jungle van op straat uitgestalde 
schilderijtjes. Als de verkoper 
tegen ze uitvaart ligt de enige 
uitweg dwars door het glaswerk; ze 
walsen de zaak tot scherven. De 
draaimolen-centenbak-employé 
kijkt verlekkerd naar een struise 
deerne terwijl hij zijn monetaire 
instrument in de buik van een 
toevallig passerende opoe ramt.

Ze staat stevig, en ze kijkt. Sterkt 
nog: ze wacht. Ze tuurt over de 
hoofden van de zaterdagse menig,e 
in de verte.
Een man laat de maxi-tas van de 
supermarkt op straat dreunen; zij11 
smaak blijkt met name op het 
alcoholische vlak goed ontwikkeld 
te zijn. Een jeugdbende draaft 
brullend van het ene 
grootwinkelbedrijf naar het andere-

Dat daarbij twee kleuters een 
angst-neurose voor het leven i 
opïopen kan ze weinig schelen. Eei1 
vrouw met een geplooid regenkapF 
op haar bolle toet perst zich door d 
voordeur van een restaurant; haar 
gezichtsuitdrukking spreekt 
boekdelen: 'Een WC, en héél 
snel!!'

Ze staat, ze kijkt, en ze wacht. 
Eindelijk, eindelijk ziet ze in de 
verte iets: een lachend blond hoofd' 
dat bijna huppelend naderbij ' 
komt.”

'Hm,' humt Klaas, die al een bj^ 
geluidloos over mijn schouder sta* 
mee te lezen met de wordprocesso ■ 
'Je fantastische Roman, of zorna*1 
een stukje voor achterop de 
Observant?’
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Inmiddels zijn er op ’sight K' meer dan 3000 artefacten 
gevonden. Voor het ongeoefende oog lijken het gewo
ne stenen, maar de kenner ziet onmiddelijk dat iemand 
ermee gewerkt heeft. Het ’vindersloon' van elke vier
kante meter afgeschraapte grond wordt in plastic ver
pakt, genummerd en voor'microscopisch onderzoek op
gestuurd naar Leiden. Hier gaat men na waarvoor de 
artefacten precies gebruikt zijn. Slijtagesporen maken 
bijvoorbeeld duidelijk of er bot of huid mee schoon ge- 
krabt is. Uiteindelijk zullen de stenen terugkeren naar 
Maastricht, waar ze medio april in het verbouwde Bon- 
nefantenmuseum te Zien zijn. •

De Belvédère-groeve ligt er nu verlaten bij. De vorst 
trekt in de inmiddels keihard geworden grond en daar
om krijgt de jongste vindplaats voorlopig een plastic 
jasje aangemeten. Afgelopen zaterdag is er voor het 
laatst gewerkt, een dag langer dan gepland, speciaal 
voor Brandpunt. In het voorjaar wordt het schatgraven 
weer hervat.
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Emely Nobis

'Mijn Roman,’ antwoord ik, 'Het 
begin van hoofdstuk vier, 'Een 
Gelukkige Samenloop', en er gad 
nog een boel dingen gebeuren. Ja’ 
erg leuk allemaal.’ 
'Schunnigheden?' insinueert Klaa 
glimlachend.

'Mja,' ik ontken noch bevestig, 
maar mij kennende spoedt Klaas 
zich de gang op en roept tegen o 
collegae in aanpalende vertrekjes- 
'Wordt wakker! Eva schrijft wee 
de heerlijkste viezigheden op! 
Komt en leest over haar schoude 
mee!’

Ik grinnik in mijzelf, en zet de 
nieuwe alinea op het beeldschet 
als de meute binnendromt: . . t 
"De lach op haar heerlijke gez|C 
zwelt aan tot oogverdovende 
proporties. Het meisje in de zwa 
pumps valt bijna achterover va/’ ,( 
zoveel levenslust. Vreugde ven*1 
haar. Het lachende gezicht rent 
zigzaggend de laatste tien metet 
tussen de menigte door. 'Dag 
lieverd,’ roepen ze tegelijk, en 
vallen elkaar in de armen. zjj 
Babbelend lopen ze de massa m- 
op haar dukdalfse pumpen. zij 
haar elegante gympen.”

*Eva*
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